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Vizita oficială de prietenie a tovarășului falae Ceaușescu, 
- un nivel și mai inalt relațiilor de strînsă prietenie

Primire cordială și caldă ospitalitate solilor poporului român, expresie a sentimentelor de prietenie, stimă și respect reciproc

Distanța geografică mare n-a constituit niciodată 
pentru două țări un obstacol în fața dezvoltării de 
relații de prietenie și de colaborare pe toate planu
rile, dacă aceste relații sînț așezate pe principiile 
trainice ale respectării suveranității și independenței 
naționale, egalității în drepturi, neamestecului în 
treburile interne, avantajului reciproc, nerecurgerii la 
forță și la amenințarea cu forța, ale dreptului fiecărui 
popor de a-și hotărî singur destinul. Cu otît mai' mult 
aceste distanțe nu pot împiedica promovarea de ra
porturi strînse, multilaterale între state pe care le 
unesc comunitatea de orînduire și de idealuri. Așa se 
prezintă situația și în privința relațiilor dintre Republica 
Socialistă. România și Republica Populară Democrată 
Coreeană. Avînd bogate tradiții in trecutul de luptă al 
poporului român și al poporului coreean pentru înlă
turarea asupririi străine și pentru o viață mai bună, 
pentru eliberarea națională și socială, aceste relații 
s-au îmbogățit și au dobîndit un conținut nou, supe
rior, in anii făuririi socialismului în cele două țări, cînd 
colaborarea noastră S.-a dezvoltat în toate domeniile 
— pe plan politic, economic, tehnico-științific și cultu
ral, ca și în sfera vieții internaționale, în lupta pentru 
pace și, progres, pentru făurirea unei lumi mai bune 
și mai drepte, Rolul hotărîtor în dezvoltarea relațiilor 
dintre țările și popoarele noastre l-au avut și-l ău în- 
tîlnirile frecvente, devenite tradiționale, dintre tovară
șul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republicii Socialiste 
România, și tovarășul Kim Ir Sen, secretar general al 
Comitetului Central al Partidului Muncii din Coreea, 
președintele Republicii Populare Democrate Coreene,

care, prin hotărîrile adoptate, au deschis de fiecare 
dată noi perspective conlucrării româno-coreene. 
Tocmai sub semnul tradiționalelor legături de prietenie 
și colaborare româno-coreene, a! dezvoltării continue 
a conlucrării rodnice în interesul celor două țări și 
popoare, ai cauzei socialismului, progresului și păcii 
a avut loc,recenta vizită oficială de prietenie în 
R.P.D, Coreeană a tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, la invitația 
tovarășului Kim Ir Sen.

In timpul întîlnirilor șî al convorbirilor oficiale, cei 
doi conducători de partid și de stat au exprimat sa
tisfacție pentru noul dialog româno-coreean la cel mai 
înalt nivel, apreciind că el se înscrie ca un moment 
important în evoluția relațiilor de colaborare româno- 
coreene.-menit să contribuie la întărirea și ia adîncirea 
prieteniei șî solidarității dintre cele două partide, țări 
și popoare. S-a relevat că există largi posibilități 
pentru adîncirea colaborării economice, tehnico-știin- 
țifice și culturale, care pot fi valorificate în continuare, 
spre binele și în folosul accelerării construcției socia
liste în cele două țări, al înfăptuirii programelor și 
obiectivelor de dezvoltare economico-socială. Tocmai 
o asemenea valorificare o realizează înțelegerile la 
care s-a ajuns, printre care acordul de lungă durată 
privind dezvoltarea colaborării economice și tehnico- 
științifice pînă în anul 2000, Aceste înțelegeri vor 
ridica, fără îndoială, pe trepte tot mai înalte priete
nia și colaborarea româno-coreeană, în interesul și 
spre binele ambelor popoare, al cauzei socialismului 
și păcii în lume.

Abordîndu-se probleme ale situației internaționale.

tovarășul Nicolae Ceaușescu a arătat că problema 
fundamentală a zilelor noastre o Constituie oprirea 
cursei înarmărilor, trecerea la dezarmare, și în primul 
rînd la dezarmarea nucleară, apărarea dreptului su
prem al popoarelor, al oamenilor la existență, la 
viață, la libertate și independență, ia pace. Conducă
torul partidului și statului nostru a subliniat că trebuie 
să se renunțe definitiv la politica de forță și de ame
nințare cu forța, la acțiuni și confruntări militare, care 
provoacă mari daune materiale și imense suferințe 
popoarelor, și să se treacă în modul ce! mai hotărît fa 
soluționarea tuturor problemelor dintre state exclusiv 
pe cale pașnică, prin tratative. In acest spirit, a re
marcat tovarășul Nicolae Ceaușescu, România a pro
pus în cadrul actualei sesiuni a Adunării Generale a 
O.N.U. adoptarea unui Apel solemn către toate statele 
aflate în conflicte militare, pentru încetarea imediată 
a luptelor și trecerea la rezolvarea problemelor pe 
calea tratativelor, precum și a unui Angajament 
solemn de nerecurgere la forță și de neamestec, sub 
nici o formă,. în treburile interne alte altor state. To
varășul Nicolae Ceaușescu a reafirmat și cu acest 
prilej întregul sprijin al Partidului Comunist Român, 
oi României socialiste față de inițiativele Partidului 
Muncii din Coreea, ale tovarășului Kim Ir Sen, în le
gătură cu reducerea tensiunii în Peninsula Coreeană, 
cu organizarea unui dialog, sub diferite forme, între 
cele două părți ale Coreii, considerînd că ele sînt ra
ționale și juste și că pot deschide calea reunificării 
pașnice și democratice o Coreii. _

Referindu-se la sprijinul acordat de România CoreîT- 
prietene, tovarășul Kim Ir Sen a spus : „Dumnea-
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împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, în R.P.D. Coreeană
și colaborare dintre cele două țări, partide și popoare

voastră, stimate tovarășe Nicolae Ceausescu, ați re
afirmat, și cu acest prilej, puternica solidaritate și 
sprijinul activ față de lupta dreaptă a poporului nos
tru pentru unificarea independentă și pașnică a pa
triei. Aceasta constituie un puternic imbold pentru 
poporul nostru. Folosesc această ocazie pentru a 
exprima profunda gratitudine tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, partidului comunist, guvernului și poporu
lui român pentru sprijinul și suportul moral sincer, 
constant și neabătut acordate luptei poporului nostru 
pentru edificarea socialismului, pentru unificarea de 
sine stătătoare și pașnică a patriei".

Tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena 
Ceaușescu au vizitat expoziția realizărilor construcției 
socialiste inaugurată în acest an, cu prilejul celei de-a 
40-a aniversări a eliberării patriei și al sărbătoririi a 
patru decenii de la crearea Partidului Muncii din 
Coreea. înalții oaspeți români au vizitat, de asemenea, 
zone din centrul orașului Phenian. La vizite au luat 
parte tovarășii Valentin Ceaușescu, Ion Dincă, Ștefan 
Andrei, alte persoane oficiale.

Tovarășa academician doctor' inginer Elena 
Ceaușescu, prim viceprim-ministru al guvernului, pre
ședintele Consiliului Național pentru Știință și Tehno
logie, a primit la Phenian o delegație a oamenilor 
de știință din R.P.D. Coreeană. In timpul primirii, s-a 
dat expresie înaltului omagiu pe care oamenii de 
știință coreeni, specialiști din cercetare și producție îl 
aduc activității prodigioase a tovarășei Elena 
Ceaușescu în domeniul cercetării științifice și în 
fruntea Consiliului National pentru Știință și Tehnolo
gie, profundă admirație pentru contribuția oamenilor

de știință români la îmbogățirea patrimoniului mon
dial. Tovarășa Elena Ceaușescu a transmis oamenilor 
de știință coreeni, cercetătorilor și specialiștilor din 
producție cele mai calde felicitări pentru rezultatele 
obținute precum și urări de noi și tot mai importante 
succese în opera lor importantă în societate, în con
lucrarea cu colegii lor români.

Pe parcursul întregii vizitey înalții soli ai poporului 
român pu fost întîmpinați cu manifestări de profundă 
stimă și de deosebită prețuire. Un moment impresio
nant l-a constituit marele miting al prieteniei româno- 
coreene desfășurat în piața din centrul Phenianului. 
Cu acest prilej, frumosul oraș a trăit din nou clipe de 
neuitat. Sute de mii de locuitori s-au adunat pentru 
a exprima, într-o emoționantă manifestare populară, 
sentimentele de stimă și prețuire față de conducă
torul partidului și statului român, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, deplina satisfacție față de vizită și de re
zultatele fructuoase ale noului dialog la nivel înalt 
româno-coreean. Cei prezenți au ovaționat cu bucurie 
și căldură pentru prietenia de nezdruncinat dintre 
partidele, țările și popoarele noastre, dintre conducă
torii lor. La miting au luat cuvîntul tovarășii Nicolae 
Ceaușescu și Kim Ir Sen. Cuvîntărîle rostite au fost 
urmărite cu mare atenție și cu deosebit interes de cei 
prezenți, care și-au exprimat convingerea că noul 
dialog la nivel înalt româno-coreean va da noi per
spective dezvoltării prieteniei și colaborării româno-

. coreene.
Cei doi conducători de partid și de stat au apreciat 

în mod deosebit acest dialog. „Sint convins - a spus 
tovarășul Nicolae Ceaușescu — că actuala vizită va

duce la întărirea și mai puternică a prieteniei și con
lucrării româno-coreene în construcția socialismului în- 
țările noastre, precum și la dezvoltarea conlucrării 
noastre în viața internațională, în lupta pentru pace 
și dezarmare, pentru înfăptuirea idealurilor de liber
tate, independență și progres ale tuturor națiunilor 
lumii". La rîndul său, tovarășul Kim Ir Sen a declarat : 
„Actuala vizită va reprezenta, neîndoielnic, o nouă 
contribuție la consolidarea și amplificarea pe mai 
departe a raporturilor de prietenie și de colaborare 
dintre cele două țări ale noastre, înscrise într-un curs 
mereu ascendent, constituind, în același timp, un pu
ternic stimulent în lupta poporului nostru pentru edi
ficarea socialismului, pentru unificarea de sine stătă
toare și pașnică a patriei".

Moment major în dezvoltarea legăturilor de priete
nie dintre popoarele român și coreean, recenta vizită 
oficială de prietenie a tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, în Republica 
Populară Democrată Coreeană constituie o nouă și 
convingătoare mărturie a bunelor relații româno-core- 
ene, pe multiple planuri, a hotărîrii comune de a 
ridica pe o treaptă nouă, superioară conlucrarea bila
terală, în interesul reciproc, al cauzei generale a 
socialismului, a colaborării și a păcii în lume.

ION O. GOIA ■
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Prezentăm noi imagini sugestive din dialogul 
româno-chinez la nivel înalt

PRIETE 4IE : T ATORNICĂ, 
COLABORARE RODNICĂ

(Din Comunicatul comun de presă)
gsssgs

llll
■ ■

Conducătorii de partid și de stat ai 
celor două țări și-au exprimat deplina 
satisfacție pentru convorbirile avute și 
pentru rezultatele rodnice ale vizitei ofi
ciale de prietenie în R.P. Chineză a to
varășului Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste Româ
nia. S-a apreciat, de comun acord, că 
înțelegerile la care s-a ajuns cu acest 
prilej, expresie elocventă a raporturilor 
de strînsă prietenie dintre Republica So
cialistă România și Republica Populară 
Chineză, vor da un nou și puternic impuls 
dezvoltării, în continuare, a conlucrării 
dintre cele două partide și state în toate 
domeniile, în slujba intereselor funda
mentale ale popoarelor român și chinez, 
în folosul cauzei generale a păcii în 
lume.

Din vizita tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al- Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, în R.P. Chineză, prezentăm secvențe care s-au derulat după închiderea ediției numărului nostru trecut, în care am prezentat vizita pe larg. Conducătorul partidului și statului nostru s-a re- întîlnit cu tovarășul Hu Yaobang, secretar general al C.C. al Partidului. Comunist Chinez, și cu tovarășul Li Xiannian, președintele Republicii Populare Chineze.' în timpul întîlnirilbr s-a manifestat satisfacția pentru caracterul fructuos al dialogului la nivel înalț româno-chinez, convingerea că înțelegerile la care s-a ajuns au pus o temelie trainică pentru dezvoltarea și mai puternică în viitor, pe multiple planuri si la un nivel superior, â* raporturilor politice generale, a colaborării economice și tehnico-științifice, a conlucrării celor două țări în viața internațională.Sentimentele de dragoste și de prietenie deosebită față de înalții soli ai poporului român și-au găsit o vibrantă manifestare eu prilejul marelui miting al 

prieteniei româno-chineze de la Wuhan, capitala provinciei Hubei. Cei prezenți au salutat cu multă bucurie vizita conducătorului poporului român, eminentă personalitate politică a lumii contemporane, vechi prieten al poporului chinez, dînd, totodată glas convingerii că noul dialog la nivel înalt româno- chinez va avea o importanță deosebită pentru ridicarea pe o nouă treaptă a prieteniei statornice româno- chineze. în cuvîntarea rostită la miting tovarășul Nicolae Ceaușescu a arătat că „Poporul nostru apreciază în mod deosebit relațiile cu Partidul Comunist Chinez, cu poporul chinez, cu Republica Populară Chineză, care s-au dezvoltat și s-au întărit continuu în decursul multor ani, au rezistat multor împrejurări grele, corespunzînd pe deplin intereselor construcției socialiste din țările noastre; cauzei prieteniei și păcii în lume", La rîndul său, tovarășul Hu Yaobang a declarat : „Aș dori să subliniez uri lucru în mod special : China nu va uita acele țări și po- poare care ne-au simpatizat si ne-au sprijinit revoîutia și construcția, care ne-au ajutat și ne-au sprijinit în 

momentele grele. România se numără tocmai printre aceste țări. Poporul chinez consideră sprijinul si prietenia dumneavoastră drept cel mai ales și cel mai de preț lucru din lume. Generația noastră' nu va uita acest lucru ; vom educa și generațiile noastre viitoare să nu uite în vecii vecilor, acesf lucru".în Comunicatul comun de presă se spune cS, apreciind rezultatele noului dialog româno-chinez la nivel înalt, conducătorii celor două țări și-au exprimat deplina satisfacție pentru convorbirile avute și pentru rezultatele rodnice ale vizitei tovarășului Nicolae Ceaușescu în R.P. Chineză. înțelegerile la care 8-a ajuns, se spune în Comunicat, vor da un nou și puternic impuls dezvoltării în continuare a conlucrării dintre cele două partide și state în toate domeniile, în slujba intereselor . fundamentale ale popoarelor român și chinez, în folosul cauzei generale a păcii în lume.
ION CODRU ■
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Combinatul siderurgic Galați:

Vatră 
a muncii 
eroice, 
a spiritului 
revoluționar

într-o viață de reporter purtată prin atîtea și atî- tea împrejurări, de puține ori m-am simțit copleșit ca zilele trecute, cînd am poposit la Combinatul siderurgic Galați. De puține ori sau, și mai corect, niciodată, cu toate că n-am ajuns la Galați, cum se spune, cîine surd la vînătoare. Am toț citit, aflînd, printre altele, că această prestigioasă realizare a Epocii Ceaușescu, inaugurată de însuși secretarul general al partidului, la 14 septembrie 1967 (cînd s-a dat în folosință laminorul 1 de tabla groasă), reprezintă azi cea mai mare și mai complexă unitate a economiei noastre. Eram deci avizat și, totuși, m-am descoperit tulburat într-o imensitate industrială imposibil de bătut cu pasul într-o singură zi, lucru explicabil și prin aceea că C.S.G. acoperă, pe platforma Smîrdan, aproape 14 hectare. N-au fost, firește, atîtea de la bun început. Expresie concretă a politicii de industrializare socialistă, promovată cu înțelepciune și consecvență de tovarășul Nicolae Ceaușescu, combinatul gălă- țean s-a dezvoltat de la an Ia an (alocîndu-i-se fonduri de investiții de -circa 3 miliarde anual), devenind o puternică „cetate a oțelului", nu doar una dintre cele mai redutabile în această parte a Europei, ci și cunoscută pretutindeni, produsele ei fiind în prezent Solicitate și apreciate în 39 de țări, pe toate continentele. Nu c-aș vrea să mă justific, făcîndu-vă părtași la tulburarea ce m-a cuprins în mijlocul combinatului, dar vă las să judecați singuri, stimați cititori, furni- zîndu-vă numai cîteva informații.Sînt cu totul, la C.S.G., 8 uzine (cocso-chimică, aglomerare furnale, oțelării refractare, laminate plate etc), în care lucrează atîția oameni ' cîtă populație are un oraș ca Bistrița sau Cîmpina. La . o capacitate proiectată- de 10 milioane de tone de oțel pe an, combinatul posedă un port propriu, iar prin cele 7 gări uzinale ale sale (prevăzute, desigur, și cu un depou !) circulă în 24 de ore în jur de 2 000 de vagoane. Iată o altă dată care, chiar dacă nu aparține direct producției, vine să sublinieze dimensiunile combinatului : în incinta lui funcționează ■nu mai puțin de 16 policlinici ! E limpede cred, fără a mai insista, că aici, unde se produce a sută parte din oțelul lumii, se manevrează zilnic și 

dezinvolt cu alte unități de măsură, gigantice, și că tot acest cadru, impresionant prin orizonturile lui parcă halucinante, te poate face pe tine, cel venit dinafară, să te simți mic, să te simți pierdut. Com- pletînd „schița de portret" a C.S.G., se cuvine să adaug că el asigură 98 la sută din necesarul de produse plate (în principal tablă) al industriei autohtone, participînd totodată cu un sfert din producție la amplele și ambițioasele acțiuni de cooperare internațională întreprinse de România socialistă. La ora la care aici, pe malul Dunării, se realizează peste 400 de mărci .de oțel, într-o gamă variată, în- țelegînd prin asta și oțel aliat și slab aliat, mai rezistent, mai pur, mai sudabil etc., eforturile și rezultatele muncii oamenilor din combinat se regăsesc la fiecare pas și, ca să zic așa, la ocazii speciale. Adică, în toate obiectele de uz casnic și gospodăresc, la îndemîna noastră, dar și, în procente tot mai mari, pe benzile de construcție de la „Dacia" și „Oltcit", în instalațiile canalului Dunăre-Marea Neagră, pe platformele de foraj marin, în centralele atomo- electrice, în gazoductele cu diametre crescute (tablă cu lățime de 4 000 mm !) etc. Fără îndoială că ele depun mărturie viguroasă, inconfun- dabilă, despre un nivel al dotărilor foarte modern (pînă și laminarea tablei groase e trecută pe calculatoare de proces), precum și, asta întîi și întîi, despre un mod revoluționar de a gîndi și acționa, despre o deschidere permanentă față de nou, căutat și promovat pe toate căile, într-o impresionantă „procesiune de credință".Despre Combinatul siderurgic Galați și despre oamenii lui de ispravă s-ar putea scrie, m-am convins, o carte. Și ea ar fi, nu exagerez, mai ușor de întocmit decît o relatare ca aceasta, limitată ca spațiu și ademenită, în documentare, de o sumedenie de subiecte. Es.te și motivul pentru care, dezmeticit după cîteva ceasuri, mi-am propus să mă restrîng, îndreptîndu-mi atenția către bătălia pentru nou, zăbovind asupra ei.'O bătălie, o spun din capul locului, aflată la C.S.G. la ea acasă și cu atît mai actuală cu QÎt, la inițiativa Biroului executiv al Consiliului Oamenilor Muncii din combinat, anul 1985 a fost declarat „Anul tehnologiilor noi". Ale-

gînd (am avut de unde alege !), să notez că, față de 1984, numai pe primele 9 luni ale anului 1985 s-au asimilat 20 de mărci noi de oțel, introducerea unor tehnologii moderne ducînd, între altele, la înlocuirea cocsului cu smoală (la furnalul 3), la optimizarea gra- nulației cărbunilor, în vederea creșterii densității șarjei de cocsificare, la obținere^ oțelului pentru construcții de țevi sudate destinate transportului de petrol și gaz, și așa mai departe. Un limbaj specios nu-i așa, greu de asimilat, ezoteric chiar. De acord, dar vă invit să cîntăriți beneficiile înregistrate y sporirea productivității muncii cu 5,8 la sută, comparativ cu lunile ianuarie- august 1984, reducerea consumului energetic, la tona de oțel, cu 6,5 la sută față de anul trecut, micșorarea cheltuielilor de producție cu 8,7 lei la o mie de lei producție marfă- etc. etc. Unul dintre interlocutorii mei, doctorul inginer Florea Strugari, șeful serviciului tehnic, zicea nu fără o urmă de satisfacție în glas că, în raport cu anii anteriori, „Comisia inginerilor și tehnicienilor din combinat, cercurile inovatorilor și inventatorilor au reușit să mobilizeze în mai mare măsură colectivele de creație tehnico-științi- fică, treeîndu-și în planul tematic 44 de obiective și, în marea lor majoritate, îndepli- nindu-le pînă acum". Consecințele acestei strădanii, 

impulsionată și sprijinită la nivelul C.I.T., organism al F.D.U.S., animată și de neas- tîmpărul tînărului ei președinte, inginer Viorel Munteanul (35 de ani, media de vîrstă pe combinat fiind 31,5), n-au întîrziat : 8 cereri de brevet depuse la O.S.I.M.. 16 invenții și inovații aplicate, tot atîtea în curs de experi- mdntare. Economiile postcal- culate vorbesc de la sine : 212 

milioane lei. Sigur că mai sînt multe de făcut, semna- lîndu-se încă unele întîrzieri în asimilarea unor noi mărci de oțeluri, întîrzieri pentru a căror recuperare lucrătorii combinatului fac front comun, dar asta nu mă împiedică să afirm că marele colectiv de oameni ai^ muncii de la C.S.G. constituie un puternic avanpost în lupta pentru nou, siderurgiștii gălă- țeni înțelegînd să-și exprime și așa, prin dovezi de inteligență cît mai valoroase, a- tașamentul față de politica partidului, răspunzînd ferm, concret, revoluționar, la îndemnurile adresate lor, în repetate rînduri, de tovarășul Nicolae Ceaușescu.Că lucrurile stau așa, și nu altfel, o demonstrează și faptul că, la capitolul invenții și inovații,, combinatul ocupă în ramura siderurgiei locul 1, numărul temelor de cercetare cuprinse în planul de stat și departamental fiind, la C.S.G., dublu față de 1984. Despre toate aceste succese, oamenii combinatului fac referiri cu parcimonie, părîndu-li-se obligații, nu prilejuri de laudă. Asta și sînt, firește, dar cînd o invenție precum cea datorată inginerilor Ștefan Banu, Florea Strugari, Oancea Bu- zea, Mircea Ionescu, Alexandru Tătărușanu, lancu Niță, Gheorghe Manea și Ștefan Mantea, privind „procedeu și dispozitiv de reglare a vite

zei de aprindere a gazului metan injectat în furnale" (brevet nr. 86 725), ajunge să reducă cu 16,5 kilograme de cocs necesarul pentru obținerea unei tone de fontă, asigurînd o eficiență economică de exact 153 067 000 lei anual, parcă nu mai intră în discuție, greșesc ?, o realizare de fiecare zi ! Cam aceeași economie antrenează și modificarea pe care alți 3 ingineri, Alexandru Georgescu, Rîndunel Hanga- nu și Vasile Filimon, sînt pe punctul de a o aduce sistemului de termoficare, în ■vederea utilizării resurselor energetice refolpsibile conținute în apele de răcire ale agregatelor si- derugice. în loc să se o-prească, ca pînă acum, înturnuri, apa rezultată din răcirea instalațiilor va fi condusă către recuperatoare și, ulterior, transmisă termofică- rii, contribuind nu doar la încălzirea incintelor’ C.S.G., ci și, ca proiect în execuție, la cea a blocurilor din cartierul Aviatorilor, aflat în vecinătate. Cînd am vizitat combinatul, în treacăt fie spus, inginera Doina Grecu tocmai se întorsese din Italia. Participase, la Ferrara, la Simpozionul eu- ropeaij de coroziune, cu o comunicare, inspirată tot din aria valorificării (în colaborare cu chimistul Gheorghe Popescu de la I.C.E.M.), care a stîrnit, prin noutate, un deosebit interes, tratînd probleme legate de realizarea unor noi materiale de protecție în sectorul cocso- chimic. Gazul de cocs, mi-a explicat, are un puternic efect coroziv, periclitînd instalațiile și silind la înlocuirea grăbită a acestora. Ce-au observat cei 2? Că smoala rezultată din distilarea gudronului, altădată depozitată în halde, poate fi folosită la sintetizarea unui protector, aplicarea acestuia du- _ cîn<_l. lucru dovedit, la dublarea perioadei de viață a instalațiilor. Simplu ca bună-ziua, nu ? Numai aparent, pentru că a fost nevoie, pentru a se a- junge unde s-a ajuns, de multă muncă și de multe nopți albe. Dar, vorba inginerei Grecu, a meritat cu prisosință !După cum a meritat, din toate punctele de vedere, și vizita reporterului la Combinatul siderurgic Galați. A început el, fără exagerare, prin a se simți rătăcit pe marile „bulevarde" ale C.S.G. (unele lungi de 15 kilometri !) și în umbra zgîrie-norilor furnalelor, dar a continuat prin a descoperi, în tot locul, oameni de nădejde, pe a căror minte și pe ale căror brațe vînjoase industria românească se poate baza la orice oră din zi și din noapte. Și, așternînd acest reportaj, el nu face altceva decît să adeverească despre o veghe neîntreruptă și despre niște siderurgiști de excepție, pentru care noul nu e doar o sarcină de serviciu, ci infinit mai mult. O stare de spirit.
OV1O1U IOAN1ȚOAIA ■
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Toamnă la Amărăștii de Jos

Irigațiile au schimbat soar ta recoltelor, iar fiii sâWlui, destinul comunei
La Amărăștii de Jos au înflorit merii. Soarele cade ea în iulie și te amețește. Oile nu dau de-un fir de iarbă și în crăpăturile pămîntului poți să plantezi un copac. Ultima ploaie a fost joi 29 august; a venit pe seară, cu economie și cam la spartul tîrgului. Dar ploaia e ploaie și oricum ar fi tot bucură, pentru că aici e secetă de patru ani și fără irigații și rîvna oamenilor seceta și-ar face de cap. De mirare sau nu, producția de grîu tot a ajuns la 3 100 kg la hectar, zic de mirare fiindcă într-o noapte de iulie, miercuri spre joi, grindina a pus la pămînt cam trei sferturi din toate culturile. Oamenilor nu le venea să creadă și noaptea a- ceea, ca și ploaia din august, le-a rămas în minte pentru ani mulți.Inginerul Ion Mitrică, președintele C.A.P.-ului a notat în carnețel tot : cînd și cît a plouat și la ce oră a început ploaia. Cea mai mare secetă a fost între 23 iunie și 29 august, numai 2 milimetri de apă. Iar pentru condiții normale de 

Toată înțelepciunea satului, la depănușat

vegetație sînt necesare 2 irigații a 600 metri cubi la hectar. De fapt, recoltele bune ale Amărăștiului de Jos se datorează irigațiilor. Și de la recolte au venit toate : frumusețea comunei, bunăstarea oamenilor. Inginerul Ion Mitrică pare nedormit, deși vreo șase ore de somn tot prinde noaptea. Campania cu grijile ei li se citește oamenilor pe față. „La cinci jumătate, șase, zice Ion Mitrică, toată suflarea C.A.P.-ului e la muncă. Și pensionarii. Cei cu afecțiuni se ocupă de tutun. Mie mi se pare că în campanie nu poți să minți. Dacă minți și chiulești, se vede. Seceta, pînă la urmă, are lucrul ăsta bun, alege oamenii. Dar, cu mîna pe inimă vorbind, amărăștenii nu știu ce-i odihna în campanie. Nici navetiștii. Cu noaptea în cap, pleacă la Caracal, la fabricile de confecții sau vagoane. După muncă, vin a- casă și se apucă iar de muncă. Hărnicia asta ne dă, printre altele, ca să iau un exemplu, cam 10 000 kg știuleți porumb la hectar. Cu cîteva zile 

in urmă, ne-a vizitat tovarășul secretar general al partidului și ne-am bucurat să-i putem arăta isprava noastră. Pe o parcelă aveam 66 000 plante cu 52 000 știuleți la hectar, știuleți cu o greutate medie de 250 grame. Tovarășul Nicolae Ceaușescu ne-a felicitat, de fapt, s-a bucurat alături de noi, și ne-a recomandat ca la anul să semănăm mai devreme pentru furaje".Comuna are străzi tăiate frumos și case zdravene ridicate cu simțul duratei. Oamenii nu mai pleacă, ba mai mult, se întorc acasă și așa se face că tot ce au se datorează în bună măsură acestei reveniri. Pe marginea șoselei, rigolele și copacii albiți cu var dau prospețime locului, iar teii și un soi de pini decorativi luptă cu arșița, cu soarele care stoarce pămîntul de vlagă. Șoseaua și străzile pietruite sînt goale, iar pacea asta de toamnă lungă și calmă dă comunei un aer de „dintotdeauna" și de veșnicie.

Marin Moanță, secretarul consiliului popular, de 33 de ani la primărie, are aerul u- nui militar de carieră și în orice discuție îți lasă impresia că raportează. Știe .totul despre Amărăștii de Jos și despre oamenii lui, ca o bancă de date, îl întrebi și începe scurt, milităros r „Comuna are 1 700 de gospodării, o sută de familii cu peste 150 000 lei depuși la C.E.C., numărăm 360 de autoturisme (alți 100 de cetățeni sînt înscriși) și 260 posturi telefonice particulare; a- vem 6 medici, 65 de profesori (nici unul nu face naveta, motiv pentru care anul acesta 17 dintre elevii noștri au intrat la facultate), o secție a spitalului județean cu 100 de paturi (nu mai bate lumea drumurile pînă la Craiova sau București), 3 școli, 4 grădinițe, 1 cămin cultural, 3 magazine mixte, 8 secții de prestări servicii. în 1985, pînă la 30 septembrie, s-au născut 117 copii, ultimul fiind Ioana Demisa Bărbulescu, din părinți cooperatori; cel mai bătrîn bărbat este Dumitru Drăgoi, oamenii îl știu de Dumitru Cotoilă, are 93 de ani și lucrează la tutun și vie în grădina personală. Drumurile principale sînt asfaltate, iar celelalte modernizate, în treacăt fie zis, nu găsești o groapă. încolo, ar mai fi echipa de fotbal Unirea, din onoare, care, anul trecut, la intrarea în C, a avut ghinion..."Comuna Amărăștii de Jos se autofinanțează de ani buni. Potrivit celor spuse de primarul său Marin Ghiță, comuna dă la buget în jur de un milion, un milion și jumătate lei, anual, iar din contribuția cetățenilor s-a făcut mult din tot ceea ce vezi frumos și durabil, după cum tot din contribuție, obștea își propune, pentru cincinalul viitor, dala- rea centrului civic, construirea unei săli de sport și a unei săli de bibliotecă, extinderea alimentării cu apă și pietruirea drumurilor în totalitate. „A- vem în comună două C.A.P.- uri, un S.M.A., cooperativă de producție și achiziție, uscăto- rie de tutun, cea mai mare din țară, un F.N.C. local, un complex de creștere și îngră- șare a taurinelor și multe altele, dar nu în ultimul rînd 

un sistem de irigații bine pus la punct, spune primarul. Nu ne temem de secetă dar grindina ne-a luat foarte mult. Ne bizuim în primul rînd pe oameni, pentru că intrați în campanie nu mai au somn și pun cu toții umărul. Fiind cu toții fii ai satului, comuna n-are decît de cîștigat. Sînt inimoși și mintoși. Am procurat o instalație de forat puțuri, vom fora chiar și pe cîmp, pentru băut și irigat, piesele de schimb pentru mașini, vă spune și directorul S.M.A.-ului, le facem aici, în turnătoria noastră de fontă, din toate astea și din multe altele, v-ar trebui prea mult spațiu ca să le pomeniți, își trage bogăția comuna Amărăștii de Jos". Dintre cele multe altele, de care vorbește primarul, inginerul Petre Dia- conescu, directorul S.M.A.- ului, amintește de hărnicia și priceperea celor 82 de mecanici ai stațiunii care repară 120 de combine pe an și fac- reparații capitale pentru întregul parc agricol al județului, alături de mecanicii de la S.M.A. Predești și Segarcea.La ora cînd ne aflăm aici se irigă din plin, „oblojindu-se“ arsurile pămîntului,- se lucrează cu 60 de aripi de ploaie (sună al naibii de frumos, dîndu-ți sentimentul că chiar plouă) din cele 70, total care va ajunge pînă la 100, pe măsură ce se va înainta cu în- sămînțările. La porumb, între oamenii care nu pleacă de la cîmp 15 ore combinierii Ion Olteanu, Marian Bugica și Victor Băcanu, dau între 14 și 16 remorci pe zi, după cum Gheorghe Nicolăină, într-un grup de pensionari și aproape pensionari, depănușează cu bucuria că porumbul pus după grindină, și pe care l-a irigat de trei, patru ori în trei luni, a dat în copt.La Amărăștii de Jos, irigațiile au schimbat cu totul soarta recoltelor, iar oamenii care s-au întors, fiii satului, au schimbat destinul așezării și nu doar media de vîrstă a locuitorilor, fapt care explică bunăstarea lor, chiar și acum, într-o toamnă lungă, cu apă foarte puțină.
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intr-un cosmos stăpînit te țărani

Fotoreportaj de RĂZVAN BĂRBULESCU 
și VICTOR RADULESCU 9

Pe. ing. Nicolae Rlmneanțu, directorul I.A.S. Liebling, județul Timiș, îl poți asculta ceasuri în șir. Chiar și zile în șir. Fiindcă are ce spune și fiindcă spune ce spune intr-un anume fel. E un povestitor înnăscut, în gura căruia chiar și cele mai banale lucruri capătă un contur, o pregnanță, un farmec care le aromează și le învăluie, le dă un chip și un înțeles de o unică strălucire. Nu, nu îngroașă fapte, nu dilată sensuri, ci, pur și simplu, e posesorul unui diapazon de sensibilitate care transformă în vibrație și trăire vie tot ce atinge. îmi vorbea despre moșia pe care o păstorește . de vreun deceniu (11 000 de hectare, cel mai mare I.A.S. din Banat), și mă simțeam parcă în lumea lui Sado- veanu, într-o lume cu fruntariile pierdute în zări, într-un nețărmurit geografic greu de închipuit, la Sadoveanu bîn- tuit de herghelii de cai sălbatici, la Rlmneanțu de combine și de tractoare (uneori, și de cai !). îmi vorbea despre iarna acestui an, cu geruri de minus 32 de grade și cu zăpezi pînă la piept, și simțeam cum rabd reumatisme odată cu rîurile înghețate, trosnind de ger în nopți albe. Apoi am suferit de insolație odată cu cîmpiile calcinate de secetă (62 de grade la sol), după care m-am mai liniștit un pic, am băut o cană cu apă (pămîntul băuse o gură de ploaie) și am vrut să mă odihnesc, ostenit de atîtea peripeții ale ceruluLși pămîntului. Dar tocmai atunci cineva a strigat „Foc, arde finul !“ (era un strigăt care venea de-acum un deceniu, cînd Rîmneanțu avea 41 de ani și abia fusese numit director), în Liebling au început să bată toate clopotele bisericilor, astfel că n-am mai avut ce face, m-am întors cu zece ani îndărăt și, împreună cu Rîmneanțu și cu satul, am luat-o în goană besmetică peste cîmp, să salvăm ce mai puteam salva. A fost luptă mare și în lupta aceea am văzut un ins între două vîrste, un ins cio- lănos, noduros, cu ceva sălbatic pe față, care, atunci cînd furca de lemn cu care fura fîn din foc i-a fost mistuită de flăcări, a început să smulgă finul aprins cu miinile goale și să-l joace sub tălpile cizmelor (care și ele luaseră foc), ca să-I stingă. După luptă l-am văzut pe Rîmneanțu că se duce, cu un pas totuși cam șovăielnic, cam fără chef, către omul acela, strîngîndu-i mina. Eram și eu lîngă ei, părul meu mirosea și el, ca și al lor, a scrum, ca o mătase de porumb transformată în cenușă de țigară. Insul cel ciolănos se numea Ion Petrie, era vechi mulgător al I.A.S.-ului și „vechi dușman" al directorului (care director descinsese pe moșia Lieblingu- lui de-a dreptul din facultate, deci de niște ani în care avusese tot timpul să-și facă și să-și învechească și dușmani, și prieteni), „dușmănie" venind din pricini obscure amîndurora. Poate, dintr-un profund neprincipial dar omenesc sentiment de reciprocă antipatie. Cert e că Ion Petric nu pierdea niciodată prilejul să se dea la Rîmneanțu, învinuindu-1 de caș la gură în materie de zootehnie, iar Rîmneanțu, inginer zootehnist cu bună cotă printre specialiștii domeniului,, nu călca grajdul în care mulgea Petric fără să-i afle ummilion de cusururi. De prisos Să mai spun că de la povestea cu focul Petric e în prețul cel mai înalt al inimii lui Rîmneanțu. Cînd Ion și Tuță, băieții mulgătorului, au isprăvit școala de tractoriști și s-au prezentat cu toată sfiala la I.A.S., punînd pe masa directorului cereri de angajare, Rîmneanțu le-a semnat pe loc dpciziile de încadrare, abdieînd pentru prima oară de la un draconic principiu, de fapt de la un legămînt luat față de sine, potrivit căruia nimeni nu poate intra pe poarta I.A.S.-ului pînă cînd el, Rîmneanțu, nu-1 privește în ochi, ca să vadă cam ce-i prin el, și nu-i pune la încercare știința și iscusința de a munci. A ieșit însă bine și cu cei doi. Ion, cel puțin, e un combiner de elită, lucrează pe un „E 20“ cu care recoltează furaje pentru vacile din grija lui taică-său.

Recitesc acum carnetul de note și îmi dau seama că, sustrase vocii lui Nicolae Rîmneanțu, forței lui de convingere, artei lui de a povesti, aceste note au pierdut iremediabil ceva. Nu, ele ,nu s-au desum- flat, nu s-au schimbat, datele din carnet rămîn, firesc, ele însele, indeturnabile prin realitățile pe care le-au concentrat în sinteza lor. Cu totul pline de interes aceste date, căci n-a fost o joacă să dobîndești, în asprele circumstanțe ale acestui an, cite 4 700 kg de grîu la hectar, cîte 4 500 kg de orz iar la porumb, după toate semnele, să treci de 4 000 kg de -boabe pe toate cele 3 000 de hectare ale I.A.S.-ului. Și să mai ții, în același timp, o zootehnie tea- fără, raportînd pînă azi, adică pe primele nouă luni ale anului, cîte 5 000 de litri de lapte de la fiecare vacă furajată și cîte 15 kg de lină de la fiecare oaie. (Nu cumva, s-a întrebat și m-a întrebat Rîmneanțu, recolta asta de lînă s-ar putea socoti un record, si încă unul nu doar național ? I-am promis că-i voi întreba pe specialiști, ceea ce și fac pe această cale.) Cît s-a trudit pentru recoltele anului, ce măsuri s-au luat împotriva secetei (schimbarea structurii- hibrizilor, accent pe cei timpurii, pregătirea pămîntului, a celor 11 000 de hectare, ca pe un veritabil și uriaș strat de grădină, erbicidarea tuturor suprafețelor, prașile și mecanice, dar și manuale etc.) sînt, firește, realități care, chiar și fără arta de povestitor a lui Rîmneanțu, vorbesc cu o elo- cință a lor. Vorbesc despre 

forța pămîntului și mai cu seamă despre cea a oamenilor. A celor ce l-au trudit și l-au ținut teafăr și încordat sub izbirile vremii.Dar cînd îl ascultam pe Rîmneanțu, toate astea căpătau parcă altă aură și altă semnificație. Desigur, faptele, trăiesc singure, cînd trăiesc, iar dorința de a le „sprijini" prin contraforții interpretării, prin artificii de declamație ori de gestică, prin efecte de proză ori de postură, se poate transforma în reversul ei, poate isprăvi prin a face ca astfel de fapte să apară incredibile sau măcar suspecte. Rîmneanțu posedă însă o altfel de știință, a- ceea de a-i da cuvintului vibrație și transparență de membrană, ca să poți vedea și înțelege dincolo de el. Cînd l-am întrebat care a fost cel mai greu moment al anului și mi-a răspuns, fără să se gîndească, „la griu !“, m-am Și trezit în lanurile de grîu ale I.A.S.-ului, într-o căldură năprasnică de cuptor, ferlndu-mi ochii de femeile ocupate cu irigațiile, toate numai o apă, silite să-și schimbe straiele, acolo, în lanul fierbinte, de cîteva ori pe zi. Am cules apoi griul (cifra v-am raportat-o mai sus) și am intrat în porumb. Din nou femeile, prinzînd „aripile de ploaie" în furci de lemn și opin- tindu-se să le treacă peste tulpinile de porumb, ca să nu-i rupă porumbului moțul. Cădea peste ele o ninsoare de aur, cădea polenul florilor de porumb, care intra sub basmale, sub ii, aspru ca șmirghelul, răzuind pielea pînă la sînge. Am isprăvit apoi cu creșterea porumbului, iar acum îl culegem.Sînt ultimele clipe ale culesului și, în tarlaua la care m-a dus Rîmneanțu, spectacolul formațiilor de combine plutind sub cerul amurgului este, In- 

tr-adevăr, un spectacol, esta grandiosul spectacol de gală al toamnei, cu protagoniști care-și știu la perfecție rolurile și cu o regie căreia nimic nu-i scapă. Disparate, la diferite distanțe, sau în serii compacte, mașinile par trase încoace și încolo cu cîmp cu tot, ritmic, ca pe o bandă. O bandă acționată parcă de o singură mină — a cui ? A lui Rîmneanțu se odihnește acum pe umărul meu. Acum, Rîmneanțu nu mai vorbește. Acum, ca și mine, privește și tace. Se smulge din contemplare doar cînd și cînd, ca să-i numească pe unul sau pe altul din combiner!. Cel de colo, îmi zice (gest spre omul de pe combina cea mai apropiată de noi, siluetă incertă, încețoșată de colbul cîmpiei și-ăl amurgului), e Filip Schied, un șvab de-aici, din Liebling, om de 50 de ani, combiner de vreo 20, ins dat dracu, știi dumneata ce și-a pus în gînd ? Și-a pus în gînd, și nu se ferește s-o spună, chiar dacă unii îl măsoară lung și zîmbesc ciudat, să nu co- ■boare din șaua combinei pînă la anii pensiei ; adică să atingă un record Ia care prea puțini mecanizatori se încumetă să viseze ! El însă, Filip Schied, o să reziste, e rasă bună, rasă de bănățean dedat de mic la trînta aprigă cu pămîntul. Taică-său a muncit tot aici, a fost șef de fermă, acum „e în pensie", are 75 de ani. A fost leat cu tatăl lui Rîmneanțu, au făcut armata la Regimentul „36 Artilerie", dovedindu-se buni și la tun, altfel n-ar fi venit acasă „gradați", ca și la sapă, altfel n-ar Ii dus-o voi

nicește pînă la pdinci ■ bătrîneți. Căci sapa îi dă putere nu numai pămîntului, ci și omului. Și dacă-i vorba de bătrâni, urmează Rîmneanțu, notați-1 și pe Mihai Gross, care are 56 de ani și e șeful sectorului mecanic al I.A.S.-ului. Tinerii, îi iau vorba din gură, preferă cu siguranță orașul, Timișoara e doar la o fugă de tractor. Nu-i chiar așa, ripostează Rîmneanțu, chiar pe tarlaua asta lucrează acum doi combiner!, Costel Gaiu și Aurel Wagner, care-s de-un leat, iar leatul lor e de 24 de ani.Tăcem, privim, așteptăm... Ce așteptăm ? Desigur, isprăvirea culesului, iar în ce mă privește încă ceva : încă o frumoasă și adevărată poveste spusă de Nicolae Rîmneanțu, agricultor cu faimă și povestitor ce-și ignoră harul. A respins cu sinceră modestie complimentul pe care i l-am făcut pe această temă, zicând că unde s-au mai pomenit povestitor ca Nicolae Rîmneanțu și ascultător ca reporterul care l-a chinuit cu întrebări o jumătate de zi ? Povestirea, după știința lui, obligă, pe lîngă harul celui care o spune, la un anume ritm și la o anume poziție de ascultare. Ritmul e cel ai focului molcom care arde iarna in sobă, iar poziția este sa stai jos, pe un chilim, cu mîinile sub cap și cu picioarele rînduite sub genunchi, ca în veacul Hanului Ancuței.Și cum nici una din aceste condiții n-au fost respectate, nu ne mai rămîne, zice Rîmneanțu, decît să așteptăm isprăvirea culesului. Care-i cea mai adevărată și mai frumoasă poveste. O poveste cosmică, petreeîndu-șe intr-un cosmos, stăpînit de țărani.
ILIE PURCARU ■
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Iiinniniinmnninnmninmnimmiinmi inteligenta romaneasca in acțiune finnnnnininniniiiininiiininiiniim

Precizări despre „Fungostop"Sub semnătura dr. ing. R. Con- Ștantihescu, director adjunct științific, primim de la ÎNCERC :Ca urmare a informației publicate de către dvs. in nr. 31/ 02.VIII. a.c. la rubrica „Ultima' oră“ privind combaterea muce- gaiurilor in construcții utilizînd produse din seria „FUNGOSTOP", vă rugăm să inserați următoarele precizări :•Tehnologia de combatere a mu- Xegaiurilor, elaborată de ÎNCERC și ICITPR Ploiești, se aplică cu rezultate bune la clădiri din diferite ramuri industriale, iar în Ultima vreme, prin colaborare cu DGDAL — București, se fac experimentări de aplicare a tehnologiei „FUNGOSTOP" la clădiri de locuit. La încheierea pri

mei etape de cercetare experimentală și a testărilor toxicologice, echipe specializate din cadrul ICRAL-urilor vor putea începe fungicizarea locuințelor cu probleme grave de mucegăire a pereților.Cercetările vor continua cu rezolvarea unor aspecte de adaptare și ameliorare a tehnologiilor de fungicizare, atît profilactic — de prevenire a mu- cegaiurilor în cadrul unor construcții noi, cit și curativ — de combatere a mucegaiurilor pe suprafețe afectate de acest fenomen. De asemenea, pe baza unei colaborări intre ÎNCERC, ICITPR și CCPALV, se stabilesc sisteme de vopsitorie pe bază de dispersii acrilice, in variante 

fungicizate cu produse din seria „FUNGOSTOP" și utilizabile ca finisaje lavabile pentru băi și bucătării, urmind ca ulterior să fie abordate și sistemele de vopsitorii pe bază de vopsea de ulei sau alhidice.Aspectele complexe de stabilire a unor protecții ănticorosi- ve fungicizate pentru diverse ramuri industriale se soluționează de către specialiști ai Laboratorului de protecția contra coroziunii al ÎNCERC și al Laboratorului de microbiologie* aplicată al ICITPR, ce asigură și asistența tehnică pe bază de contract în perioada inițială a 'lucrărilor dc igienizare, pentru asimilarea de către factorii interesați a tehnologiei optime de fungicizare.Vă mulțumim pentru interesul arătat realizărilor noastre și vă stăm oricînd la dispoziție cu date și informații asupra acestei însemnate invenții românești.

CROMEF, adică ora exactă...așa a fost botezat ultimul tip de ceas realizat la întreprinderea de mecanică fină, un ceas de mină bărbătesc cu cuarț și afișaj analogic. Foarte modern, el are — „amănuntul" nu este deloc neglijabil cînd vorbim despre ceasuri — o precizie extrem de mare. Nu are „voie" să se abată cu mai mult de ±2 secunde la trei' zile. Testările au arătat însă că el are în funcționare un coeficient de eroare chiar mai mic : aproximativ o secundă la 7 zile. Să recunoaștem că și cei mai pretențioși și mai punctuali dintre noi nu ar avea ce-i reproșa.Cromef-ul este acționat de un motoraș „pas cu pas" alimentat de o baterie de 1,5 volți, baterie care are o longevitate de circa 2 ani. O calitate nici ea de neglijat. Specialiștii între

prinderii l-au numit analogic, cu cuarț, datorită sistemului de afișaj care folosește ace indicatoare ca la ceasurile clasice și pentru că are în componența lui un oscilator pe cuarț foarte precis în comparație cu oscilatoarele mecanice. Ar mai fi de adăugat că noul tip de ceas este produs în șapte tipuri diferențiate prin forma carcasei și nuanțele coloristice aje cadranelor. Pus deja in vînzare în marile magazine Unirea, Bucur-Obor și Victoria, Cromef-ul costă 475 de lei, indiferent de model. Realizatorii noului tip de ceas sînt convinși de funcționarea lui fără „opriri". Totuși, și neprevăzutul a fost prevăzut. Orice eventuală defecțiune va fi remediată prompt de reprezentanțele Electronica din țară, care vor asigura service-ul.

Robotul 
telefonic 
al inginerului 
Isvoranu
© O secretară modernă ! 

• Boilerul pornit prin... te

lefon I • Testarea s-a efec

tuat la „Electromagnetica"

Ilie Isvoranu din București, Șoseaua Colentina 56, bl. 100, ap. 69, este inginer electronist. Electronica este principala lui pasiune. A pornit, în urmă cu 17 ani, ca muncitor necalificat la Electronica. Apoi a a- juns inginer. Gu alte cuvinte, e stăpîn atît pe practica cît și pe teorie.Să gîndească și să realizeze un robot telefonic îl preocupă mai de mult.în urmă cu cîțiva ani, un nevăzător l-a rugat să-i adapteze pentru posibilitățile lui un aparat de radio. Inginerul Isvoranu a completat aparatul cu o claviatură specială pentru recepționarea a 16 posturi fixe. Claviatura suplimentară nu afectează parametrii tehnici și manevrarea normală a aparatului.Această reușită i-a dat imboldul, să-i spunem așa, de a se ocupa de mai vechea lui idee : robotul telefonic.La început a fost nevoie de un telefon și de un casetofon. A ieșit din cuplarea acestor aparate un robot oarecum primitiv, din „familia întîi". Au urmat perfecționările, rezolvarea unor probleme mai delicate. Astăzi, la locuința lui Ilie Isvoranu funcționează un robot pe care părintele lui are curajul să-1 propună indus

triei.Iată ce poate face el :Sunat din exterior, timp de 14 secunde, robotul se prezintă, cere numele, adresa și numărul de telefon al interlocutorului după care, timp de două minute, înregistrează mesajul. După două minute și 14 secunde, ciclul se încheie. Funcție de lungimea benzii și de durată rezervată mesajului, care evident poate fi modificată după dorința posesorilor, se pot înregistra 30-100 de apeluri.Un dispozitiv special permite ca la un număr de apeluri, convenit în prealabil cu persoana care urmează să sune, robotul se declanșează și transmite mesajul conservat dinainte pe banda de casetofon.Robotul mai este prevăzut cu un sistem de acționări automate la distanță. Bunăoară, nu ești acasă și vrei să deschizi radioul, să aprinzi lumina pentru a crea unor eventuali răufăcători iluzia că este cineva acasă, sau să pornești boilerul electric. La ora dorită dai telefon și după un număr oarecare de apeluri robo-' tul îndeplinește comanda.Dar cele mai mari avantaje pot fi obținute prin folosirea lui în economie : comunicarea 

rapidă și la orice oră, fără a imobiliza lîngă telefon o secretară sau un ofițer de serviciu, a datelor între întreprinderile coordonatoare și cele satelit, raportate pentru forurile de îndrumare și indicații primite de la acestea. Dimineața sau la revenirea în birou, de pe teren, primitorul găsește conservat pe casetă mesajul primit. ..Prin mărirea turației benzilor trahsmițătoare și receptoare se poate reduce la aproximativ jumătate timpul de transmitere a mesajelor și, deci, se eliberează în aceeași proporție liniile telefonice.Mai simplu spus, robotul poate prelua o parte din a- tribuțiile unei secretare. Cafele, deocamdată, nu știe să prepare, dar, cum spune inginerul Isvoranu, la nevoie ar putea să învețe.Robotul este în stadiu de bloc integrat, atît cît stă în posibilitățile unui particular. Industrializat, un asemenea robot ar costa puțin mai mult decît un casetofon, ar avea un volum mai mic și, probabil, un design mai reușit.în robot pot fi încorporate cîteva timere de construcție originală care comandă instantaneu oprirea benzii. în faza inițială, pentru această 

operațiune s-a încercat celula fotoelectrică dar s-a renunțat la soluție din cauza unei iner
ții care nu l-a mulțumit pe constructor.Acum, inginerul Isvoranu lucrează la un sistem original care să permită robotului memorarea a 10—20 de numere de telefon la care, la’ comandă, să sune pîhă le găsește libere, să facă legătura și să-și a- nunțe printr-un semnal isprava.Robotul, realizat numai din piese românești, a fost testat și verificat la Electromagnetica.Ca orice robot, și acesta a fost conceput în ideea de a ne face viața cotidiană mai ușoară și mai frumoasă și de a contribui la creșterea productivității muncii a personalului indirect productiv din economie. Aduce un cîștig de timp și ne micșorează dependența de acest aparat, de multe ori sîcîitor și agasant care este telefonul.Cum împreună cu inginerul Ilie Isvoranu sîntem de acord că prin apariția robotului n-am avea decît de cîștigat, îl propunem odată cu realizatorul lui atenției industriei capabile să-1 fabrice în serie.

OPREA GEORGESCU ■

Chirurgia 
și articolele 
textile
• Chirurgii au confirmat 

reușita fazei de laborator 

© Meninge, arcade și u- 

rechi din tricot I

...două noțiuni a căror alăturare poate părea, la prima vedere, întîmplătoare. Odată cu dezvoltarea tehnicilor chirurgicale, medicina a descoperit însă în produsele textile un aliat, acestea dovedindu-se extrem de eficiente în înlocuirea unor porțiuni de țesuturi sau organe bolnave. Pornindu-se de aici, a fost înființată anul acesta la Institutul de cercetări textile o stație-pilot care, în cadrul unui program coordonat de Consiliul Național pentru Știință și Tehnologie și Academia de Științe Medicale, și-a luat sarcina de a realiza în țară articole textile medicale, implantabile la om. Pentru realizarea acestui program care implică nu numai folosirea unor tehnologii de mare rafinament, dar și severe testări, a fost necesară, bineînțeles, o amplă și minuțioasă colaborare între medici, ingineri chi- miști, fizicieni și ingineri, tex- tiliști. Căci produsele textile implantabile trebuie să întrunească aceleași calități ca și țesutul sau organul căruia i se substituie și, în plus, trebuie să nu creeze stări de alergie sau hipersensibilitate, șă nu provoace reacții inflamatorii, să nu 

ducă la cunoscutul fenomen de respingere și să nu fie cancerigene. Cercetările și testările, desfășurate cu grijă, cu maximă grijă, pentru a evita orice risc, au dus la concluzia că, datorit» stabilității chimice în mediul apos și în aer, cît și în prezența activității biologice și en- zimatice, firele poliesterlce tip „Dacron" pot fi folosite cu optime rezultate la realizarea acestor proteze textile. De altfel, chirurgii au confirmat reușita fazei de laborator. Iată cîteva din, cum să le spunem ?, produsele care au intrat deja în utilizare chirurgicală curentă la Clinica de chirurgie cardiovasculară Fundeni : Protezele vasculare liniare și bifurcate, denumite Artex și, respectiv, Biartex, care s-au dovedit a avea o extensibilitate superioară celor fabricate în alte țări, au fost folosite pină acum, în operații, la peste 300 de pacienți. 90 de bolnavi cu afecțiuni cardiace poartă valve biologice tip MIVA — Pop D. Popa — realizate dintr-un schelet de poli- propilenă îmbrăcat cu tricot din fire poliesterice pe care este fixată o constituentă biologică provenită de la un porc mistreț. Produse tip „Tricoplast", 

realizate tot din fire poliesterice speciale, au fost folosite la 80 de pacienți pentru realizarea de plastii intra sau extracardiace.Intr-o fază înaintată de cercetare și testări clinice pe animale se află o serie întreagă de alte produse. între acestea, o gamă largă de tricoturi sub formă de plase din fire poliesterice din care se realizează un înlocuitor de meninge, proteze rinoplastice, arcade, pavilioane auriculare, plasă susținătoare a mușchilor abdominali și biopro- teze vasculare (constituite dintr-un cordon ombilical uman îmbrăcat cu plasă de tricot textil) care au o largă aplicabilitate în protezări arteriale, venoa- se (prioritate românească) ș.a. Tot în fază de experimentare se află și ața chirurgicală pentru implantarea pe termen lung, iar in colaborare cu Fabrica de ace de tricotat București se preconizează realizarea aței cu ace atraumatice. Specialiștii stației pilot au de asemenea în vedere o colaborare cu Clinica de oftalmologie de la Spitalul Militar Central în vederea producerii și ' a unui glob ocular din material textil.Cum spuneam, aceste articole textile medicale sini rodul 

unei strînse și rodnice colaborări la care participă clinici prestigioase (Clinica de chirurgie cardiovasculară Fundeni — prof. univ. dr. doc. Pop D. Popa, dr. Dan Gherghiceanu, Clinica de neurochirurgie „Dr. Marinescu" — prof. univ. dr. doc. Constantin Arseni, dr. Leon Dă- năilă — Centrul de fonoaudio- logie Panduri — prof, univ dr. Dorin Hociotă, dr. Romeo Călărașul precum și institute și întreprinderi (ICECHIM, Institutul politehnic din Iași, CCFS, SVIAM, Institutul pentru controlul medicamentelor, întreprinderea de mase plastice București ș.a.).Fiecare -din produsele enumerate constituie, fără îndoială, un succes. Dar specialiștii institutului (inginerii Aristide Dodu, Iulia Petrescu, Aristide A. Dodu, Pia Ciobanu, Eugenia Mărgărit, Cristina Carp) vorbesc despre ele nu cu intenția de a face un bilanț. Ei știu că în superba bătălie pentru viață nu au timp de bilanțuri. Că numai sfidind ceea ce . pare astăzi imposibil, pot obține miine satisfacția de neegalat de a fi ajutat ca mii de oameni să fie re- dați vieții.
ALEXANDRU ȘERBAN ■
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Magistrul

Conștiința spiritului pururi tînăr

Uneori, în deplasările mele dumini
cale la munte, mi s-a întîmplat să mă 
întîlnesc, la capătul unui urcuș, cu un 
om din părțile locului, care întîmpinîn- 
du-mă cu oarecare sfială, mă întreba ce 
vîrstă am.

Eu îi răspundeam invariabil că nu-mi 
cunosc vîrsta, ceea ce îi creștea nedu
merirea ; iar pentru a evita vreo altă 
întrebare, îl părăseam pe dată, mărind 
pasul...

Răspunsul meu era sincer, și pot spu
ne că pînă mai deunăzi, cînd am fost 
informat de a-mi înscrie cu litere de aur 
milezimul zilei de naștere, numărul ani
lor acumulați în urma mea nu a consti
tuit niciodată pentru mine vreo preocu
pare.

După cum vedeți, calea pe care-am 
străbătut-o, pornită la îndemnuri firești, 
a fost îndrumată de înaintași cu o pre
gătire superioară.

In materie de cercetare științifică, am 
arătat acelora care mi-au cerut sfatul că 
cercetarea științifică e în perpetuă deve
nire, că teoria de astăzi e înlocuită cu 
cea de mîine și că, atunci cînd un lucru 
este posibil, orice idee sau soluție tre
buie verificată prin experiență, căci ști
ința nu trăiește din adevăr, ci din probă

A face știință este un lucru lung și 
greu : pe lingă efortul cerut de studiul 
în sine, cercetătorul trebuie să se infor
meze la zi de progresele petrecute pe 
plan internațional în disciplina sa ; pen
tru a atinge acest scop, este absolut 
necesar ca el să poată urmări mersul 
progresiv al științei mondiale, pentru a-și 
corobora propriile sale opinii cu cele 
exprimate în cărțile și periodicele străine 
apărute în anul curent, dacă nu în luna 
respectivă.

ALEXANDRU ROSETTI

Mi-aduc bine aminte, in urmă cu vreo douăzeci și cinci de ani, 
and terminam liceul și încă nu eram decis la ce să dau, la filologie 
sau la filozofie, hotăritor a fost detaliul că filologia funcționa, 
atunci ca și acum, in localul cel vechi al Universității. Unei uni
versități nu-i șade nicăieri mai bine ca-ntr-un local vechi, ori, și 
mai bine, străvechi. Dar probabil că încă mai ezitam puțin, răci am 
mai întrebat : și cine-i decan la filologie ?" Răspunsul m-a îndru
mat definitiv pe cărările filologiei ; decan era și mi-a fost in toți 
anii studenției Alexandru Rosetti...

Ce știam eu, elev de liceu, despre AL Rosetti ? Destul de multe, ii citisem primele trei volume din Istoria limbii române, cunoșteam 
prietenia sa cu G. Călinescu, atât de rodnică pentru literele româ
nești, prietenia cu ceilalți scriitori, in frunte cu Camil Petrescu, 
adică fecundul său directorat la „Fundații", colaborarea cu Al. Graur, 
exemplară in lingvistica românească, rolul său atit de important în 
acordarea lingvisticii românești la pulsul lingvisticii moderne, clar 
mai presus de toate astea era încă vie în mintea mea, asa cum este 
și azi, mirarea cu care am luat cunoștință, din scrierile domniei 
sale, de definiția limbii române ! Da, există o definiție a limbii 
române, iar cel care s-a încumetat să dea această definiție a fost 
Alexandru Rosetti : „Limba română este limba latină vorbită în 
mod neîntrerupt în partea orientală a imperiului roman (...) din 
momentul pătrunderii limbii latine în aceste provincii și pînă in 
zilele noastre. Acei care ne-au transmis limba latină, din tată în fiu, 
în aceste' părți dunărene au avut întotdeauna conștiința 
că vorbesc aceeași limbă — latina — spre deosebire de acei care 
vorbeau alte limbi. Se poate deci vorbi, in acest caz, de „voința" 
vorbitorilor de a întrebuința o anumită limbă și nu alta. Nu știu 
să mai existe altă definiție a limbii române. Inserată in paginile Istoriei limbii române, lucrare de maximă relevanță pentru ceea ce 
se poate numi sobrietatea stilului științific, a savantului de 'marcă, 
această definiție genealogică capătă o strălucire pe care nu i-ar fi 
putut-o da alt context, altă montură. Este impresionantă afirmarea 
in acest fel apăsată, răspicată, a voinței celor de dinaintea noastră 
de a vorbi românește, de a fi și rămâne români. Fără detalii, fatal 
excesive, de etnopsihologie, Al. Rosetti punea astfel la îndemâna 
oricui cheia cea mai potrivită pentru înțelegerea „miracolului" 
românesc : naționalitatea română nu a fost numai un dat moștenit, 
prin naștere, ci și o opțiune de care s-au învrednicit flecare gene
rație de înaintași, lăsindu-ne ca moștenirea cea mai de preț voința 
lor, voința noastră. ..

Să mă ierte acad. Al. Rosetti pentru cuvintele de mai sus, pe 
care le-aș fi vrut mai reținute, dar nu m-am priceput, căci, vai !, 
domnia sa mi-a fost decan, dar nu și profesor, la catedră. Si lecția 
deprinsă din citite doar, nu s-a împlinit pini la capăt, prin lecția 
vie, de care n-am mai avut parte, căci altul a fost norocul meu, să 
fiu altcuiva student și elev. Da, generația mea a trăit această sfî- 
șiere, a opțiunii dureroase, care te îndepărta, fără voia ta. de alți 
mari profesori, atunci cînd alegeai, intru specializare, între Graur și 
Rosetti, între Petrovici și Iordan, intre Vianu și Călinescu... Cum să 
nu regreți, oricare și aricit de întemeiată ți-ar fi fost opțiunea ? !...

Căci in mintea și sufletul studentului, receptacul însetat de lu
mină și învățătură, se petrece mai totdeauna paradoxul concilierii 
teoriilor celor mai divergente și a personalităților umane aricit de 
opuse ar fi. Pe toate le împacă filologia, dragostea învățăcelului, 
iubirea sa de frumos, de cuvintul „ce exprimă adevărul", iar această 
dragoste stabilește punți peste prăpăstii, adunând intr-un cint sim-fonic cărțile rinduite în același raft de bibliotecă. Cărți sem
nate de autori și adresate unor cititori cu toții „născuți întru limba 
românească", după fericita formulă a mitropolitului Varlaam.

De aceea azi, cînd cultura românească îl sărbătorește pe acad, 
Al. Rosetti la împlinirea patriarhalei vîrste de 90 de ani, pe mine 
mă duce mintea că i-aș face o adevărată bucurie mărturisindu-i ci 
printre cărțile-mi de capăt», nu foarte multe, alături de Istoria limbii române și de Istoria literaturii române — dela origini pină în prezent, eu am pus și Expresivitatea limbii române... Este privi
legiul virstei mele și al distanței in timp de a le putea alătura, cu 
bucuria că au rodit în aceeași brazdă de pămînt din care, firave 
colțuri de iarbă verde, am răsărit și noi, elevii, studenții și cititorii 
academicianului Alexandru Rosetti. Din partea tuturor, LA MULȚI 
ANI FRUMOȘI !

ION COJA H 
-....- . ™

Cîntarea României Teofil Vâlcu:

„Indiferent de rolul care 
mi se pune la dispoziție, 
încerc să-i caut profunzimea"

Hârca popularitate 
a unui teatru popular

Pagina 15

—' Putem vorbi aici, că n-avem nici un secret.
— Un secret al teatrului tre

buie să existe. Sau măcar a! 
Teatrului Național „Vasile Alec- 
sandri", unde lucrati de multă 
vreme.— După atîția ani de actorie, la Cluj și la Iași, am ajuns să știu bine un singur lucru, că actorul este un om sentimental. docil, dispus să lucreze și să slujească scena. Nu altfel este colectivul ieșean, in care mă simt bine, deși uneori se cam automulțumește. Eu am avut fericirea să fac parte din pilonii Teatrului National de la

Iași și simt o adevărată mulțumire acum, să văd că ștacheta a fost preluată de actori tineri foarte talentati și hotăriti să facă lucruri bune.
— Numai cu actorii nu se tace 

însă teatru !— E-adevărat. Colectivul acesta în care lucrez și care, v-am spus,-e foarte dotat răspunde întotdeauna cu promptitudine tuturor inițiativelor artistice. Ceea ce mă nemulțumește, și nu doar pe mine, ci pe toți colegii mei, este că nu se apelează la regizorii de prima mină care, aici la Iași» sînt flori rare.

— Cum se descurcă actorul 
cînd nu lucrează cu-un regizor 
pe măsură ‘l— încearcă să suplinească prin talent, seriozitate și disciplină, dar cine are ochiul format tot își dă seama. Eu sînt un actor după care vine regizorul, nu mă pot plinge, și ăsta fiindcă eu mă substitui concepției lui, nu fac nazuri. Cel puțin, așa cred eu. Mie îmi e suficientă o indicație pentru a intra în jocul lui. Nu sînt capricios și

(Continuare în pag. 14)

RADU G. ȚEPOSU ■
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Rugul poeziei
Deși ca toți marii romantici M. Beniuc va face să ardă adesea în „rugul poeziei" sentimentul dezrădăcinării din „matcă", nostalgia, tânjirea după tărîmul copilăriei („apa sonoră și - limpede. a Desnei") și al tinereții „pierdute printre străini" (cf. Al, Pint), poetul „cântecelor de pierzanie" mărturisește devreme a resimți cu intensitate: devoratoare o particulară seducție : ,,La Sebiș ori în altă parte, / Mereu același dor de j ducă / Spre Nu — știu — unde mă usucă, / Mă chinuie mereu, mă arde". Sentimentul instabilității, al disconfortului, migrația neliniștită îi procură o ciudată voluptate : „Nu sînt acasă nicăieri, /La Cluj vreau satul ori pădurea, / Mă,simt la mine doar Aiurea / Și azi îmi pare răi de Ieri". Un dor insațiabil de zări noi, o goană după un veșnic Mîine neîntrur pat : „Visez necontenit un Mine /Ce n-aș vrea să se facă azi, / O țară fără de popas,. / Un drum care fugind rămîne". Ezitarea aceasta exprimă un refuz plin de dorinți contrare și nu este decît preludiul unei lungi, îndrăgostite și înverșunate, bătălii cu Timpul pe care se clădește întreaga operă a acestui mare poet. El este un Prometeu ce fură destinului nu focul veșnic ci cheile tâmpului : „Hotărît, acestui veac anume I ț .. " Sufletul chiar eu mi l-am vîndut. / N-am unde pleca din astă lume / Nici spre viilor, nici spre trecut. (...) / Stau ca Prometeu legat de stâncă / Pe o culme sură de Ca ucaz. / Glonțul ascuțit încet mă mîncă / Al acestui crîncen vultur : „AZI" 

(Colivia). Atras de mirajul unui viitor posibil dar neîntrupat (echivalentul purității sau idealității „increatului" barbian) dar fascinat de „căderea" în Colivia Timpului istoric cu legile ■ lui de fier, poetul își va lăsa poezia să ardă pe rugul acestuia din urmă. „Cântecele de pierzanie" vor izbucni de aceea I ca flăcările acestui rug al timpului ce va arde, uneori mocnit, în toate volumele poetului : „Voi intra masiv și greu în vreme / Cu un car cît dealul de poeme".Instinctul migrator și instabilitatea ce păreau să domine primele versuri („La Sebiș ori în altă parte...") ascundeau în realitate un mare orgoliu : conștiința celui ales să vorbească în numele altora, vocația profetică și vaticinară a poeziei. De aceea, „nu mă pot închide în trecut / Ca omida în gogoașa de mătasă /... / Ci trebuie să plec 1 / Sînt multe de făcut în țara noastră. / Vă fi măre clocot și chiot în crama vieții."

de C. STĂNESCU

Colaj metaforicCu cea de-a treia carte a sa, 
Existență de probă, apărută m acest an la Editura Eminescu (un fel de continuare, nu numai ca titlu, â volumului precedent, Experiențe pe sufletul viu, apăiut la aceeași editură iu 1983), Corneliw Ostahie vădește

devâr !) limpede și clar ca bună ziua — practică de-această dată un bizar colaj metaforic în cuprinsul căruia întîlnim. firește, numeroase reușite stilistice, de mare expresivitate, conotații dintr-un univers liric dominat de însingurare și incertitudine. dar in cuprinsul căruia constatăm, totodată, că lipsește, din păcate, un anume liant logic, acea cheie care să explice (atîta cît se poate explica, desigur 1) uriașa combustie inter rioară din mijlocul căreia, ca din mijlocul unor neostoite flăcări, ni se confesează patetic. Oare nu cumva, ne întrebăm.

----------------------------------------------- 1al picturii acele silabe de aur I cu care operează, în planul e- J moției. poezia însăși. încă un I pictor care, cu alte cuvinte, Ipoetizează. S-ar putea înțelege, catalogîndu-1 astfel pe *Ștefan

poetulo incontestabilă predispoziție volum.

I
Exponent, ca și Goga, ăl unui simțămînt unanim, profet al neamului, poetul se înrolează în „infinita coloană de atac"

pentru o poezie stufoasă, excesiv de încărcată, barocă. Poemele sale par a fi un bizar mecanism ale cărui zeci și zeci de rotițe sînt puse în mișcare prin- tr-un joc de lumini și umbre ce clarifică și tulbură, în aceeași măsură, întregul enunț liric al unui monolog mai degrabă monoton decît ferm, mai degrabă șoptit decît rostit. Ceea ce era limpede și clar, ușor de înțeles, se-acoperă de noi taine și nelămuriri, iar ceea ce părea tulbure, incert, o simplă și banală bănuială sau supoziție, devine gînd hotărît, relevat. Este vorba aici de o regie menită Să sporească starea de inefabil conținută într-o sumedenie de întîmplări convertite în expresii sau metafore pe care poetul le întoarce pe toate fețele și le a- nalizează parcă prin lama cind curată, ca o lacrimă de rouă, cînd tulbure, ca o ploaie de toamnă, a unui microscop. Tn numeroase cazuri poemele sale

s-a apropiat, cu acest nepermis de mult decapcanele propriei lui evoluții.

Cărțile

. și-, „soldat al dragostei de viață", dorește să rămînă astfel în amintirea comunității : „Și-acum la plecare, o vorbă : /. Aveți voi, sus pe deal, un cimitir. / Nu-i îngrijit prea mult/ ,. Prin gardul de spini / Trec vitele și pasc netulburate / Prin- „ tre crucile , căzute. / Natura, fără s-o, stingheriți, / Resoarbeîn sinul ei morții, / Ștergîndu-le amintirea. / îmi place însă că l-ați pus mm sus ca satul. 1 — De-o fi să mai reviu vreodată; obosit / cu toiagul credinței rupt în două, / Cu visurile numai zdrențe / Și însetat de-somnul- pămîntului / Aș vrea ■câ-n cimitirul vostru ne-ngrijit / Să îmi săpați și-o groapă adîncă / Acolo să-mi putrezească oasele bătrâne / Și să mă topesc fără urmă / în sinul nepăsător al naturii". Toate no- , tele caracteristice ale liricii energice și vitaliste a lui M. Be-

încep printr-o metaforă ce vrea a fi o bătaie de gong și încheie cu aceeași metaforă, neori ușor modificată. între ceste două bătăi de gong, ca
se se ii- a- in

Râmniceanu, că-i neglijăm modul aparte în care pictorul ia' în posesie imaginea reală a lumii înconjurătoare, raporturile cromatice subtile și-asociațiile insolite ce le stabilește între o- biecte și reprezentarea lor strict plastică. Cu riscul de-a ne repeta, vom sublinia că, dincolo de poezia, adevărata poezie, impregnată în pictura sa, expoziția la care ne referim este o reușită și prin rigoarea construcției, a- ritmului și-a di-" ' alogului cromatic, calități sus-ținute cu vescență, de ținută. o 
cu

remarcabilă efer- un profesionalism
VICTOR NIȚA ■

niuc sînt aici in stare genuină urmînd ca opera ce va veni să le prelungească, adâncească ori, din contră, să le cânohi- zeze în serii, uneori lungi, de variante convenționale ale ace- luiaș motiv. Retorica testamentară a versurilor de mai înainte este departe de un legat mioritic : ea ritualizează o credință puternică, invincibilă în steaua „profetului" plecat la drum să cucerească lumea și timpul. Este, așadar, o provo
care la. luptă din care toată poezia lui M. Beniuc va face tema sa centrală. O temă cu variațiuni infinite dintre care multe, foarte multe alcătuind opera impresionantă a unui mare poet, așa cum este M. Beniuc. Provocarea timpului, sfidarea limitelor ce atentează la libertatea individului și a vetrei sale constituie probabil una dintre temele cele mai profitabile pentru o antologie elocventă și coerență din lirica stufoasă a acestui poet și „Rugul poeziei" (antologie de Kira lorgoveanu, Editura Minerva) este o atare operă, reprezentativă și convingătoare. Firește, antologia reține piesele; capitale, în primul rînd pe acelea care, făcînd epocă, nu s-au perimat, din contră și-au păstrat prospețimea relevînd puterea metaforică a unui mare poet social și național (Ursul 
românesc, Chivără Roșie, Mărul de lingă drum ș.c.l.). în al doilea rînd, alcătuirea sumarului pirntr-o selecție ghidată în mare de amintitul motiv liric ne relevă mai amplu și la un nivel ridicat relativ constant natura polemică și protestatară a acestei creații care supraviețuiește sporindu-și acuitatea chiar dacă, așa cum s-a observat, ea reface în parte situația poeziei lui Octavian Goga după îndeplinirea idealului ei. Polemica poeziei mai noi a lui M. Beniuc (aceea, într-o substanțială secțiune de inedite) se duce cu aceeași veche inten- șitate. fiind însă îndreptată contra altui „infern", existent și pînă acum însă aproape insesizabil din pricina sonorității pe care „toboșarul vremurilor noi" a conferit-o multora din poeziile sale. Avem deci, în al treilea rînd o mai clară imagine • a spectacolului luptelor interioare, a confruntării cu monștrii propriei conștiințe, cu „vicleana neființă" a forțelor malefice. Solar și senin în atâtea memorabile imnuri și ode, poetul ne înfățișează, paralel, o veritabilă „luptă cu.îngerul", dusă pe întuneric contra păsării de fier cu „suflare de gheață". Simțurile acutizate de grozava confruntare percep un peisaj apocaliptic,. catastrofic, pus sub giulgiul unei cosmice înserări : ,/Cine hohoti de unul / în pustia-nsigurare ? /. Zorii bruni îs ca tutunul, / Soarele pe-uh munte negru/ Nu răsare : parcă moare ! / Zgură-i cerul pe de-a-ntregul“. Frecvent, zorii, răsăritul au culoarea violet plumburie a asfințitului (culorile, apăsătoare și emisia, nudă, aproape impersonală sînt „bacoviene"). Peisajul e adesea scăldat într-o„lumină palidă și dezolantă, lipsită de vechea strălucire solară. în schimb, cîtă forță și energie capătă într-unele din aceste viziuni amurgite melancolia însăși cu simbolurile ei, cu asfințitul său zmeuriu : „Fugea lumina de-un pripit amurg / Precum fugeau nomazii-n alte vremuri..." Vechi motive re-

Splendoare rănită, de exemplu : „spune-mi / tu care vezi dincolo de somnolența acestor zile ce nu cunosc înserarea /...I dar haide hai -spune-mi / tu care vezi dincolo de somnolenta a- cestor zile ce nu cunosc înserarea / tu care vezi și n-ai încetat să te temi / același jar istovit va fi adăpost pentru lacrima mea de acuni ?“ ar trebuit să se afle acea materie primă a poemului, enunțul liric propriu zis. Numai că, în continuare, citim cîteva fragmente ce par să facă parte din cu totul și cu totul alte poezii, într-atît de disparate /sînt între ele. Dar iată, concret, așă-zisul enunț liric : „...și totuși se lasă pierdute (zilele ce nu cunosc înserarea, precizarea noastră) prin-tre iscoadele sub iminenta întîmplărilor mai coboară din cîmpuri
poftei de viață, / precizie a tuturor / pe mîinile mele splendoarea rănită / trufașa întinde-re-a milei 1 II nici-o dorință nu mă primește în căldura hățișului ei, atît de curînd / voi fi nevoit să-mi trădez egoismul incit mi se pare / că am trăit o mie de ori umilința de a-mi surprinde tristețea umblînd / prin măruntaiele oricărei iluzii părăsite de alții : încăpătoarea distanță / între ultima mea a- mintire și îndoială că ar putea exista. / încăpătoare și clipa. / sterilă ca o scrisoare nedescifrată ca un gînd devenit postulat / în cea mai patetică teorie despre libertatea de a fi fericit,..**Cu alte cuvinte. Cornel Ostahie — poet ce s-a impus atenției pritnr-un discurs liric grav, predominant tragic, printr-un acut simț pentru capacitatea de sugestie a metaforelor lucrate-n pastă densă, explozivă, precum și printr-un imagism insolit, grefat pe-o structură poetică mereu neliniștită, frămîntată de temeri și dubii de tot felul, flă- mind să intre în posesia unui adevăr (măcar a unui singur a-

ca niște fiinfcUn drum, gloduros și pustiu, descinzînd narea dintr-un peisaj de Andreescu, drum în- tr-o miriște scăldată de lumina rece, brumată, a unui amurg de toamnă tîrzie, și cîteva căpițe pierdute-n orizontul palid, auster. Și totuși, pămîntul frămîn- tat al drumului, convulsionat ca o rană prea proaspăt închisă, emană o căldură intensă. un cîntec trist, obosit și-nsingurat în atîta imensitate. Nu 'întîm- plător pictorul, Ștefan Râmniceanu. pentru o notă de culoa
re in plus la întreg demersul său, a făcut apel la puterea de emoție și sugestie a unui splendid poem semnat de Lucian Blaga : „N-avea să-mi spună / nimic pămîntul ? Tot pămîntu- acesta / neîndurător de larg și- ucigător de mut, / nimic ? // Ca să-1 aud mai bine mi-am lipit / de glii urechea — îndo- elnic și supus —- 7 și de sub glii ți-am auzit / a inimei bătaie zgomotoasă. / Pămîntul răspundea” (Pămîntul). Sau, în prim plan, decupîndu-se pe un orizont înalt, un ceaun de tuci, un simplu ceaun ale cărui tușe de brunuri întunecate sînt ici- colo vibrate de griuri albe, galbene, roșii, de parcă tuciul ar păstra încă amintirea flăcărilor, a jarului. Și tot. astfel — povestind, ca să zicem așa, compozițiile ce alcătuiesc această amplă expoziție găzduită de ambele săli ale galeriei Orizont, străduindu-ne să smulgem cuvintelor acelor sensuri apte să consoneze cu taina și umbra, cu aerul și culoarea lucrărilor, de- cantînd, aidoma pictorului, cu un necontenit freamăt interior, conturul cînd limpede, cînd îngropat în tonuri de lumină și umbră viorie, al unor serafice personaje ce întrupează, în maimulte ipostaze, giac, ca și cum tr-o ființă de marca în mod celor pînze al

un cărturar ele- s-ar fi topit în-vis vom re-special suita a- căror subiect îlreprezintă cărțile. Cărți vechi, ferecate-n aur și argint, cărți groase, voluminoase, sumptu- oase, preapline de mii și mii de-nțelesuri, aidoma sipetelor ce le stau prin preajmă, aidoma sferelor sau cuburilor ce susțin și întregesc compozițiile. Cărți devenite, prin emoția însăși a artistului, ființe, într- atît de vii, îritr-atît de-ncărca- te cu viață și trăire sînt. Cărți ce dau măsura întreagă a picturii pe care o practică Stefan Râmniceanu, tin artist ce se a- daiigă, original și temeinic, celorlalți colegi, .mai tineri sau mai vîrstniei, a căror trudă vrea, și în bună parte reușește, să surprindă în limbajul larg

FILM
Un subiect „casnic*Formula ii aparține lui Mircea Diaconu. Și pentru că a fost rostită cu dragoste, are și mult adevăr. Promisiuni (regia — 

Elisaheta Bostan, scenariul — 
Vasiiica Istrate) explorează intr-adevăr acest univers ‘familial și familiar, în virtualitătile lui dramatice.Imediat după generic, o scenă de mare tensiune : un chip de copil, devastat de lacrimi și de furie, de o încăpățânare ultragiată, un chip de mamă, purtând aceleași urme, peste care se înștăpîneste însă treptat o lucidă resemnare. „Hai, mamă, o să-ți treacă ! O să uiți". Motivația acestei scene inițiale este de fapt filmul însuși. Ca într-o ecuație cu mai multe necunoscute. avem în fată rezultatul și ' ne rămîn. de’ aflat x, y. z... n. Trama (și drama. în același timp) este relatată discontinuu, fragmentînd cronologia conform unei logici a rememorărilor, conform traseelor accidentale ale remușcărilor. Cîndva. Ioana 
(Maria Ploaie) l-a iubit pe Radu (Ion Caramitru), abando- nînd. mîndră. o relație devenităinechitabilă pentru ea. deși pe cale de a lăsa... urme viabile.O căsătorie rapidă cuPetruș (Mircea

■ia pue.' Petre I
1). în-Diaeonu). Sh-semnînd la început poate, mai mult dorința de a legifera o naștere neprevăzută, țese în jurul tinerei femei. încetul cu încetul, atmosfera unui cămin modest, dar liniștit. O fetiță, Oara. Medeea Marineseu) avînd acum virsta vechii ei iubiri, și doi băieți mai mici, umplu viața Ioanei și a lui Petruș. pînă ce împrejurări întîmplătoare îl aduc din nou pe Radu în calea Ioanei. Căsătorit, tată al unei fetițe de aproape aceeași vîrstă cu Oara, Radu Costache are revelația asemănării izbitoare (mai .mult în scenariu decît pe ecran, trebuie să recunoaștem) dintre cei doi copii. Reîntâlnirea dinamitează pur și simplu echilibrul cu greu dobîndit în ambele cupluri. Radu îsi presimte paternitatea asupra Oarei, dorește o clarificare tranșantă, deși tardivă și perfect inutilă. Din această clipă. problemele celor mari devin în mod acut problemele Oarei. Fetita nesim-te din teasmă viață, adulți. Iul în dența acuză

plin ruperea de catape- care este, în mica ei pierderea încrederii în Derutată, jignită de fe- care i șe dispută ascen- și apartenența, fetița mai întîi în bloc, fărădiscernămînt, sfîrșind prin a
vin, apoi, într-un chip neobișnuit și din ele fse nasc acum cîteva capodopere de satiră morală (Destin de urs, Calul înapoiat). Fireștile momente depresive trădează prin figurația lor o pondere, materială am spune, ce le sustrage regimului comun : „Mor ceasurile ca balene / Retrase din talaz la mal alene... /“. Demonul polemic provoacă imaginația și sfidează sardonic vechea retorică romantică parodiind totodată și -moderna „deziluzionare" : „Te-nvîrți în jurul mesei printre vise / Și te socoți pe vaste mări, Ulise. / Auzi un prunc ce bate-n poartă toaca / Și ți se pare că zărești Itaca..." însă marile poeme ale acestei vîrste lirice sînt cele în care victoria capătă un reflex plumburiu și în zorii sîn- gerii lucește purpura asfințitului sau cînd, în elanul marilor înălțări pe crește din puternicele poeme sociale se aude respirația șuierătoare a cuiva care merge pe marginea abisului. Atunci seninătatea viziunii lirice este sfîșiată de acel „fior al invizibilului" simțit de toți marii poeți. Iată această prezență — absență ce tulbură liniile din „grădina viselor" dublînd oglinda, timpului în care spiritul nu se mai recunoaște : „Din cînd în cînd mai vine cîte-o umbră / Și prin grădina viselor îmi uniblă. / Pe cine cauți ? A plecat, și nu e ! / Sînt parcă eu și-s propria statuie.. / Tăcerile cu fruntea la pămînt / Așteaptă, dar eu nu mai știu să cînt. / A, da ! Venise parcă de pe Criș, / Era., pe.-atuncea cîntec în frun- ; ziș. / ... / Și totuși cine strigă rnai .de-aproape ? / Or fi uitat pe vreunul să-l. îngroape..., / Bat clopotele apelor în ,ț vad / Și-n amintire frunze, moarte cad".Rugul poeziei" esie / întâia antologie a unui mare poet..;. (

înțelege, prin a ierta, asumîn-

• Confluente cultu
rale. A apărut. in sfîrșiț. cu o întârzieredatorată.schimbării probabil adminis-tfației, (după cum vedem pe coperta a pa- - tra) numărul 1/1985 al
Revistei de istorie și 
teorie literară, cu un sumar la fel de atractiv si dens, asa cum ne-a obișnuit în ultimii ani această publicație de bun profesionalism, O dovadă certă că prestigiul revistei a crescut apreciabil este numărul de colaborări de peste hotare, care, alături de suita de semnături românești. de notorietate. definesc tematica recentei apariții : dialogul între culturi, în speță confluente

spirituale româno-eu- ropenc. Astfel, in cele aproape două sute de pagini de aici. întîlnim un amplu text, inedit, de G. Călinescu(publicat italiană dedicat umanist bilingv. în si română) universului al lui Picodella Mirandolă. dar și o privire asupra poeziei române de azi. datorată lui Jean-Paul 
Mestas. prima parte a unui substantial studiu semnat de Zoe 
Dumitrescu-Bușulenga despre Eminescu și 
romantismul german (ce inaugurează rubrica intitulată Cultură 
și creație), dar șr p abordare a acestei convenții literare neglijate. care este ti
tlul, apartinînd lui

Arnold Rothe, profesor la Heidelberg, partea a doua din
Hermeneutica ideii de
literatură : 
profanul. 
Marino, o a filosofiei sacrul si de Adrian preznetare lui J. Der-rida (Ioana Em. Pe
trescu) sau studiul comparatist al lui 
Mircea Muthu dedicatmotivuluitului" în „parveni- literaturasud-est europeană, dar și un text despre Mallarme. scris de Mo- 
riaki Watanabe. Evenimentul acestui număr poate fi considerat. însă, studiul lui 
Hans Robert Jauss, publicat bilingv și prefațat de Andrei Cor- 
bea. axat pe raportul traditie/modernitate în experiența estetică si

căruia în tr-o stelatie i se adaugă — frumoasă con- de nume siprobleme — confesiunile lui Eugen Coșe- 
riu, ale lui loan Ale
xandru si Octavian 
Paler (De ce scriu ? 
în ce cred ?). sau ale lui Michel Butor, articolele despre Re- breanu (Mihai Dinu
Gheorghiu, Staneu
Ilin). N. Filimon (AL 
Călinescu). Eminescu 
și E. Geibel (Dan Pe- 
trovauu), T. Vianu 
(G. Gană), E. Lovi- nescu (Alexandru 
George), V. VoiculeS- 
cu (Valeriu Anania). ineditele Rebreanu și ; Matheiu . Carpgiale. ca și comentariile lui 
Marin Sorescu asupra personalității lui He- liade-Rădulescu. In
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURAdu-și alături de mamă răspunderea unei vechi greșeli. Ea reîntemeiază (ajutată de tactul și loialitatea tatălui — Mircea Diaconul un alt echilibru, pe structuri ce păreau definitiv compromise.Așadar, un film profund omenesc, solicitînd actorul nu atît 
Ir disponibilitățile șale de compoziție, cit mai ales în sensul interpretării firești, credibile, autentice, în directă relație cu experiența de viață. Distribuția este adecvată. Fiecare dintre interpretii principali (între care nu am numit-o pîhăiacum pe 
Ioana Crăciuriescii, în rolul Siței Costache) conferă rolului un chip plauzibil, susținut cu participare și fără urmă de afectare. Dacă Maria Ploăe, Ion 
Car amitru, Mircea Diaconu și 
Ioana Crăciiînescu ofereau din start calitățile necesare unui asemenea film, pentru Mcdeea 
Marinescu (în rolul Oarei) misiunea era însă infinit mai dificilă, cu țoală „experiența" sa filmică (să ne amintim fie și numai de Maria Mirabela). Partitura ei, extrem de dură, cerea maturitate de gîndire și de simțire, capacitatea de a-și transgresa vîrsta reală. Acestor cerințe, Medeea Marinescu le-a răspuns cu o expresivitate și un firesc de invidiat. Așa se face că personajul ei a polarizat întreg interesul pe zeci de metri de peliculă, pus de altfel în valoare, cu generozitate, și de actorii profesioniști.

O caracterizare întrucîtva prea minuțioasă a personajelor, o grijă în exces fată de sugerarea exactă a condiției lor intelectuale și materiale a făcut uneori din partiturile actoricești mal mult niște lecții decît niște creatii. Dincolo de aceste „excrescențe", de natura conducerii regizorale. Măria Ploae infuzează căldură, sensibilitate și personalitate Ioanei. Mircea Diaco
nii e mucalit și „băiat bun“, îngroșînd pe alocuri, poate tocmai fiindcă rolul lui Petruș nu părea să-i ceară nici un efort. 
Ion Caramitru e, așa cum se cuvine, nițel pedant, cam snob, nervos șl de fapt nemulțumit, de sentimentul permanent de a fi ratat un mod de viată ade
vărat. Consoarta sa găsește în 
Ioana Crăciunescu tonul unei feminități caline, în care răsfățul ține loc de profunzime șl farmecul — de inocentă. Personajul Siței, marginalizat întrucîtva de scenariu (nu e un reproș, ci o constatare) rămîne totuși dintre cele mai interesante : către final, se face simțită drama acestei tinere soții, suficient de plată pentru a accepta conpromisul, dar si suficient de sensibilă pentru a-i trăi dureroasa înfrîngere. 
Promisiuni este un film cu bun impact emoțional, cu toate că o rezervă trebuie totuși formulată : prea complicat — și, de fapt, superfluu — raționamentul lui Radu privind o posibilă substituire a celor două fetițe 
la naștere; Menit, în intenție, să potențeze tensiunea psihologică, detalii!! este prea puțin plauzibil și grei; motivated tocmai din punct de vedere psihologic. De aceea elucidarea misterului este, în film, destul de timpurie, aminările nu reușesc să devină „piste false". ceep ce nu înseamnă că filmul Elisabe- 
tei Bostan nu emoționează, prin finețea operației „pe suflet? pe care p face, și apoi prin calitatea interpretării, prin aceea (excelentă) a imaginii ‘ semnate de Ion Marinescu, prin adecvarea costumelor, decorurilor și

muzicii, semnate, în ordine, de 
Neli Grigoriu-Meroța. Dumi
tru Georgescu și Temistocle 
Popa.

Mult talent
pentru nimicSub așteptări este romanul Iui Petru Cimpoeșu, Firesc (Cartea Românească, 1985). în volumul precedent, Amintiri din provin
cie (1984), prozatorul dovedise un talent cu totul remarcabil în diescarea realității înconjurătoare, prin tehnici analitice din cele mai rafinate, fiindcă verva relatării și acuitatea notației erau acolo, prin scurtimea textelor, de maximă eficiență, iar detaliile urmau un scenariu al semnificației infinit mai coerent. Multe din aptitudinile de prozator pot fi regăsite, nu-i vorbă, și în roman, dar o inerție a povestirii și o lipsă de discernămînt epic fac din această proză lungă o relatare fadă, inconsistentă, fără densitate. Simțul observației e împiedicat cel mai adesea să se exercite în toată precizia lui, fiind silit să cedeze în fața avalanșei de a- mânunte anodine. Seducția relatării trage proza înspre ver- biaj, iar arhitectura romanului se năruie precum o schelă șubredă.

Firesc este povestea unor indivizi pe care întîmplările vieții i-au adunat într-o stație de coordonare a sondelor din regiunea petroliferă Ața-Brateș'. Izolați oarecum de lume, protagoniștii par mai degrabă naufra- giați pe o insulă necunoscută și tocmai de aceea relațiile dintre ei ies din uzanțele firești, ur- mînd linia unui comportament sucit, fiindcă biografiile lor sînt silite să se dezvăluie în tot ce au ele mai contorsionat. Puse să reacționeze în situații imprevizibile, personajele se arată, în fond, incapabile să-și organizeze existența intr-un sens constructiv, iar macerările pe care le moștenesc - izbucnesc treptat, dind la iveală un impact fundamental cu realitatea. Prirna parte, intitulată Prolog, care e și secțiunea cea mai substanțială a cărții, o surprinde pe tînăra ingineră lunia Poenaru în cîteva momente de elucidare a propriului destin, sub forma confesiunii ironice. Fecioară hrănită cii iluzii franciscane, lipsită multă vreme de afecțiunea familiei, cu o mamă obsedată de glorie artistică, însă dedată discret viciului, lunia încearcă să ia act de sine prin acest jurnal al derizoriului, în căre-și notează reacțiile de adaptare treptată cu cei din jur, secvențe autobiografice, relațiile cu mama sa, singurătatea și reticența care o fac să pară frigidă, descoperind în scris un fel de provocare a vieții : „Astfel, intenția inițiată de a fixa un fapt a devenit intenția de a-r schimba, în cele din urmă. Toate istoriile s-au scris pentru a schimba trecutul — care deștept a mai zis-o și pe asta ? Poate mai mult, pentru a-1 inventa. Incepînd un jurnal am provocat, fără să-mi dau seama, o biografie, căci închi- zînd ferastra, după ce m-am 

gîndit cine ar fi putut să bage biletul acesta agramat sub ușă, m-am întrebat : dar dacă nu scapă ?“Jurnalul luniei dă cel mai bine măsura disponibilităților artistice ale prozatorului. Aflăm aici o știință ireproșabilă în a surprinde banalitatea de care se înconjoară lumea și care devine noua sa mitologie („la farmacie, o țipă mai tînără decit mine, oxigenată și boită cu toate cele, m-a privit foarte indignată cînd i-am spus că doresc să cumpăr un pachet de vată"), dar și capacitatea de a evoca fragmente de trecut în toată prospețimea și naturalețea lor (excepționalul pasaj în care lunia își povestește revelionul eșuat). In genere, Petru Cimpoeșu are o. desăvîrșită capacitate de a transcrie realitatea și, chiar cînd aceasta iese din tiparele obișnuite, impresia de firesc este copleșitoare. Convorbirea telefonică dintre lunia și mama sa, cu toate cabotinis- mele acesteia din urmă, cu amestecul de nostalgie și lehamite al junei inginere, e o probă limpede că prozatorul știe să aducă viața în pagină, să umple proza de autenticitate :O să rîzi, lunia, dar zău că nu te mint, îți simt lipsa. Mă crezi 1 — Te cred, mamă, de ce să nu te cred. — Zău, mă învățasem cp tine. Nu mă crezi? Crezi că o zic așa, să te flatez ? — Ba nu, ba nu, te cred, e firesc,. după un timp... Tocmai spuneam alaltăieri lui Clem, de cînd a plecat lunia mă simt mai bătrînă, ara insomnii, mi-e lehamite și urît, zău că așa îi spuneam, și el, dar unde a plecat, dragă ? unde, la naiba, știu eu unde ? în sfera productivă..." Acestea sînt și adevăratele virtuți ale prozatorului, care, supralicitate, devin vicii și împănează proza cu disertații fastidioase. Faconda subminează romanul, iar povestea începe să se dilueze precum cerneala în care a pătruns prea multă apă.Sub nivelul Prologului este cea de-a doua parte a cărții, 
Epilog, relatată de un narator impersonal care modifică oarecum perspectiva asupra întîm- plărilor de la Ața-Brateș. Evident, stilul este același cu cel din jurnalul luniei, așa incit schimbarea unghiului de analiză nu e decît un artificiu străveziu, de altfel fără vreun folos oarecare, fiindcă nimic nu aduce nou în latura observației noul povestitor. în plus, avalanșa de întîmplări reiatatd se dispersează, personajele își cam pierd individualitatea și din construcția ce începuse să se închege sub cele mai bune auspicii nu rărnîne decît o lungă stenogramă în care pietrele prețioase și zgura se amestecă inabil. De-a lungul narațiunii se perindă mai mulți protagoniști, Adam, pandantul luniei, un fel de Hamlet imatur, fără vocația îndoielii, Budu, un șmecher atins de aripa tragediei, Sonia, adulterină resemnată, preotul Emil, Robotii, cu vicii camuflate, Tamara, călătoare frivolă în două luntre, Vendel și alții. După ce părea să se fi adaptat la noile împrejurări, lunia se sinucide, iar romanul îi surprinde pe ceilalți protagoniști într-o derută fără perspectivă.

Firesc e un român care promite mult in prima lui parte și vocația de scriitor a lui Petru Cimpoeșu rămîne constantă pe 
tot parcursul cărții, însă lipsa concentrației, neștiința" de a-și organiza faptele într-o construcție unitară, inerția povestirii obnubilează frecvent calitățile dovedite, îneîț a doua carte a prozatorului cheltuiește mult talent pentru nimic.

Școala privirii

Cum trebuie cultivată această facultate naturală care este 
privirea? Iată o problemă asupra căreia educația modernă . — in cel mai larg înțeles al cuvîntului — întîrzie prea rar.
Viteza — utopie, apoi manie și, în cele din urmă, maladie a secolului nostru — tinde să transforme în derulare cinematografică toate gesturile umane, de la mecanica pedestră, . indiferentă, a cotidianului, pină chiar la aceea, subtilă, a spiritului, a afectivității.Binecunoscuta atitudine distrată a trecătorului grăbit, care fură cu coada ochiului vitrinele magazinelor, sondînd zonele ■ de interes eu o mică parte a atenției sale, de natura reflexului, are însă, din păcate, un teritoriu de acțiune mult mai larg decît strada. Nimeni nu poate spune că n-a luat parte, măcar o dată în viață, fie și la vîrsta școlară, la o „acțiune" de un fel sau altul, căreia, din scrupul cultural, i s-a adăugat și vizitarea unui muzeu. Urmează apoi scenariul obișnuit : elegantele autocare parcate în preajma muzeului cu pricina, depinzînd de cele mai multe ori de un orar, de un itinerariu, apoi pasul de plimbare (dacă .nu chiar mai rău) care ritmează detașat, egal, disciplinat spațiul sălilor de expoziție. Tablou după tablou,’ vitrină după vitrină, eventual pe fundalul comentariului competent, dar inevitabil stereotip, al ghidului, se depozitează pe retina vizitatorului, eventual și în memoria lui, conducînd în final ctăre. o inconsistentă senzație de reușită. „Obiectivul" a fost „bifat" și, uneori, < pentru totdeauna.Nu, să nu fim înțeleși greșit. Nu împotriva vizitelor în grup organizat ne spunem aici părerea.' Ele au devenit, de > tȘPt, de multa vreme, o formulă curentă și, în sine, prin nimic condamnabilă. Ele pot fi un început instructiv, o in- troducere, după care însă ar trebui să urmeze o revenire. Deci, nu o statistă a vizitatorilor, ci poate, mai mult, o statistica a celor care revin în muzeu, a „familiarilor" chiar ar fi revelatoare.Dacă graba acestor timpuri nu a compromis încă răbdarea spectatorului de teatru, a cinefilului ori a melomanului din sala de concert, unde convenția spectacolului include și supunerea la durata lui efectivă, pentru amatorul de artă care pășește într-un muzeu libertățile sînt mult mai multe, dar și mult mai primejdioase. Cîți dintre cei ce intră în Mu- i zeul_ de artă al R.S.R. de pildă, sînt cu adevărat pregătiți sa-și „regizeze" propriul spectacol artistic ? Desigur, prea puțini. Dovezi se pot aduce, dovezi de toată mina. De ! altfel, un mai vechi sondaj al televiziunii, pe care mulți și-l amintesc, constituie chiar o astfel de dovadă care a cam „rușinat" prestigiul bucureștenilor, demonstrind cît de puțini cunosc destinația clădirii ce adăpostește Muzeul colecțiilor, din Calea Victoriei. Au trecut de atunci mai bine de doi ani și lucrurile trebuie să se fi schimbat. Nu- se explică altfel afluența publicului în anumite zile și . la anumite ore în incinta muzeului, curiozitatea cu care sînt urmărite afișele.Am găsit aici, la Muzeul colecțiilor, un grup de cercetători (muzeografi și conservatori) care fac prin eforturile lor conjugate, o adevărată școală a privirii, în beneficiul unor categorii foarte largi de public. „Prin tot ceea ce întreprin
dem — fie că este vorba despre conferințe pe teme de artă, 
ilustrate, firește, cu un bogat material artistic sub formă de 
diapozitive, filme de artă, fie că este vorba de cursurile de 
inițiere în pictură, grafică, gravură și modelaj, destinate 
copiilor între 4 și 14 ani — are un unic scop : educația 
ochiului, pregătirea receptorilor de artă, a vizitatorilor de 
muzeu" — ne spunea Thea Luca. seta secției Muzeului colec
țiilor, vorbindu-ne în continuare despre importanta acestei investitii pe termen foarte lung care este munca de apropiere a publicului de sala de expoziție.Concepute pe scheme suple, deloc didactice, care permit accesul la informație practic indiferent de nivelul pregătirii generale, conferințele grupate în trei mari cicluri — Imagine 
și gîndire artistică, Mari muzee, mari capitale ale artei, Mari 
civilizații — se bucură de o audiență excepțională, în ambele formule : pentru marele public (nota bene — care vizitează muzeul, deci contra costului legal al biletului de intrare) și sub formă de abonamente, prin instituții abonate (ceea ce nu exclude, evident, și participări libere). „Scenariile" sînt pregătite cu cea mai mare atenție și cu har de către tinerii cercetători ai muzeului — deja nume în domeniu —. Radu 
Bereea, Cristian Velescu, Andrei Cornea și altii. în fiecare săptămînă. Artele plastice și cinematografia se întilnesc într-un dialog extrem de interesant despre probleme ale artei secolului nostru. în cadrul unui ciclu de inițiere plastică și cinematografică.Spațiul nu ne îngăduie să pomenim mai multe din tipurile 
de manifestări organizate de Muzeul colecțiilor. însemnarea de față devine, de aceea, mai mult o invitație de a nu trece nepăsători pe lîngă afișele care le anunță. Și, ca un post scriptura, sperăm, tentant : în grupele de inițiere în artele pla’stice din cadrul Studioului de creație, se pregătesc să- 
privească peste o sută de copii, sub îndrumarea directă a specialiștilor (pictori restauratori) ai muzeului.

TANIA RADU ■

RADU G. ȚEPOSU ■

continuare. Eva Beh
ring analizează unele „probleme ale traducerilor germane din literatura română". 
Marin Bucur propune paternitatea lui Cara- giale în ce privește un necrolog eminescian. 
V. Neumann studiază alte „interferențe luministe si romantice sud-est europene", iar Andrei Oișteanu glosează subtil pe marginea unei suite de meditații picturale realizata de Done Stan pornind de Ia un poem de Claude Aveline. Incitante sînt și de această dată observațiile lui Pavel 
Țugui (Controverse: 
„cazul Blaga"). ca și opiniile exprimate de 
Dan Zamfirescu în 

jurul „vocației europene a culturii române" ori cronica lui, 
Bucur Tincu la un volum de corespondentă O. Goga. Numărul se încheie cu epi-. sodul IX din Teza de 
doctorat a lui Mircea 
Eliade. (V. NITA).

• Truc vechi. Cei prinși în ale scrisului cu cioara vopsită recurg adesea, pentru a ieși din încurcătură, la un truc pe cît de vechi pe atît de.ieftin : expediază problema într-un poșț scriptura, unde anunță că de. Ia înălțimea la .care se afiș ei, nu pot discuta în contradictoriu, cu cei ce le-au adus obiecții. Nu altfel procedează Nicolae Geor

gescu (v. ^Luceafărul din 5 octombrie 1985). Firește, chestiunile de fond ale disputei îi privesc pe cei doi autori cărora li se refuză „dialogul". Radu G. Tepoșu și Constantin Sorescu. Noi ne vom limita Ia unele observații privind aspecte de interes mai larg în publicistică.Dacă înțelegem bine. Nicolae, Georgescu, trimițind la întregul său articol, vrea șă spună că vorbele lui „de com a încetat (literatura română veche, n. I.D.G.) de a mai exista" trebuie citite „din. momentul în care perioada literaturii române vechi s-a încheiat?. Dar dacă 

autorul amintit pretinde o traducere pentru cele scrise de din- sul, atunci de ce nu scrie direct într-o limbă străină, ca să știe cititorul de la bun început ce are de făcut ? ..Altminteri, este bine de știut că pentru un om de condei de expresie românească orice erudiție începe cu cunoașterea limbii române. Fiindcă fraza semnalată de Radu G, Tepoșu este iremediabil proastă și deci n-o salvează nici un context.în ceea, ce privește invitarea lui Constantin Sorescu de a face „proba calificării", ea este pur și simplu ridicolă. Ester ca și cum 

eroul unui cunoscut basm andersenian, umblînd gol pe stradă, i-ar fi spus celui care l-a arătat cu degetul că poate să facă acest lucru numai după ce are în buzunar diploma de doctor în științe vestimentare, în realitate, criticul Constantin Sorescu nu are nevoie, pentru a-și exprima opiniile, să dea examen în fața lui Nicolae. Georgescu.
(ION D. GOIA).• In ultimul număr din Suplimentul lite- rar-arțistic, Aurelian Titu Dumitrescu reia publicarea serialului .său dedicat lui Liviu Rebreanu, intitulat

Merinde pentru calva
rul gloriei, găzduit, in prima lui parte, de revista Flacăra. Preci- zînd,cu oarecare ostentație, că Flacăra a refuzat răspunsul lui Tiberiu Rebreanu, Aurelian Titu Dumitres

cu omite să înștiințeze însă cititorii că Su
plimentul continuă publicarea serialului, nu doar că face o corecție, cum abil se sugerează . în cuvîntul preliminar.
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SUB ZODIA CIVI1

a

Privire peste vechiul zid al cetății : Palatul Culturii

Galeria istoriei din Sala Voievozilor

Aproape toate străzile lașului par 
să coboare direct in istorie, acolo unde, 
cu secole în urmă, se ctitoreau mari 
instituții de cultură, iar voievozii și 
scriitorii aveau să-și lege numele de 
strălucite așezăminte, mărturie ale 
dragostei lor pentru frumusețile spiri
tului. Valurile vremii au trecut nu o 
dată cu violență peste monumentele 
istorice, însă nici agresiunea năvălito
rilor și nici capriciile naturii n-au 
reușit să distrugă vestigiile acestui 
colț de țară, fiindcă grija contempora
nilor a fost mai puternică decit ne
păsarea timpului. Azi, prin intervenția 
Oficiului județean pentru patrimoniul 
cultural național, a Secției de siste
matizare a consiliului popular jude
țean și a Complexului muzeistic de la 
Palatul Culturii, cele mai multe din 
monumente și-au recăpătat înfățișarea 
de odinioară, fiind restaurate in între
gime și puse la adăpost de orice pe
ricol. Superbul Palat al Culturii, con
struit în 1878, e încă înconjurat de 
schele, semn că refacerea lui este în 
toi, însă anumite deficiențe în ritmul 
de lucru fac să întârzie operația. Aici 
și-a dat sprijinul și Henri Coandă care 
a venit în 1920 cu meșterii lui pentru 
a executa lucrările de ipsoserie duri- 
zată și lambriurile, folosind o rețetă 
proprie pentru beton, din păcate ră
masă necunoscută urmașilor. Prin 
1952, spun localnicii, era o rușine să 
vezi șobolanii alergind cu paiul în gu
ră prin încăperile Palatului, dar azi 
monumentul a început să-și recapete 
măreția, și aceasta datorită ajutorului 
pe care numeroase întreprinderi din 
județ au găsit de cuviință să-l dea, 
pentru a readuce acest lăcaș de cultu
ră în lumina lui de început. O minu
năție e acum Sala Voievozilor, cu fresce- 
și portrete pictate de Ștefan Dimi- 
trescu, in 1932. La adăpost se 
află și cochetul hotel „Traian“, patro
nat de UNESCO, un adevărat monu
ment de arhitectură construit de Eiffel, 
în care turiștii pot simți deopo
trivă grandoarea trecutului și confor
tul prezentului.

La Teatrul național „Vasile Aleesan- 
dri“, echipa de tehnicieni condusă de 
prof. dr. Dinu Moraru, specialistul 
care și-a adus contribuția și la salva
rea Veneției, a reușit să oprească dis
trugerea clădirii printr-o foarte com
plicată operație de implantare a unor 
electrozi. Fiindcă igrasia începuse să 
deterioreze trainicele ziduri, edilii au 
căutat degrabă cele mai eficiente so- 

Iuții, pentru a menține în eternitate 
acest impunător edificiu, în care cul
tura românească ș-a manifestat in toată 
plenitudinea ei de mai bine de un 
secol, îndrumată de mari scriitori pre
cum Kogălniceanu, Alecsandri, Ne- 
gruzzi, Sadoveanu, Topîrceanu, Ionel 
Teodoreanu și Mihail Codreanu. lașul 
e un adevărat muzeu în aer liber și 
tocmai de aceea atenția organizatorilor 
s-a concentrat asupra tuturor vestigii
lor care depun mărturie despre virtu
țile trecutului. S-a refăcut integral 
bojdeuca din Țicău, și aceasta încă 
mai demult, pentru a păstra viu in 
amintirea ieșenilor acest loc pitoresc, 
unde au înflorit o seamă de legende 
despre autorul Amintirilor din copilărie. S-a renovat și Casa Sadoveanu, 
care adăpostește un fond antropologic 
unic, după care au tinjit și străinii, 
mai precis două colecții de cranii din 
mileniul opt, amenajate de poetul Ion 
Chiriac și de Ion Arhip, directorul 
Complexului muzeistic de la Palatul 
Culturii, amândoi oameni intreprizi 
care au depus eforturi constante pen
tru aducerea în prezent a trecutului. 
Pentru a-i familiariza mai eficient pe 
vizitatori cu valorile arhitectonice din 
această parte a țării, Ion Chiriac a 
avut o inspirată inițiativă, aceea de a 
organiza la intervale regulate de timp o excursie de inițiere sub genericul 100 de kilometri de muzeu, cu vizita
rea casei de la Mircești, a Castelului 
de la Miclăușeni, unde s-a redactat 
Codicele sturzan, a localităților Hăbă- 
șești, Strunga, Tîrgu Frumos, Cucu- 
teni, Cătălina-Cotnari, Hirlău și Flă- 
mânzi, toate păstrătoare ale unor pre
țioase amintiri istorice.

S-a restaurat integral și Casa Dosof- 
tei, devenită Muzeul de literatură al 
Moldovei, unde se păstrează cea dinții 
tiparniță molvadă. Urmind exemplul 
ieșenilor, Consiliul popular Hirlău a 
refăcut, prin forțe proprii, clădirea lo
gofătului Tăutu, unde localnicii ambi
ționează să înființeze o secție de etno
grafie a muzeului județean. Acțiunea 
de restaurare continuă și în alte loca
lități ale județului, fiindcă mai peste 
tot istoria a lăsat urme, consistente. 
Recent, s-a conservat in situ cetatea 
dacică de la Cătălina-Cotnari, iar casa 
lui Cuza de la Ruginoasa a fost rea
dusă la o înfățișare proaspătă.' Tot 
aici se depun eforturi pentru recon
stituirea trăsurii domnitorului, pen
tru ca edificiul să fie integrat în cir
cuitul turistic.
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TIEI SOCIALISTE

Faptele mari ale industriei miciîn urmă cu paisprezece ani. asta ca să numărăm exact, la Rimnicu Sărat a luat rasters o cooperativă care se numește simplu : „Arta populară'*. Și dacă multi se îndoiesc că în a- ceastă zonă a Buzăului nu ar. exista o tradiție în ceea ce privește arta populară, se înșeală. A existat și. în momentul de fată, se păstrează tocmai prin ceea ce face această unitate. Și ca să fim mai exacti, cum o spune președinta Anghel Neacșa, cea mai importantă sarcină care revine organizațiilor de partid și celor ale O.D.U.S.-ului este aceea de a valorifica în totalitate întreaga creație folclorică a zonei, de a o transmite lumii intactă și nepoluată. Din acest motiv arta pe care o promovează cooperativa din Rimnicu Sărat este apreciată și recunoscută în toată lumea. Iar ca să fim și mai exacti mai trebuie să spunem că produsele care se fac aici se vînd pe foarte mulți bani. Și fiindcă tot sîntsm la acest capitol trebuie să mai spunem că din toată valoarwi producției, care depășește 55 de milioane, mai mult de optzeci la sută o reprezintă planul valutar care se realizează în totalitate și chiar se și depășește din toate punctele de vedere. Cooperativa ..Arta populară" din Rîmnjcu Sărat are unități în tot județul asta însemnînd 25 de Sîctii organizate care numără 1 200 de lucrători dintre care cam 350 sînt cu munca la domiciliu desfăsurîndu-si activitatea în patru ramuri de arti-.

Fotografie de VAS1LE BLENDEA ■Miraculoasa răchită aducătoare de bani și de prestigiu a prins rădăcini și-n județul Argeș — și nu într-o zonă în care inventivitatea oamenilor trebuia să suplinească sărăcia pămîntu- lui, ci în plină cîmpie, acolo unde nu de puține ori s-au înregistrat producții record de porumb. Cei care au intuit, cu multă vreme înainte de actuala relansare a industriei mici, că mlădioasa plantă poate fi o sursă de substanțiale venituri au fost țăranii cooperatori din comuna Recea, mai precis, președintele respectivului C.A.P., 
Gheorghe Mareș. Acesta, un spirit de gospodar mereu conectat la treburile obștii, a văzut cum cultivă răchita prietenii săi silvicultorii, a bătut cu pasul terenurile din comună și nu greu îi va fi fost să constate că acolo în lunca Teleormanului, nu puține sînt locurile în care nu poate crește nimic altceva decît răchită. Sijprafețele acestora, însumate, au alcătuit o plantație ce avea inițial, în 1974, vreo 3 hectare, a căror producție de răchită neprelucrată a fost vîn- dută timp de trei ani unor întreprinderi de profil. Chiar dacă și așa se obțineau venituri de peste 30 000 lei dintr-un hectar de răchită, prin prelucrarea ei s-ar fi obținut, cum bine a calculat președintele, de cel puțin zece ori mai mult. Drept pentru care, în paralel cu extinderea suprafețelor cultivate, președintele C.A.P.-ului s-a îngrijit și de formarea unul nucleu de meseriași în prelucrarea răchitei. Acum, la C.A.P. Recea există o secție în toată regula in care lucrează 60 de membri cooperatori care se ocupă de prelucrarea și valorificarea integrală a întregii producții de răchită de pe cele 15 hectare cultivate cu această plantă. Aici se confecționează anual peste 20 000 de piese de împletituri, în 40 de 

zanat : covoare înnodate, țesături cu alesături. confecții artizanale și împletituri de răchită. De anul acesta, la acest număr, se va mai adăuga o unitate. Cea de împletituri din pănușe. care, în cel mai scurt timp, o zic specialiștii, va cuceri lumea prin obiectele care, deja, se și găsesc confecționate ca prototipuri. Dacă ar fi să spunem cîte-
Există^

s-o recunoaștem,

și o modă

a coșului de nuiele

va cuvinte despre fiecare secție în parte atunci ar trebui să începem cu cele de covoare. Sînt nouă la număr și de foarte mult timp lîna frămîntată de rîmni- cence, prin covoarele pe care le exportă, au fermecat Europa si America. La împletiturile de răchită anual se rulează cam 15—20 de modele.. Creația fiind în pas cu producția, impune de cele mâi multe ori elementele de plecara în 

repere sau simboluri dintre cele mai ingenioase, avînd o valoare totală de peste 4 milioane de lei. întreaga producție merge la export, prin intermediul I.C.E. „Mercur" București.împletiturile nu reprezintă singurul punct forte al C.A.P. Recea — ele au doar ponderea cea mai mare în cadrul unui sector de activitate industrială și prestări servicii care se mai ocupă, între altele, cu tîmplă- rie, dulgherie, prefabricate, transporturi etc. C.A.P. Recea
■ssRQsaiMsasBOBsinsaBsaasKBBaM

Un C.A.P. unic

în felul său

este singurul din județ care desfășoară o asemenea activitate de industrie locală și prestări servicii, prin care-și completează veniturile realizate din activitatea agricolă propriu-zisă, unde, cum spuneam, se află baza întregii munci, nu de puține ori încununată cu producții agricole record. Pe lîngă terenurile agricole (4 500 ha) și sectorul zootehnic (1 000 de bovine și 1 500 de ovine), acest C.A.P. — unul din primele înființate în Argeș — mai trece astăzi la activul său o crescătorie de păsări (2 000 de rațe pentru reproducție), cu stație proprie de incubație, o păstrăvărie (cu o producție de peste 40 000 bucăți pe an), precum și ciupercării amenajate în grajduri și în spațiile de depozitare, pe perioada verii, cînd animalele sînt la pășunat. Este evidentă orientarea pe care președintele C.A.P.-ului a imprimat-o întregii munci din cooperativă — aceea de a valo

creație. Există, o precizează președinta o modă a coșului. In momentul de față cei de aici exportă tot felul de coșuri (de bicicletă, pentru fructe, copii, păpuși, cu tot felul de toarte, cu tot felul de forme) în zeci de țări ale Eu?- ropei și Americii. O permanentă grijă a organizațiilor O.D.U.S. din cooperativa „Arta populară" este de a asigura pentru această secție (se dezvoltă an de an) materia primă. Materia primă care trebuie să se găsească în județ și nu adusă din alte părți. In momentul de față cîteva hectare, din pămîntul care nu- era de nici o trebuință agriculturii, sînt cultivate cu răchită. Și fiindcă această suprafață nu este suficientă, în sate, chiar lîngă locul de muncă, cum ar fi la Ziduri, Boldu. Pogoanele. Bălăceanu, unde există si terenuri mlăștinoase — acestea urmează să fie cultivate cu răchită. La ce se mai gîndesc cei de aici ? în primul rînd să se pună în funcțiune o mașină de tors lînă pentru populație, cîteva unități pentru vopsitul acesteia, și un vis, care se va realiza curînd, este acela de a cultiva duzi (pe marginea parcelelor de răchită) în ideea de a înlesni creșterea viermilor de mătase. Desigur cînd se va perfecta și • se va pune la punct și acest lucru la cooperativa ..Arta populară" din Rîmnicu Sărat se va mai putea vorbi de o secție.
SORIN POSTOLACHE ■

rifica la maximum resursele existente, de a diversifica munca și ocupațiile țăranilor cooperatori în funcție de ceea ce ei pot face mai bine, astfel îneît întreaga obște să prospere, chiar în ani agricoli mai slabi, curb este și cel în curs, cînd un oarecare minus înregistrat față de producțiile agricole planificate poate fi suplinit, în latura sa valorică, de beneficiile înregistrate la alte capitole. De pildă, numai secția de împletituri aduce un beneficiu anual de peste 2 milioane lei, tendința fiind ca, prin creșterea producției fizice la industria mică, beneficiile în urma acestei activități să ajungă în scurt timp Ia 4 milioane de lei.Sînt mari șanse să se ajungă aici, mai ales că la împletituri toate operațiunile tehnologice se fac în cadrul secției — singurul aport exterior fiind nitrola- cul, diluantul și, uneori, cuiele care se cumpără de la fondul piețli. In rest, e treaba talenta- ților meșteri în ale împletitului, ocupație pe cît de nouă pe atît de rodnică în care excelează Marcu Niculina, Catrina Maria, Preda Dumitra, Oprescu Ion, Rădulescu Zamfir, Cîrstea Gherghina, Negru Anghelina și încă mulți alții din ale căror mîini ies adevărate bijuterii ce pot fi întîlnite în casele Europei. Scînteia de inspirație a președintelui Gheorghe Mareș este întreținută cu pasiune și pricepere de Ion Tănase, șeful sectorului de activități industriale și prestări servicii și, nu în ultimul rînd, de eleganța și discreția Doinei Manolache, aflată mereu în căutarea unor noi modele care să treacă grabnic din expoziția de prototipuri în producția de serie și de aici în uzul beneficiarilor.
OCTAVIAN ȘTIREANU ■
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURASigur, poți să te gîndești cu 
dor la o ființa pe care n-ai în- tîlnit-o niciodată. ce a trăit, practic. intr-alt timp. căreia (durere !) nu-i semeni în detaliile esențiale dar pe care ți-o evoci obsedant, cercetindu-i cu pioșenie semnele .trecerii prin lume, ilummîhâu-te de amintirea ei și îndurerîndu-te atunci cînd o crezi tratată cu neeu-. viință.Așa mă gîndeșc eu la Liviu Rebreanu.Cu dor.în anul în care a împlinit o' sută de ani de la naștere (și ii putea împlini) întreagă obște a oamenilor de carte din România s-a străduit în fel și chip să-i perpetueze Scrisa. Abia s-a încheiat excelentissima Ediție căreia i s-au ‘robit Niculae Ghe- ran și Puia Florica Rebreanu. Avem acum privilegiul de a avea în mîini Corespondența marelui - scriitor și Jurnalele sale și — lucru absolut insolit vara 'Să Ie-a propus cititorilor un ciclu de proze rebre- niene tipărite simultan prin colaborarea mai multor edituri. Rebreanu - a fost astfel autorul anului. Și al acestui an de lite
ratură. Se face dreptate unei opere . monumentale și ni se face nouă, celor ce-1 iubim pe autorul ei.Au apărut mărturii memorialistice de interes fundamental, credibile în marea lor majoritate (fiindcă i s-au dedicat lui .Rebreanu și „pagini bizare", redactate suspect de „tîrziu", în absența martorilor de epocă, pagini greu de validat, dar..., asta e o ailă poveste...) noi exegeze se adaugă monografiei lui Lucian Raicu, ce-mi pare' fără egal, cineaștii încă se străduiesc să-1 „povestească" pe Rebreanu cu mijloacele filmului după, neîntrecuta și ea „Pădurea spînzuraților" a lui Liviu Ciulei.Da, raftul de cărți își poate astîmpăra dorul după opera unui scriitor dar de Liviu Rebreanu, repet, nutresc (nutrim ?) un dor insațiabil fiindcă imaginea omului, nedeslipită de operă mi se proiectează în suflet înconjurată de un haloti selenic. Rîndu- rile de mai înainte nu se vor o „metaforă" ci sînt purul adevăr : privindu-1 pe Rebreanu al fotografiilor ești uimit de mag- nificienta chipului său și, fra- pant, te simți tulburat de mări
mea nefirească a ochilor și de 

părul de totdeauna alb. Dar nu cărunt. Ca un abur de oglindă venetă ori mai de grabă ca o aură vegetală, așa se ondulează spre timple părul lui Rebreanu. Și îți spui (naiv și nu prea) : Doamne, s-ar cuvenit ca un scriitor să fie și frumos ! Așa cum i-a fost dat să fie lui Eminescu, așa cum au ajuns a fi la senectute, Sadoveanu și Arghezi, pe. care junețea nu i-a copleșit cu daruri...

Dor
Și trebuie că mai era acest Liviu Rebreanu un om drept. Nu neapărat „inflexibil", instalat într-o opinie: ori ipostază din care nu mai putea fi surpat ci om, om adevărat, dedat bucuriei prieteniei ca și decepției, cu meandre firești în drumul spre și printre semeni. Și bun. Dar cum e un om bun ? Se crede absurd că bun e' cel ce nu face cu ostentație rău, ori îl face cît mai puțin. Un 'astfel de om bun e îndeobște egoist preocupat cu exclusivitate de umplerea propriei biografii. El știe cînd e oportun să trimită cuiva o floare sati o telegramă de... condoleanțe nu face un bine efectiv, nu împinge „mașina lumii" ci, in cel mai fericit caz, o deturnează spre satisfacerea propriilor interese. Acești oameni „buni" sînt, de regulă, buni cu sine și lingă ei e frig, lingă ei se poate muri.

„Răul" Arghezi a făcut mai mult bine (chiar cînd verva pamfletară l-a dus la „exagera- țiuni") fiind energic, tranșant, activ, luînd apărarea cui credea că i se cade s-o facă ori bias-,, femiind cu litere drăcești de- cît... (hai să nu dăm nume)... Liviu Rebreanu s-a implicat în Viața țării și în viața literaturii, a îndeplinit funcții obștești în care a dregătorit cu pasiune rupînd din timpul ce i-a lipsit totdeauna. ■N-a vrut cu nici un chip să epateze. Nu s-a stropșit . la subalterni, cînd Na avut și a avut mulți. N-a acceptat titulatura negustorească de patron, nu cred că-și marcă prezența cu larma celebrității. Saluta și răspundea la salut. Iubitor de o. masă bună ca și de un pahar cu licoare nu cred să fi fost văzut împleticindu-se. Cred că nu știa să înjure altfel decît în gînd.
Spunea rar eu., Voi. era de cele mai multe ori Domniile 

Voastre.„La om totul trebuie să fie frumos" și la Rebreanu era.Și va fi fost Liviu RebrPanu un cavaler. Iată-1 într-o poză în costum de academician, cu chipiu napoleonian pe înalta-i frunte. Dar iată-1 și trebăluind prin ograda de la Valea Mare. Iată-1 la nu mai știu care congres din Străinezia dar uite-1, bosumflat, surprins în momentul unei pene de automobil. Fiu, frate, mai apoi soț,, tată, socrii Liviu Rebreanu â fost mereu firesc, arborînd o sfiiciune 
(frăgezime ar fi zis înainte invocatul Arghezi) și o ingenuitate ce vor fi foșt irezistibile.Mi-e dor de surîsul atU de rar; reținut de fotografii slujiți de burdufuri colosale și pliculețe cu praf de magneziu. Dor de glasul lui proteguitor. M-aș fi spovedit lui, i-aș fi dezvelit sufletul meu. M-aș fi lăsat certat de el.Și el nu mai e.O strig -cu disperare : Liviu Rebreanu a murit !îi simt absența ca pe o rană. N-am , avut timp să mă învăț cu desenul acestei răni.Sînt trist ca în fața unei gropi proaspăt despicate în lut, Cum, Liviu Rebreanu a murit cu adevărat ?

GHEORGHE TOMOZEI ■

Spectacolele Operei RomâneSoprana Victoria Bezetți va cînta rolul Margareta în 
Faust de Gounod (marți 22 octombrie, ora 18) alături de Ștefăniță Lascu (rolul titular), Dan Zancu, Lucian Marinescu, Marina Mi rea, Lucia Cicoară, Ștefan Teodorescu. Dirijează Carol Litvin.Miercuri 23 octombrie (ora 18) veșnic fermecătorul spectacol de balet Seară, vieneză, in care se întîlnesc Mozart, Schubert și Johann. Strauss. Pe scenă vor, evolua, printre alții, Daniela Constantinoiu, Alexa Mezincescu, Elena Dacian. Maria Cumbari, Viorica Ene precum și . Mihai, Tu- gearu, Nicolae Deneș, Gheorghe Angheluș, Mihai Spiri- donescu, Adrian Gheorghiu, Gabriel Opincaru ș.a.Dirijorul Lucian Anca va susține partitura de Tosca în spectacolul de joi 24 octombrie (ora 18). în rolurile principale Lucia Țibuleac, Ludovic Spiess, Nicolae Ur- ziceanu.

Seară românească de balet de vineri 25 octombrie propune, în regia, și coregrafia Alexei Mgzincescu și a Adinei Cezar, o serie de miniaturi coregrafice pe lucrări semnate de compozitorii 

Anatol Vieru, Tiberiu Olah, Doru Popovici, Corneliu Cezar. Grația își dă aci mîna cu ineditul in materie de viziune coregrafică modernă.Sîmbăță 26 octombrie (ora 18), în Cavalleria rusticana de Mașcagni și Paiațe de Leoncavallo, sub conducerea muzicală a lui Carol Litvin vor cînta Mariana Stoica, Mi- . haela Agachi, Ionel Voineag, Dan Zancu, Lucia Becar, Elena Simionescu, FlorinFarcaș, Emil Iurașcu (debut în Tonio), Nicolae Bratu și , Lucian Marinescu. , ;
Inimă de copil, opera compozitoarei, Carmen • Petra- Basacopol, în matineul de duminică 27 octombrie (ora ,. 11). Soliștii . Cristian Mihăi- ■ lescu,. Cornelia Angelescu, Adina Iurașcu, Ștefăniță Lascu și Ștefan Teodorescu cîntă alături de copiii din corul „Voces primavera" — Gabriela Amuzescu, Irina Lăzăficiu, Andrea Bătucă. Dirijează Claudiu Negulescu.Duminică seara, la ora 18, baletul Don Quijote de Ludwig Minkus. Din distribuție notăm pe Anne Marie Vre- tos. Fiorin Brindușă, Maria • Cumbari, Aglaia Gheorghe, Gheorghe Angheluș, Daniela Constantinbîu, Viorica Ene.

profunzimea vean și nu pot face decît lucruri simțite. Cum să vă spun, după părerea mea cea mai frumoasă statuie a unui sculptor e cea cu miinile pe lingă corp, nu ridicate. Nu-mi plac gesturile declarative, teatralismul, găselnițele ieftine. Trebuie să ne întoarcem privirea. înspre interior. Cînd l-am jucat prima dată pe Ștefan, in film, n-am fost tocmai mulțumit, fiindcă s-au făcut tot felul de concesii care nu mi-au prea plăcut. însă m-am revanșat în piesă, unde am simțit personajul cu adevărat autentic,
— în ce rol v-ați mai simțit 

tot așa de bine ?— V-am mai spus că nu caut un rol anume, nu vreau să joc cu tot dinadinsul un anumit personaj. Indiferent de rolul care mi se pune la dispoziție, încerc să-i caut profunzimea. subtilitățile stărilor, ale vieții. Numai așa s-a în- tîmplat să nu mă plictisesc niciodată în teatru. Sigur, mai intervine și continuitatea. îm- piedică-1 pe un actor să nu joace un an, doi și devine un începător. Ca . să revin la roluri, să știți că eu nu m-am dat în lături de la nici o- figurație.— Din ' rațiuni artistice sau, cum să-i zic, practice ?— Și, și ! De ce să fiu ipocrit ? Am jucat în piese tclevi- -zatp, in film, în diverse., spec- tacqle. Am făcut de toate, fiindcă a trece pe Scenă, e ca și cum ai trece prin viață.— Va-ți gîndit vreodată ce-ați împrumutat de la personajele, pe care le-ați jucat ?— Sigur că m-am gîndit. Am cîștigat mult din teatru, am îm- prumutat adică niște calități, am învățat să mă apropii, de realitate. Am devenit parcă mai șpoculitiv, ' mâi pragmatic, mai înțelept...—- Mai trebuie să jucați cîieva roluri și deveniți omul ideal !— Asta-i bună ! Păi nici, în literatură nu întîlnește, , așa ,cpva 1— Mai șpuneți-ini ceva despre condiția actorului dc teatru.— Actorii sînt; terminația nervoasă a nației, sînt punctul, cel mai sensibil al unui popor. Deși’ sîntem cei mai șup.uși imediatului. noi reprezentăm, alături de. alte forme de artă și cultură, un punct de interes major,

încerc să-i caut
(Urinare din pag. 9) lucrez cu plăcere oriunde e bine, unde e seriozitate și disciplină. Sînt un partener bun și totdeauna am simțit nevoia să fiu disciplinat, fiindcă meseria e sfîntă. Probabil din această cauză am și o cotă destul de ridicată. Am fost un alintat, fiindcă eu n-am cerut niciodată un rol anume.

— Cîte roluri poate juca un 
actor in viața lui ? Tipologic 
vorbind.— Cred că nu este o limită. Din teatrul românesc eu am jucat aproape toate rolurile, cu excepția lui Vlaicu Vodă. L-aș juca și pe acesta, dar mi-a cam trecut vîrSta. Cum să apar eu alături de doamna Clara ?
.— După o asemenea expe

riență, înseamnă că ați avut 
destule bucurii.— Ei. da. am avut cronici ditirambice. chiar și la Weimar, unde am lucrat cu regizorul Fritz Benewitz. Deși am avut un rol greu si a trebuit să trag serios, am avut satisfacții foarte mari. Am fost comparat cu actori de renume, ceea ce m-a copleșit. Șuchianu m-a pus alături de O'Toole. Vă dați scama ce responsabilitate a căzut pe capul meu.

— Și cum ați reacționat ?— Mi-am păstrat luciditatea și am luat, aceste apreciesda pe un suport* moral. Nu sînt un încrezut, dar cred în posibilitățile mele actoricești. Nu suport un singur lucru, să fiu jignit.
— Dumneavoastră ați jucat 

și rolul lui Ștefan cel Mare, 
mai tatii în serialul televizat, Mușatinii, regizat de Sorana 
Coroamă, - apoi pe scena Națio
nalului ieșean și ați reușit un 
lucru foarte important, să 
schimbați viziunea romantică, 
idealizantă, pe care o consacrase 
Calboreanu, și să faceți eroul 
verosimil, să-l aduceți în viața 
de fiecare zi.— L-am jucat pe Ștefan la o vîrstă destul de crudă, însă' noua interpretare de care vOr- biți a.fost ușurată și de faptul că interpretasem rolul Iui Galileo din ' piesa lui Durrenmatt, care mergea exact în sensul -aqesta. Eu am încercat să-i dau coroana jos lui Ștefan, să-l privesc’adică fără extaz, am vrut să apară într-o postură cît se poate de- umană. Sînt moldo- 

fiindcă fără artă șl cultură, știm asta cu toții, un popor devine barbar. Din fericire, românii au avut și au actori minunați, recunos- cuți de acum și în alte țări.
— Ați fost o vreme și direc

torul Teatrului Național din 
Iași. Cum ați împăcat munca de 
conducere cu cea actoricească ? 
E greu să fii în același timp și 
conducător de instituție, și 
coleg ?— Cînd apar vanitățile și orgoliile, e greu să ții frîul. M> mi-a plăcut însă să muncesc și am lucrat cu pasiune chiar cînd am condus Naționalul, fiindcă am vrut să rămînă ceva în urma mea și. mai ales, să-mi rămînă numele curat. Aș fi lucrat eu drag în continuare în acest post, dar mi-a atras aterilia doctorul... Ceea ce vreau să spun e că, în toată această perioadă, am înțeles actorul și nu l-am tratat ca un funcționar. Munca în teatru e delicată, fiindcă ră- mîn doar castelele de nisip' ale actorilor pe care le dărîmă primul val.

— Deci nu vă plîngeți de 
■ funcția pe care ați avut-o.Nu. A fost și bine și > rău. Cînd al oameni de credință; poți muta- munții. Peste tot există și oameni îndărătnici, peste- tot apaf și ranchiune, mai ales la momentul potrivit. Neplăcut e în teatru cînd vor să-l Slujească oameni care n-au nimic de-a. face cu arta. Nici eu nu cunosc totul, deși trăiesc pe scenă de freizeci și cinci de ani. După părerea mea, un actor se împlinește abia la 60—70 de ani. Nu vă mirați, maturitatea nu înseamnă bătrînețe.— Ce credeți, există o predilecție a publicului nostru pentru o anumită specie dramatică?— Cel niai bine cred că se potrivește comedia, dar se joacă, în ultimul timp, cu tot mai multe reticențe, deși publicul nostru are un simț al umorului cu totul ieșit din comun.— Am aflat că pregătiti o premieră, cu Insula lui Sebastian. Cum vă simțiți alături dc colegii mai tineri în această piesă ?— Inițial, n-am prea vrut să joc, dar am niște colegi tineri, cum e, de pildă, Adi CaraUlea-' nu, cu care-mi face mare plăcere să apar pe scenă. întotdeauna m-am bucurat cînd am jucat lingă cei tineri. M-am simțit ca un frate mai mare. în piesa 

de care vorbiți,' regizată de Dan Stoica, eu joc rolul lui Manoil B. Manoil. Un bancher. Deocamdată sîntem în faza de pri- tocirfe, însă regizorul simte piesa, vizualizează destinele personajelor. ceea ce e in folosul nostru, al actorilor.
— Ați activat zece ani la tea

trul din Cluj-Napoca. De ce-ați 
plecat de-acolo ?-- Am plecat pur și simplu, fiindcă sînt moldovean și-am vrut să mă apropii de-ai mei. Asta nu înseamnă că n-am amintiri frumoase de acolo și că nu m-am simțit bine la Naționalul clujean. îmi amintesc foarte bine și acum că in 1947 am făcut figurație în O scrisoa
re pierdută, jucînd rolul episodic al unui bătăuș din tagma lui, Cațavencu. Apoi, tot acolo, am ajuns să-l joc pe Cațavencu însuși și. din cîte mi-am dat seama, am făcut un rol bun. în 1975 am reluat rolul, dar mi-a cam fost frică de el. îmi lipsea acel machavelism si simțeam că, chiar si pe scenă, trebuie , să fii descurcăreț. Pînă la urmă, am școs-o cu bine la capăt. Ce nu te-nvată viata, te-nvâtă scena;

— înseamnă că șl în viață vă 
comportați ea un actor !— Cîteodată,..dar încerc să mă cenzurez. E imposibil să nu am reacții de actor cînd intru, intr-un local public unde este multă lume. Mai fac o glumă, două, e normal, lucriil acesta tine de coasta aia de drac care este actorul.

— Vi s-a intimplat vreodată 
să vă vină să plîngeți, iar pe 
scenă să fiți obligat să rîdeți ?— Mi s-a intimplat, și-atunci am rîs de durere. Așa s-a petrecut cînd a murit mama mea. A fost groaznic, am simțit un gol imens. Atunci n-am mai putut privi lucrurile cu detașare.

— înseamnă că totuși nu sîn- 
teți un actor perfect în viață.— Viața are prea multe înțim- plări, ca să fac față numai cu" ajutorul talentului.

— Să discutăm puțin și de
spre chestiunea provinciei. Deși 
a devenit un clișeu, nu pot să 
nu vă întreb dacă aveți acest 
complex.— Eu m-am format la Cluj, unde n-am simțit deloc aerul . provinciei artistice. Au fost ani frumoși pe care i-am continuat la Iași. Amindbuă teatrele sînt niște instituții serioase, avînd colective cu tradiție.

Școala de la lași a plămădit actori pentru București pină prin anii 1960. Era chiar o vorbă, că nu e actor acela care nu și-a făcut rolul la Iași. O diferență tot este, și anume aceea că în provincie regizorii nu se prea îngrămădesc. In ceea ce mă privește, pot să vă spun cu mîna pe inimă că n-am avut niciodată acest complex, fiindcă n-am sentimentul invidiei în mine. De ce-aș avea complexul provinciei, cînd am fost mereu solicitat de București ?
— Ce mai lipsește din biogra

fie dumneavoaslrâ, ca ea să 
devină o piesă completă ?— Mai lipsește ca viața să fie totdeauna înțeleasă de cine trebuie. E puțin umilitor: să fii hărțuit fără înțelegerea necesară.

— Și dacă ați fl obligat să vă 
jucați viața, in ce manieră ați 
face-o, tragică ori comică ?— Este imposibil să despart lucrurile cu atîta claritate, cum îmi cereți. Viața nu e o apă liniștită, mai face și valuri.

— De ce credeți că fiecare 
actor vrea să joace rolul lui 
Hamlet?— Toți vor să joace’roluri, roluri, roluri...

’— Vorbe, vorbe, vorbe...— Actorul rămîne un ■ copil bâtrîn, însă, dacă are cel de-al optulea simțj care e simțul publicului, și dacă șire profesia în mină, el rămîne tînâr. sufletește și nu-i trebuie neapărat ■ roluri grozave. Pe scenă devii puternic. Am simțit și eu de nenumărate ori acest lucru.
— Dar după ce cade cortina, 

cum vă simțiți ?— Simt întîi o mulțumire. Apoi, ca după o naștere, o mare ușurare. Nu sint femeie, dar așa imi imaginez, că e ca după naștere. O liniște tristă. Dispare copilul. Rămîne afișul, adică certificatul de naștere.
— Probabil că știți, prietenul 

nostru' Val Condurgche, care 
este secretarul literar al teatru
lui, a alcătuit un alfabet cu ro
lurile pe care lc-ati jucat pînă 
acum. O singură literă lipsește, 
litera Z. Asta spune mult de
spre dumneavoastră, e un lucru 
extraordinar să parcurgi atitea 
roluri și, indiferent ce părere 
aveți, eu aș vrea să nu jucați 
niciodată un rol cu ultima lite
ră a alfabetului.— Păi. ce să fac. s-o iau de la capăt ?

— Nici chiar așa 1
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURA

atelier literar

Cr. Bădilifă : Trimiteți mai întîi 10—15 pagini, să vedem despre ce este vorba', să vedem dacă e necesară întrevederea de care vorbiți.
A. M. Crișan : Mulțumiri pentru delicatele „daruri". (Mai bihe. in „Eminescu", „Scrisoare").
Afro : Nu intră în preocupările noastre asemenea „prestări de servicii" (era de dorit să știți acest lucru !...). Vă puteți recupera caietul de la secretariatul de redacție, spre a-1 face să ajungă la destinație pian osteneala dv. personală.
C. Ghindaru : Frumoase. „însemnările de vacanță" din cele două plicuri. Frumoase ca literatură și nu mai puțin ca mărturie sentimentală, umană, sugerînd printre rînduri nostalgii neprețuite, utopice proiecte de „zbor" (sau, cum se spune undeva : „speranțe naive despre lucruri inexistente"...). Se vor ivi și versuri, nu-i așa, din această experiență ?...
FI. Oancea : Vă faceți prea multe probleme în ce privește ordinea și „ierarhia" lecturilor. Riscul e ca, în așteptarea obținerii — de unde ? — a unei ierarhii perfecte, 

să cititi, pînă una alta, numai mărunțișuri, fleacuri, lucruri de mina 
a doua !... Lăsati, deci, la o parte aceste apre- hensii și cititi fără teamă — veți putea observa, citind (doar citind), dacă ați abordat sau nu prea de vreme o anumită „lectură capitală", cum îi ziceți, veți constata eă.

uneori, lecturile se înlănțuie, vă trimit de la . una la alta, veți observa că obligațiile de studiu (la facultate, unde sperăm să intrați) vor impune, treptat, elementele de ordine și prioritate pe care le căutati, etc. Cu versurile, însă, lucrurile stau foarte prost E un drum greșit, o opțiune mimetică. „de contaminare", pentru divagația delirantă. bîiguială în dodii, fără început și sfîrșit, fără sens, care refuză comunicarea. care nu se adresează nimănui. La un moment dat, veți observa singur impasul și, firește, dacă aveți talent, ceea ce încă nu e tocmai clar, veți găsi și mijloacele de a ieși la lumină.
Bogdana : O pagină inteligentă, de fină ironie, de „haz de necaz", de — ce să mai vorbim ! — profund și tragic adevăr... Asemenea pagini ar trebui larg răspîndite, spre a împiedica atrofierea zîmbetului (și nu numai a zîmbetului !...). Dar, desigur, după cum știți, „e gusturi și gusturi" !„.
Ioan Mîhut : Cînd veți izbuti să observați monstruozitatea, neromânească, a unor formule ca„ucenici al condeiului",„culoarea palida.al chipu- : lui meu", „culoarea neagră al asfaltului", „ad- mosfera familiară", etc., pe care le folosiți eu o morbidă ; consecvență, vom discuta ' eventual și despre poezie (care, din fericire, nu e cu totul absentă : „Simbioză",„Desțelenire").
Cătălin Stărică : Lu

cruri inegale, cu preponderență către ebnfuz, incoerent, etc. Oricum, prea puțin ca să putem trage o concluzie. Reveniți.
I. Kusok : Nu s-au ivit, din păcate, lucruri noi, revelatoare. Bateți pasul pe loc, în aceeași horă prozodică la fel de zornăitoare și (dincolo de zvonurile eseniniene, nu atît de pregnante și tutelare, cum vi s-a spus) la fel de livrescă, de convențională, de manufacturieră, (minus reușitele de altă dată). Ne place să sperăm că împlinirile și succesele vă vor întâmpina pe celelalte cărări abordate, despre care pomeniți în scrisoare. Traian Andronesi, 

M. G. Odile, Anișoara 
Ivu, Mihai Romanescu, 
Xenofon Foma, P.I.V. O- 
radea, Asida Felix, Ionel 
Frențeseu, Miruna Cer
chez, Otilia Stănescu. 
Dumitru Cristeâ, Pean (în mare parte, indescifrabil !), lancu Marius, 
Andrei Raler, Sorin Buda, 
Emanuel Soare. Dan Mar- 
covici. Dim. Carare, O- 
limpia Pop (în mare parte, indescifrabil !), 
I. Zakarias, Voicu Păni- 
can, Armand Gurău, 
Nicolae Barbu, S. B„ Ma
ria .Voicu,- Romi Eltescu, 
C. TudorȘerhan, M. M. 
Tureanu, I. Maior, Alex. 
Burcea. („ceva, în „Toamnă"), I. Brote, L. S. Vi- 
cențio. Ana Maria Cio- 
banu : încercări de nivel modest.

GEO DUMITRESCU ■N.R. Manuscrisele nu se înapoiază.

ANUNȚ
Contra unui singur fir 
de suris 
predau creșterea trandafirilor 
in suflet 
telefon doi doi 
trei unu...
vreau să spun cel de-acasă 
in fiece după masă 
respectiv după trei — 
dimineața
meditez porumbei

EMIL ACHELARIȚEI

SFAT
Ai grijă 

de bucuriile tale 
mi-ai spus

Au inceput 
să migreze 
să se destrame 

de atita purtat.

A. VALONI

CALIGRAFIE
Sînt ca o elegie scrisă de degetele 
serafice ale singurătății
Cînd lucrurile din jur incep 
să semene halucinant cu tine. 
Mina cu care mă ating se face a ta 
Și personajele tuturor cărților spun 
cuvinte de dragoste cu glasul tău ; 
Devoratoare epidemie consumindu-mă 

sirguincios
Cum clepsidra nisipul, 
Spaima-cariu străbătîndu-mă ea un glonț 
Și eu elegie fierbinte.
In genunchi rugîndu-mă tristeții mele 

să exiști.

ILEANA BlJA

NICI UN SEMN
•

Nici un semn iubito 
nici un euvint 
de adio,

doar inima mea 
ea un sertar 
răvășit 
in grabă.

ROSE TALL

EXERCIȚII DE RESPIRAȚIE

Profesorul avea diverse necazuri 
cărora nu le găsea cauza, 
pînă cind intr-o dimineață 
a descoperit că de mult 
nu-și mai făcea gimnastica, 
nu mai auzea cintecul soarelui 
în balcon, nu mai vedea cum 
se clatină luna, 
de atunci toate ii merg 
ca pe roate, nu s-a necăjit 
nici cind a fost 
dat afară, exercițiile 
de respirație il ajută 
foarte mult, 
dar el nu poate 
ajuta pe nimeni.

BORIS MARIAN

CONFORT

Munți de cremene zdrențuiesc orizontul ; 
imi caut inima printre nori 
priveghez somnul sfioaselor ierburi ; 
întunericul crește 
certitudinea durează cit albastrul

uimirii, 
nu căutăm adevărul
pentru că acesta odată descoperit 
se devorează pe sine insuși 
lăsindu-ne intr-o mai tulburată 
nimicnicie și umilință ;
incovoiem o spinare 
pe care să putem sta.

DAN CHEȘCU

UNIVERS INTERIOR

Clădită in mine 
coloana vertebrală a poemului 
albește de atita așteptare 
aminarea ia forma lacrimii 
și aidoma păsării 
devorată de înălțimi 
cîntă să-și înăbușe bucuria plutirii 
albatrosul ideii lovește blind 
cu aripa fiecare vertebră 
pină cind din albul sfișiat de tăcere 
se ivește o coloană de fluturi 
hipnotizați de duminica 
plină de clopote 
și de pașii îndrăgostiIilor

MARIUS DUMITRESCU

Festivalul național „Cintarea României"

flc inxioniMLa 10 octombrie, la Teatrul popular din Drobeta Turnu- Severin, a sunat gongul mar- cînd deschiderea unei noi stagiuni, a 23-a de la constituirea acestei instituții. Dar începuturile teatrului de amatori severinean sînt mult mai vechi, datînd, conform atestărilor documentare. de crin 1067. Deci, un veac și mai bine de activitate teatrală neîntreruptă, ceea ce înseamnă o tradiție serioasă, încununată de modul în care se face teatru și se receptează teatru, astăzi, la Drobeta. Un bilanț, fie el cît de succint, spune toarte multe despre pasiunea și starea de performanță ce domnesc în frumosul lăcaș de cultură din centrul orașului. Din ’63 și pînă astăzi, pe scena Teatrului popular au urcat 151 ’de actori care au interpetat, sub bagheta ă 20 de regizori, 478 de roluri în 45 de piese și cîteva recitaluri de poezie. Despre valoarea spectacolelor prezentate de această echipă vorbesc de la sine premiile obținute la toate edițiile de pînă acum ale Festivalului național „Cîntarea României", la ultima dintre acestea două piese obținînd, fiecare, premiul I : „Gaițele" de Kiri- țeșcu (în regia lui Constantin Muruzan) și „Tinerețe fără bătrînețe" de Eduard Covali (regizată de Constantin Fuga- șin, originar din Severin).Stagiunea din acest an s-a deschis cu o piesă-basm — „Floricica purpurie" de Kar- nauhova și Branșevici —, piesă aflată în repertoriul teatrului de 25 de ani. Este o a. treia distribuție care interpretează „Floricica...", spectacolul a- cesta voind să fie un semn al continuității, generație de generație, a iubirii de scenă, un spectacol-simbol, înainte de orice, adresat atît statornicilor spectatori ai teatrului (și sînt mulți, foarte mulți), cît și celor care vin pentru prima dată într-o sală de spectacol. De 

fapt, constanța prezentării, în fiecare stagiune, a multor piese pentru copii și tineret este unul dintre secretele — simple, dar cu însemnate efecte — ale permanentei întineriri a trupei. Dealtfel, Aurel Nicola- ciuc, instructorul formației și unul dintre cei mai vechi și mai pasionați actori ai teatrului, îmi mărturisea că este interesat să asiste la toate spectacolele pe care le dau elevii, ba merge chiar și în grădinițe pentru a pune ochii pe micile talente care, cultivate cu grijă, aduse de timpuriu, la teatru, se contaminează de „microbul" scenei.Sînt — acești actori artiști amatori din Drobeta Turnu- Seyerin — niște entuziaști de performanță, Voind să urmeze pilda unuia dintre cei mai fer- venți animatori ai teatrului lor, Nicolae Ghițulescu, om care și la 90 de ani urca pe scenă, chiar și numai pentru a rosti o singură replică ori a face figurație. Nu te mai saturi ascultîndu-le amintirile și privindu-i atunci cînd, aprinși de cîte o asemenea frumoasă aducere aminte, încep să gesticuleze și, uitînd că nu sînt în acele clipe decît niște modești povestitori, reintră în roluri, rostesc replici, gesticulează. Mai țineți minte, zice unul dintre ei, de primele spectacole cu „Trei generații “ ? Cum să nu !, i se răspunde. Cînd am împrumutat noi de la madam Predoi, de pe Decebal 13, perdelele, covoarele și cîte și mai cîte, de-i lăsasem casa goală bietei bă- trîne... Ce suflet mare ! Dar de costume ce mai știți ? Asta nu se uită. Ne ajuta Drocan, croitorul. Din hainele pe care le avea de făcut înseila altele, de epocă, lățea gulerele, punea două rînduri de nasturi și, pentru a nu-i fi cerute de elienți în zilele cînd aveam nevoie de ele, își închidea prăvăliă și punea pe ușă un anunț, mereu același : sînt la 

țară. Si ce oameni au trecut prin -teatrul nostru ! O dată stagiunea a fost deschisă de Victor Eftimiu. Dar academicienii Remus Rădulescu și Ștefan Milcu ? Dar Henri Coandă ? Dar nelipsitul de la premiere Ștefan Odobleja ? Nu țineți mffite cînd, la un spectacol la care asista și Ștefan Milcu, acesta, văzîndu-1 la ieșire pe Odobleja, în niște pantaloni de doc și cu teniși în picioare, l-a strigat și l-a îmbrățișat frățește, invitîndu-1 la masa comună oferită actorilor și invitaților de onoare ?Da, niște entuziaști incoriji- bili acești Camelia Da Rin, Lucreția Drăghici, Elena O- chescu. Mariana Nistor, Mihai Galbenu, Vasile Achim, Dan Salapa, Constantin Pană, și încă atîția alții, cei care alcătuiesc nucleul echipei actoricești de azi. Este firească, în aceste condiții, mîndria cu care Florin Țuțuianu, directorul Casei municipale de cultură, vorbește despre prezența acestor actori în cadrul teatrului radiofonic, despre. spectacolele de succes puse în scenă aici de regizori precuni Constantin Dinișchibtu, Petre Bo- kor sau Mircea Creții, dar și de către regizori locali; cum ar fi Gelu Negrea care va realiza și va prezenta, în această stagiune „O noapte furtunoasă", despre relațiile de bună colaborare ale teatrului severinean cu teatrele din Reșița, Petroșani și mai ales Craiova, teatru ce are aici o stagiune permanentă, despre sălile pline de la spectacolele de referință ale colectivului lor dramatic, spectacolele cu „Rața sălbatică" de Ibsen, cu „Vicleniile lui Scapin" de Moliere, cu „Nu sîntem îngeri" de Paul loachim, cu „Părinții teribili" de Cocteau, cu piese de Cara- giale, Tudor Mușatescu, Mihail Sebastian, Victor Ion,. Popa, ceea ce spune aproape totul despre opțiunile repertoriale inspirate ale' Teatrului popular din Drobeta Turnu-Severin. Un teatru în care entuziâsrpul, talentul și seriozitatea se întâlnesc, întru binele artei dramatice.
DAN MUCENIC

Camelia Da Rin, Elena Neulescu, Lucretia Drăghici ți Gelu Negrea 
in „Gai|ele".

Intr-adevăr, un răsfăț pentru iubitorii baletului și operei... In prima zi a lunii în care încep să „ardă" și să moară frunzele, un film cu Rusalka de Dvorak, care nu face economie de mijloace pentru a pune în valoare frumusețea acestui basm muzical. Nu știu cum ar trebui spus, dacă actorii au dublat pe cîntă- reti sau cîntăretii pe actori. dar toți au cizelat un speptacoRetaJon Rusalka. Dacă ne e permis, am sugera să se mai reproarameze într-o bună zi și varianta teatrului radiofonic,; a basmului, a cărei distribuție ne îndreptățește să credem că e păstrată în fonotecă. A urmat Baiadera de Min- kus în interpretarea trupei „Fantasio" din Constanța, condusă de Oleg Danovschi și Fe- 
dra de Georges Auric, iarăși un film, de data aceasta cu stele ale baletului Operei Mari din Paris. Telespectatorii și radio- ascultătorii au fost invitați, conform tradiției la deschiderea celei de-a 57-a stagiuni a formațiilor muzicale ale Radiotelevi- ziunii Române cu concertul corului și orchestrei simfonice sub bagheta lui Idșif Conta. Programul a cuprins cantata Chipul 
țării de Doru Șerban și Simfo
nia a IX-a de. Ludwig van Beethoven. -Se adaugă transmisiunea 

directă la radio a concertului orchestrei simfonice a Filarmonicii „George Enescu", matinee- i le și serile de operă, reci talurile’ unor artiști de operă, operetă și ■ instrumentiști și, nu în ultimul ' rînd, emisiunile Casete muzicale 
duminicale și Invitațiile Euter ; 
pei. Microrecitalul Corneliei An- i gelescu, cu două arii din Cosi 
fan tutte de Mozart și, Mignon de Ambroise Thomas (aceste informații nu au fost comunicate ‘ pe ecran), lucrat cu multa .grijă pînă la ultimul detaliu, a pus în valoare deosebitele calități vocale și interpretative ale cîntă- reței.Nu putem și nu vrem să pierdem prilejul de a felicita din toată inima pe toți cei care au contribuit la buna noastră dispoziție de sîmbătă șgara cu excelenta emisiune muzical-dis- tractivă Dans cu poante și... fără. Ii asigur pe cei care nu au văzut-o că au motive să regrete. Chiar muzeială și chiar distractivă, această oră a micului ecran s-a închegat ca jocul acela în care toate bucățelele se așază la locul lor ca prin farmec. Autorii vrăjitoriei au fost toți realiza- ; torii, emisiunii, semnatarii scenariului și textelor, scenografi, operatori, regizori si interoreti. cărora îi rugăm. pe Țițuș Mun- teanu și Doina Anastasju să le transmită, încă o dată, fiecăruia în parte, felicitările noastr.e.

REGHINA VĂRVICI ■
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innuiniimHiiimiiim^ natura, sursa si resursa noastra iiiiiiiiinHummimiiiiiiiiiiiiiiiiiiinHiHiini!lO publicație de referință pentru problemele internaționale ae apicultura și apiterapie, este voroa de „r Apiculture" (editată în l’raxița da un for specializat), acordă, într-unul din numerele sale, aproape o treime din totalul spațiului tipografic unor comunicări semnate de cercetători romani ai domeniului. Publicarea celor opt articole (8 din toate cele 23 apărute) nu este, evident, rezultatul unei opțiuni sentimentale. Revista își asigură apariția pe baza unor colaboratori de pe toate meridianele globului, o- perînd în acest sens o riguroasă selecție și încredințînd tiparului, în primul rînd, studiile cu caracter de noutate absolută.Receptivitatea față de cercetările românești de apitera- pie, e locul să o spunem, nu mai constituie astăzi o surpriză, deoarece rezultatele do- bîndite de această subramură 
a medicinei naționale sînt de mai multă vreme recunoscute și privite cu îndreptățită speranță de cercurile științifice internaționale. Mai mult decît atît : se pare că medicamentele și tratamentele propuse și experimentate se bucură de ■mai mare audiență în străinătate decît în țara noastră, unde publicul larg, din diverse motive, dar mai ales; desigur, constrîns de rutină și conservatorism, continuă .să solicite drogurile de sinteză. Or, la ora actuală, așa cum vom arăta și în rîndurile ce urmează, specialiștii încep să ajungă la concluzia că farmacia naturii (leacuri obținute din plante și produse apicole) oferă remedii a căror e- ficiență nu este mai prejos decît a medicamentelor de sinteză, dar care în schimb sînt lipsite de efecte secundare sau imprevizibile. în prezentul articol vom da cu- vîntul unor. specialiști ai 
Centrului medical de api/era- 
pie din București, care, în baza unor concluzii formulate de curînd, aduc dovada eficacității terapeutice a unor medicamente apicole în tratamentul hepatitelor și tulbu

rărilor de dinamică sexuală, în tratamentul unor afecțiuni ale ficatului, ne mărturisește doctorul Nicolae Dră- gulescu (titularul unui cabinet de boli interne la centrul amintit și medic la Institutul de fiziologie normală și patologică „D. Danielopolu"), administrarea produselor apicole a fost urmărită mai mulți ani pe un lot de aproximativ 200 de pacienți. în acest, sens s-au avut în vedere criteriile clinice (examen clinic, sindrom astenic, dispeptic și hemoragie, nutrițional), funcționale (albuminemie, protrom- binemie, betalipoproteinemie, transaminaze, bilirubinemie, test Mac Lagan, B.S.P.), parametrii imunologici (gamma- globuline, imunoglobuline, antigen australia, parametrii
NOUTĂȚI DIN FARMACIA APICOLĂ

morfologici (biopsie hepatică, scintigrama hepatică). In bolile cronice ale ficatului au fost indicate polenul, polenoleciti- na, păstura, lăptișorul de matcă, apilarnilul și apilarnilul cu propolis (apilarnilprop). S-au obținut rezultate bune și foarte bune în special în hepatitele cronice și în stările de convalescență după hepatita virală. Astfel, produsele indicate apar active mai ales în hepatitele cronice cu dis- trofie protidică 'importantă cît și în cele cu proces inflamator intens. Sindromul astenic și cel nutrițional sînt spectaculos corectate, ’ polenul, în mod cu totul special demon- strîndu-și aportul benefic în ameliorarea hepatitei cronice asociată ulcerului ’ duodenal. Din păcate, aceste medicamente s-au dovedit mai puțin active în cirozele hepatice, fiind chiar contraindicate în formele decompensate datorită creșterii riscului de encefalopatie.

S-au putut consemna rezultate bune și foarte bune în diverse stări de surmenaj și subnutriție, în nevroze, convalescențe variate în pediatrie Și geriatrie, în retar- dări neuropsihice, în pubertate întîrziată, elimăteriu, osteoporoze. De notat că produsele sînt utile în egală măsură și omului sănătos, ca factor profilactic sau de mărire a rezistenței fizice și psihice, patentele naturii adu- cînd într-o formă ușor asimilabilă o variată gamă de e- lemente necesară funcționării optime a organismului. Lipsa lor de nocivitate le conferă o valoare aparte. Cercetările românești de apiterapie se a- liniază astfel indicațiilor Organizației Mondiale a Sănătății de schimbare urgentă a 

modului de alimentație și de înlocuire a unor medicamente sintetice, excesiv utilizate, cu remedii naturale.în sfîrșit, testul efectuat permite formularea unor concluzii extrem de importante, în tratamentul bolilor de ficat, produsele apicole concurează cu succes cunoscutele medicamente Essențiăle, Legalon, Litrison, Hepăr, He- pabionta, Endonal, Catergen, recomandîndu-se prin rezultate la fel de bune, efectele secundare fiind practic inexistente. Sau ceea ce apare cu evidență — ne mărturisește în încheiere interlocutorul nostru — de îndată ce cercetăm sub raport statistic efectele obținute. Astfel, în cazul hepatitelor cronice persistente, rezultatele bune și , foarte bune au fost în proporție de 90—95%, în tratamentul cirozelor hepatice procentul este de 50%, iar în combaterea convalescențelor survenite ca urmare a hepatitelor cronice, proba timpului (dar cu con- 

duzii definitive abia peste 1—2 ani) a fost, pînă în prezent, de 100 la sută.în cadrul Centrului medical de apiterapie funcționează și un cabinet de sexologie, unul din puținele existente în țară, destinat corectării tulburărilor de dinamică sexuală, a- bordînd, în principal, în cadrul unor variate probleme, o subdisciplină de mare însemnătate psihosocială : medicina de cuplu. Compartimentul este condus de doctorul Constantin Drugeanu, medic se- xolog și legist, absolvent, deopotrivă, al Facultății de științe juridice, vicepreședinte al Societății române de sexologie, autor a 140 lucrări de specialitate. în debutul discuției. interlocutorul nostru ține să declare următoarele : „Se- 

xologia ca știință a sexualității umane — eu complexele sale probleme biomedicale, de morfofiziologie normală și patologică dar și de demografie — reprezintă o știință de sine stătătoare cu o metodologie particulară și cu instrumente de profilaxie și terapie individualizate. Prin aportul ei medical ea se asociază unor măsuri și preocupări legiferate în țara noastră, privind creșterea natalității, reducerea fenomenului de divorția- litate, contribuind Ia perpetuarea echilibrului matrimonial.Importanța medicinei de cuplu — ne informează în continuare doctorul Constantin Drugeanu — apare și ca urmare a unor statistici psihosociale, a unor mai recente documente de partid și de stat privind frecvența căsătoriilor și extinderea fenomenului de divorțialitate. Astfel; față de o firească și progresivă creștere a contactelor matrimoniale (cu circa 

9% în ultimii ani), se constată, deopotrivă, și o rată accentuată a divorțurilor (un divorț la 5—7 căsătorii). Cele mai multe despărțiri au loc sub vîrsta de 30 de ani, deci în perioada de maximă fertilitate, acest interval rele- vînd și cea mai mare incidență a maritalității conflic- tuale.. Toate acestea, cu consecințe demografice negative. Or,motivele care duc Ia destrămarea cuplului marital sînt în proporție covîrșitoare de natură sexuală. Etiologia este extrem de complexă. Predominante rămîn cazurile de natură psihogenă, dar numeroase se dovedesc și afecțiunile organice masculine, endocrine, genitale, sechelele lezionare intragenitale, bolile veneriene, cardiovasculare, dereglările metabolice, intoxicațiile datorate alcoolismului si tabagismului, automedica- ției etc.Pentru ameliorarea sau vindecarea acestor suferințe (fizice și psihice), apiterapia și-a dovedit capacități remarcabile, virtuțile impresionante și polivalente ale produselor medicamentoase apicole oferind și în aceste cazuri o terapeutică variată, individualizată. Se’ utilizează în mod special produsele din , gama apilarnilului, lăptișorul de matcă (biostimulent și ener- gizant), polenul '(vasculotrop, corector al unor neuropsiho- patii, afrodiziac), păstura (tonifiant, antidenutrițional), pro- polisul (vasculotrop antimi- crobian, bogat în flavonoide).'. Se mai administrează poleno- lecitină, lecipol, proposept, miproppl, melcalcin, poleno- vital, vitas. Se află, de asemenea, în curs de experimentare pe loturi, bine triate un nou medicament, este vorba dș Apilarnilpotent, creat de apicultorul N. Ilieșiu, produs unic în farmacopeea mondială și care, are toate șanse- . le de a deveni cel mai uzitat medicament pentru combaterea tulburărilor de dinamică sexuală. ,,, ,
LIVID TIMBUS ■

—----------------------- VALORI ROMANEȘTI IN UNIVERS

IR1MIE STAICU:

Gindind la viitorul agriculturii, am in 
vedere că nu există, s-a dovedit asta, 
limite de creștere in natură
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Prof. dr. doc. IRIMIE STAICU s-a născut în 28 aprilie 1905, 
Ia Cristian (județul Brașov). Absolvent al Școlii superioare de agri
cultură din București și al Colegiului de agricultură și ști
ințe aplicate din Manhattan (Kansas — S.U.A.). Profesor 
de agrotehnică Ia Institutul agronomic din Timișoara (1945— 
1963), apoi la București (pină în 1972). Membru al Academiei de 
științe agricole și silvice și, din 1963, membru corespondent al Aca
demiei Române. Amplă și fructuoasă activitate în cadrul Societății 
internaționale de științe ale solului (unde a îndeplinit funcția de 
vicepreședinte al comisiei de organizare a congresului al VHI-lea 
și pe aceea de președinte al comisiei de tehnologia solului), precum 
și in cadrul Comitetului consultativ al O.N.U. pentru aplicarea ști
inței și tehnologiei in folosul dezvoltării, făcind parte dintre cei „18

înțelepți" ai acestui comite’t. Membru (din 1982) al Academiei de 
științe din New York. Invitat la numeroase congrese internaționale 
(Adelaida, Moscova, Singapore etc.), prezent în multe dicționare 
prestigioase (tipărite la Paris, Utreeht, Cambridge, New York, Chi
cago), autor a zeci de lucrări de referință în domeniul agrotehnicii, 
citate, la rîndii-le, in tratate de prestigiu apărute în diferite colțuri 
ale lumii. A făcut parte din prima echipă de cercetători a Institu
tului de Ia Fundulea. Pentru cea mai importantă lucrare a sa — 
„Agrotehnica", două volume, circa 2 200 pagini, scrisă în colaborare 
eu Gh. Ionescu Sisești — a primit Premiul de Stat. Are în pregăti
re, la Editura Ceres, un nou „Tratat de agrotehnică" (în colaborare 
cu prof. dr. Constantin Pintilie).

— Stimate tovarășe profesor, 
vreau să începem discuția noa
stră prin a vă reciti un frag
ment din mesajul de omagiu ce 
v-a fost adresat, odată eu îm
plinirea, în această primăvară, a 
vîrstei de 80 de ani, de către dr. 
doc. Cristian Hera : „Din
tre numeroasele dumneavoas
tră realizări și contribuții Ia 
tezaurul gîndirii științifice româ
nești se cuvin a fi amintite mă
car cîteva : studiul levigării ni- 
traților în solurile românești, pe 
care l-ați inițiat acum aproape 
patru decenii, cînd despre acest 
fenomen se cunoștea foarte pu
țin și în străinătate. Ați deschis, 
de asemenea, noi și fertile căi 
prin inițierea cercetărilor . de 
lungă durată in domeniul aso- 
lamentelor și lucrărilor solului. 
Rezultatele investigațiilor ce 
l«-ați întreprins în domeniul lu
crării și conservării solului și-au 
dovedit deplina actualitate la 
mai mult de un deceniu după 
încheierea lor, dezvăluind capa

citatea dumneavoastră de antici
pare, amprență a adevăratului 
om de știință. Cercetările dum
neavoastră privind folosirea er- 
bicidelor au fost printre primele 
efectuate în România, și dum
neavoastră ați fost cel care le-a 
conferit caracter aplicativ, de i- 
mediată utilitate pentru prac
tica agricolă. O remarcabilă con
tribuție ați adus în domeniul cep 
mai dificil al agrotehnicii, in 
problema valorificării solurilor 
bolnave. Știința agronomică ro
mânească vă va fi recunoscă
toare mereu pentru contribuțiile 
aduse în acest domeniu, fie că 
e vorba de studiul eroziunii, de 
cel al sărăturării solurilor din 
Cîmpia de Vest a României sau 
al cercetării acidității podzolu- 
rilor". Ce-ați simțit la auzul 
acestor cuvinte și al alto
ra asemenea, rostite de unii din
te# cei mai de seamă specialiști 
ai agriculturii noastre ?— Bucuria și mulțumire. Cu atît mal mult cu cît vin din par- 

4ea unor oameni cu merite deosebite în știința noastră. Iată, în legătură cu colegul Cristian Hera am a vă spune un lucru pe care el nu l-a făcut public pînă acum, dar care reprezintă o excepțională recunoaștere internațională a izbînzilor de astăzi ale științelor agricole din țara noastră : a fost reales în funcția de președinte al uneia din comisiile Societății internaționale de științe ale solului, fapt unic în istoria acestei societăți.
— Modestia dumneavoastră 

este aproape proverbială, așa in
cit sînt convins că ați putea să 
ne vorbiți multe ceasuri despre 
meritele confraților. Vorbiți-ne 
însă despre dumneavoastră, de
spre cum ați ajuns agronom.— Mă puneți în situația — de fapt cum nu se poate mai plăcută — de a face, în cîteva vorbe, elogiul părinților mei. Tata — un om harnic, sever, econom și curajos — s-a trezit, la un moment dat, cam după 1905— 

1906, într-o stare vecină cu disperarea din pricina sărăciei. Și, împreună cu alți câțiva bărbați din sat, au pornit-o în lume. A ajuns pină în America, unde, timp de trei ani, a lucrat ia oțelăriila din Pittsburg și alți doi ca muncitor agricol la o fermă din Argentina. întors acasă, a putut cumpăra ceva pă- mînt. Era un patriot adevărat, cu mare curaj public, fapt pentru care, găsindu-se că ar avea și ar propaga idei antihabsbur- gice, a fost condamnat, în 1916, la 8 ani de închisoare. N-a făcut decît doi, fiind eliberat de gărzile naționale în anul Marii Uniri. Mama a fost o ființă de-a dreptul excepțională. Și-a iubit pătimaș și egal toți cei cinci băieți și ajunsese să fie bine cunoscută în Brașov unde, timp de 27 de ani (din 1905 pină în 1932) a dus cu desaga, venind pe jos zece kilometri, mîncare pentru băieții ei, toți, pe rînd, elevi ai Liceului „A. Șaguna".

Cît timp tata a lipsit de-acasă, ea a muncit ca tin bărbat — la eimp, în pădure și în gospodărie. Prune fiind, mă lua cu ea în pădure și mă legăna în cîte-o coaje de brad. Frații mei mai mari au devenit medici militari, iar dintre cei doi mai mici, unul s-a făcut medic veterinar iar altul inginer agronom. Și tot din copilărie mi-a rămas întipărită în minte figura învățătorului din sat, Popa Gherasim, de la care am deprins atît dorința de-a studia serios, temeinic, cît și sentimentul de neclintit al mîndriei și demnității naționale, în sfîrsit, piuă a veni la facultate, am trecut prin liceul brașovean „Andrei Șaguna" unde am avut profesori cu 
o cultură generală bogată și variată, intelectuali adevărați, care ne-au deschis ochii, adolescenți fiind, asupra înaltelor îndatoriri morale ce urmau a ne reveni după terminarea școlii.

— în 1924 ați venit la Bucu
rești, Ia Școala superioară de 
agricultură...— ...care se găsea chiar In locul unde discutăm acum, unde ss află și în prezent Agronomia. Doar că atunci ea era destul de departe de oraș, fapt ce • m-a determinat să colind destul de puțin prin Capitală, de fapt numai atunei cînd mergeam la spectacole, conferințe sau expoziții. Xn rest, un regim riguros de internat, propice studiului. Apoi — minunății profesori — C. Sandu Aldea, Gh. Ionescu Sisești, Traian Săvulescu... După absolvire, am avut șansa ca, timp de un deceniu, să fiu asistent al marelui om și savant Gheorghe Ionescu Sisești — perioadă pe care o consider și a- cum ca pe cea mai intensă și mai bogată în învățăminte din întreaga mea carieră. Am învățat de la profesorul Sisești să citesc și să mă informez temeinic, din surse cît mai diferite, iar cînd încep elaborarea unei lucrări să procedez la lucru fără grabă, dar și fără zăbavă. In toată munca mea am fost marcat de două sfaturi ale acestui excepțional dascăl șl savant : că oamenii trebuie judecați după
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IIIIHIHdllllHHimill» INTELIGENTA ROMANEASCA INLa numărul 8, pe strada Ion Ionescu de la Brad din București se află Institutul de cercetări pentru protecția plantelor, cunoscut îndeobște sub a- ceastă titulatură căreia i se a- daugă neoficial cuvîntul Bănea- sa, pentru bunul motiv că este așezat în apropierea lacului și a aeroportului cu același nume. Aici lucrează în ceea ce am putea numi medicina plantelor 250 de oameni, ai muncii, între care 80 de cercetători. Concret, locul lor de muncă se află în cele trei laboratoare — de fi- țoiarmacie, de fitopalogie și de zoologie agricolă — conduse de ing. dr. docent Tudorel Baicu, ing. dr. docent Valerian Severin și dr, Zoe Petre, dar și în baza experimentală a institutului — 35 de hectare — condusă cu rară pasiune și pricepere de comunistul Mihai Capșa.In general cercetările se realizează în colaborare cu celelalte 10 institute de cercetări ale Academiei de Științe Agricole și Silvice. Rezultatele obținute și testate în baza proprie, condusă de Mihai Capșa, sînt extinse prin inspectoratele județene de protecția plantelor ale Ministerului Agriculturii și Industriei Alimentare. în afara tratamentelor diverselor boli ale plantelor — ne spune tovarășul director — uneori este de o mare însemnătate înțelegerea, explicarea unui fenomen. Rezultate importante se pot obține, de pildă, dacă orzul este semănat în perioada optimă, a- dică atunci cînd populația de dăunători este în regres șl se evită, astfel, atacul de afide și cicade transmițătoare de virusuri și microplasme, care împiedică, în primăvară, dezvoltarea plantelor și compromit recolta. înțelegerea corectă a acestui lucru este suficientă iar rezultatele economice care se obțin nu mai reclamă nici un tratament, deci nici o altă muncă și nici o altă cheltuială.Dacă este vorba însă de eficiența cercetărilor de aici, ea se poate măsura cel mai bine în recolte care nu ar fi fost obținute, s-ar fi pierdut fără tratamentele și tehnologiile — uneori chiar mașinile agricole — gîndite de specialiștii institutului. O boală a florii soarelui care, la noi în țară, a apărut în 1980, a condus la eliminarea culturii de floarea soarelui în tot vestul .României, din Bihor pînă la Caraș Seyerin. în instițutul bucureștean a început o cercetare febrilă pentru realizarea rapidă a unei teh

nologii de combatere chimică (substanțe utilizate, mașini speciale). în 1984 a fost deja utilizată noua tehnologie în județul Timiș. Producțiile salvate au depășit 1 500 de kilograme la hectar, astfel încît s-au obținut, în medie, de pe fiecare hectar cultivat cîte 3 000 de kilograme, ceea ce, ne asigură tovarășul director al Institutului de cercetări pentru protecția plantelor, doctorul în ; biologie Horia Iliescu, înseamnă excelente producții de floarea- soarelui. A fost o activitate deosebit de complexă. S-au formulat anumite cerințe — în funcție de specificul culturii și al bolii — pentru construirea unei mașini agricole speciale pentru această destinație. Ea a fost realizată atît de bine, în vecinătate, la Institutul de cercetări, proiectări și inginerie tehnologică pentru mașini agricole, încît a fost solicitat la
Un institut pentru 

SĂNĂTATEA PLANTELOR
export un lot din aceste mașini. Asemenea tehnologii de remarcabilă eficiență în agricultura țării, realizate de cercetătorii de aici sînt numeroase. Tot în ultimii ani s-a reușit combaterea pe cale genetică a bolilor virotice la tomate. Intre cei ce au reușit acest lucru s-a remarcat dr. ing. Aurelia Jilăveanu. O altă reușită îh- semnată a fost combaterea dăunătorilor în serele legumicole și floricole prin metode biologice. O contribuție deosebită la combaterea dăunătorilor în sere prin capcane colorate a a- vut dr. Nicolae lacob. Culoarea folosită : Galben Isabele. Dăunătorii sînt atrași de-acest galben, iar acolo îi așteaptă doctorul lacob. De fapt îi așteaptă un fel de clei pregătit de acesta și din care numai ies. In vasta lume a fasolei, de o celebritate meritată se bucură astăzi doctorul Valerian Seyerin, care a pus la punct o tehnologie pentru obținerea de sămîn- ță de fasole liberă de bacterio- 

ză. în ce privește capcanele cu feromoni, contribuțiile cele mai importante le-au avut cercetătorii Maria și Nicolae lacob, precum și Soni ca Susea. în războiul cu dăunătorii s-a pus la punct tehnologia de producere a unui biopreparat care a fost numit THURINGIN. Se produce la fabrica de biosinteze din Calafat. Este specializat împotriva omizii păroase a dudului (care nu atacă numai dudul, ci orice pomi, bă chiar și via), o- midă, în realitate polifagă, dar care și-a găsit nașul cu Thurin- ginul. în prezent se lucrează intens pentru găsirea unei soluții de prevenire și combatere a- rizomaniei — afecțiune gravă ce amenință sfeclă de zahăr. Noile cercetări sînt impuse uneori de apariția unor dăunători noi ; noi în România sau noi chiar pentru întreaga știință agricolă. în acest din urmă caz, se începe cu stabilirea pa

rametrilor bioțcologici ai noului parazit, pe baza cărora urmează căutarea și stabilirea măsurilor rapide și eficiente de combatere. O astfel de cercetare complexă este consacrată, în prezent culturii cartofului, cercetare ce unește munca în echipă a unor cercetători de aici, dar și de la Laboratorul central de carantină fitosanitară al M.A.I.A. și inspectoratele teritoriale de protecția plantelor.Excelenta bază experimentală a institutului a fost reorganizată în ultimii 5 ani în mod fundamental, încît azi totul este pus la punct aproape impecabil și îngrijit cu o minuție pătimașe de „fermierul Mihai Capșa11 cum i se mai spune a- ceștuia între colegi. S-â mun
cit enormi pentru ca totul să ta
rate așa cum arată. S-au făcut ample lucrări de drenate, nivelare, a fost- amenajat un sistem de irigații modern și economic, au apărat noi plantații de pomi și de vie. Este unul din primele locuri din țară unde s-a ex

perimentat și s-a folosit cu foarte bune rezultate sistemul de drenaj închis topomodelat — azi extins masiv în agricultura țării — proiectat la Institutul de cercetări pentru pedologie și agrochimie (responsabil de lucrare : ing. Nicolae Stingă, care a urmărit aici toa.- tă execuția și — treptat — rezultatele).Directorul institutului, doctorul în biologie Constantin Horia Iliescu, are 45 de ani, din care 19 a fost cercetător în probleme de floarea soarelui la Institutul de cercetări pentru cereale și plante tehnice de la Fundulea. Și-a luat doctoratul cu o lucrare de combatere care viza mana la floarea soarelui. („Cu toată modestia, trebuie să spun că, de cînd mi-am terminat doctoratul, această boală este menținută sub pragul economic de dăunare11). Are — în colaborare, „în acest domeniu 

nu se poate face un lucru de valoare decît în colaborare" — are, deci, patru brevete de hibrizi de floarea soarelui, dintre care doi sînt cultivați pe aproape jumătate din cultura respectivă a țării. Hibrizii FELIX și SELECT sînt toleranți la atacul bolii provocate de parazitul PHOMOPSIS HELIANTHI (boala numărul unu a florii soarelui in Europa). Doctorul Iliescu este deasemenea autor în colaborare al mai multor cărți esențiale ale literaturii de specialitate pentru cultivarea și protecția culturilor de floarea soarelui. Toate aceste cărți sînt publicate în română, maghiară, spaniolă și engleză. O nouă a- șemenea lucrare — care cuprinde la zi cercetările de maxim interes — este in curs de apariție în engleză — sub egidă O.N.U. — comandată și plătită de către Organizația pentru Alimentație și Agricultură (F.A.O.). Autorii lucrării, aleși de F.A.O., sînt doi români, un spaniol și 
un argentinian. Compatrioții 

noștri sînt : dr. docent în agronomie Alexandru Viorel Vrân- ceanu, directorul științific al a- mintitului institut de la Fundulea, și gazda noastră de azi, dr. Constantin Horia Iliescu. Se mai cuvine să adăugăm despre a- cesta din urmă că are aproape 150 de lucrări științifice. Datorită acestor doi cercetători, în domeniul culturii florii soarelui România se bucură azi de o necontestată întîietate în lume. Așa cum americanii sînt cunos- cuți a fi primii în lume care au creat și au introdus în cultură hibrizi de porumb, în ce ne privește, este recunoscut că primii hibrizi de floarea soarelui din lume au fost creați de cercetători români și au fost introduși în cultură în România. Doctorul Vrânceanu este șeful (coordonatorul principal) al rețelei de cercetare a F.A.O. pentru cultura de floarea soarelui. El este însă ameliorator și creator de soiuri și hibrizi de floarea soarelui, fiind, de altfel, socotit părintele hibrizilor de floarea soarelui. Dar în cadrul amintitei rețele a F.A.O. există o subrețea de combatere integrată (îmbinînd toate măsurile posibile agrotehnice, genetice, chimice, biologice etc.) a bolilor acestei plante. Centrul coordonator în Europa al F.A.O. este institutul condus de doctorul Constantin Horia Iliescu. Sînt cuprinse 14 țări, . integrate în- tr-un dialog internațional de informație și protocol experimental. Cum rezultatele experimentărilor în toate cele 14 țări se concentrează, pentru prelucrarea pe calculator, Ia București, România este prima țară beneficiară a acestor cercetări cu aplicabilitate imediată în producție. Revista de specialitate a F.A.O. pentru cercetarea in domeniul florii soarelui — HELIA — apare în România (Fundulea, județul Călărași) și publică articole în franceză, engleză și spaniolă.Institutul de cercetări pentru protecția plantelor publică din 1984 un buletin de specialitate, care cuprinde cercetări de înalt nivel științific cu aplicabilitate imediată în producție, lucrări, se poate spune, competitive la nivel internațional. Această publicație ajunge în peste 100 de institute, de cercetări și protecția plantelor din lume cu care institutul român întreține schimburi de informație de specialitate. -
DORIN GHERGHINESCU ■

VALORI ROMÂNEȘTI IN UNIVERScalitățile, iar nu după defectele lor și că trebuie să fiu aristocrat la minte, dar democrat la inimă.
— Asistent fiind, ați plecat 

"entru doi ani, ia studii, în
,tele Unite.— Da, am cîștigat concursul pentru o bursă, dar pînă să ajung în America a fost cale lungă. începuse marea criză e- eononiică. Atunci cînd m-am dus la Bancă spre a-mi ridica banii de plecare, pe hîrtia înaintată de mine era scris, sub semnătura ministrului de atunci al finanțelor, C. Argetoianu — „se amină pentru vremuri mai bune". Tot profesorul Sisești m-a ajutat, dîndu-mi un concediu plătit. Apoi, gest mai mult decît emoționant, un fost coleg de liceu, mi-a oferit o parte din banii trebuincioși.

— Aș dori, în calitatea dum
neavoastră de colaborator apro
piat al profesorului Sisești, să 
ne spuneți citeva lucruri de
spre personalitatea sa, cu atît 
mai mult cu cit, chiar în această 
perioadă, se sărbătoresc 100 
ani de la nașterea marelui sa
vant. Mă «îndese, adresîndu-yă 
această rugăminte, și la aprecie
rea deosebită de care v-ați bucu
rat in ochii săi. Profesorul 
Ionescu Sisești afirma despre 
dumneavoastră, într-un discurs 
de o rară sensibilitate și căldu
ră, între altele : „Bogata și va
loroasa activitate științifică a 
colegului Irimie Staieu l-a im
pus ca pe unul dintre cei mai 
competenți specialiști în știin
țele agricole. Este un optimist 
entuziast, dar fără izbucniri, un 
muncitor tenace și ordonat, un 
pedagog ce are arta de a lucra 
eu colaboratorii, de a-i stimula 
în eforturile ce fac, de a-i se
lecționa după, meritele lor. E un 
om cu zîmbetul pe buze, a că
rui autoritate nu vine din duri
tate sau violență, ci din presti
giu și înțelepciune. Un profesor 
respectat și ascultat, un coleg 
iubit și stimat".— Sînt fericit că ați dat peste aceste rînduri care vădesc limpede generozitatea profesorului Sisești. A fost un om de o 

inteligență absolut ieșită din comun și de-o erudiție impresionantă. Una din marile sale calități era cinstea, absolut exemplară. Nu admitea nici un fel de rabat, nici un fel de excepție. Dar profesorul Sisești era și un suflet de artist, avea talent la scris și, în același timp, ușurință. Nu e de neglijat amănuntul că, studiind în Germania, se întreținea din banii luați de la revistele românești — „Ramuri", în special — unde publica bucăți literare. Sau, încă un amănunt — el a fost primul traducător al unor fragmente din „Război și pace" de Tolstoi, fragmente traduse după o versiune germană a textului rusesc. In fine, era un fin psiholog, avînd știința de a trata oamenii foarte diferențiat.
— Ce fel de profesor ați fosi 

'dumneavoastră, după ce ați be
neficiat de un timp atît de lung 
petrecut in preajma unui ase
menea maestru ?— I-am apreciat și i-am tra
tat cu atenție aparte pe studenții buni și corecți. Am avut în vedere întotdeauna însușirile lor sufletești. Am dat destul de rar nota maximă, dar am dat-o celor care m-au obligat s-o fac. In nota 10 eu am cumulat cunoștințele studentului, dar și calitățile lui umane, pe care și le releva de-a lungul anului de studiu. Stăteam mult de vorbă cu studenții, în cele mai felurite împrejurări. Am fost și am rămas un tip vesel, căruia-i place să primească și să dea replici inteligente. Iată o asemenea glumă, ce mi-a rămas în minte după douăzeci de ani. Eram eu studenții la Fundulea. Printre cei aflați acolo, am văzut un băiat pe care parcă îl cunoșteam de undeva. Mi-a spus că a rămas repetent. Spre a-1 consola, pentru că părea în- tr-adevăr tare arnărît, i-am a- mintit de vorba latină cu repetiția care este mama-învățăturii. 
O fi, dom’ profesor, mi-a răspuns el, dar eu cu mama stau bine, cu tata e mai rău, că mi-a tras o bătaie cînd a aflat... Știu foarte bine că sînt studenți extrem de deștepți care rămîn re- 

petenți. Dar sînt și foarte leneși. La genul acesta de oameni, defectele și calitățile ating, laolaltă, cote maxime. Trebuie ca ei, în viață, să știe să despartă apele.
— Ați studiat și v-ați ocupat 

de agricultură, cu rezultate deo
sebite, vreme de șase decenii. 
Ce mutații semnificative a cu
noscut in acest timp, domeniul?— S-au făcut foarte multe, atît în privința plantelor, cît și în ameliorarea solului, asta con- ducînd, firesc, la creșterea capacității de producție. In mod cert, saltul a fost extraordinar. Nu mi-ăș fi imaginat, cînd am intrat în facultate, că se va ajunge, azi, la 8 009 kg de grîu și 20 000 de porumb. S-a lucrat serios în acest domeniu, cercetarea științifică și aplicarea practică' a rezultatelor ei făcînd progrese de-a dreptul impresionante. Aceste rezultate sînt aperciate cum se cuvine și peste hotare, așa cum de înaltă apreciere se bucură și creația științifică — fundamentală sau aplicată — românească.

— Cum vedeți viitorul cerce
tărilor științifice din agricultu
ră ? Spre ce orizonturi va tre
bui să-și îndrepte atenția în 
continuare ?• — Trebuie investigată mai atent hrănirea plantelor, mai ales acele elemente chimice ce intră într-o proporție mai mică în hrană, dar pot avea efecte spectaculoase. O altă direcție — mai puțin studiată pînă acum, dar care pare să intre în vogă — este aceea a substanțelor stimulative. Ideea de bază este de a stimula creșterea plantelor cu substanțe în cantități cît mai mici. Erbicidele au demonstrat că se poate. Două, trei kilograme de substanță la un hectar s-a dovedit că sînt suficiente pentru a influența toate plantele de pe această suprafață cu care intră în contact. Dar erbicidele se folosesc pentru distrugere. Pe noi ne interesează creșterea plantelor. Sint, pînă acum, citeva experiențe promițătoare. Citeam că în Italia s-a experimentat, la lucerna, o asemenea substanță, 

care — în cantitate de numai citeva grame — a influențat foarte mult creșterea plantelor și mai ales a cantității de să- mînță. Acesta cred că este — să-i zicem „stimulatorul de creștere" — viitorul agriculturii. Nu există, s-a dovedit asta, limită de creștere în natură.
— Sintcți, pe mai departe, la 

curent cu tot ce e nou, lucrați, 
studiați...— ...dar nu ca pînă acum, de ce să nu fim sinceri ? După ce am terminat capitolele care-mi reveneau din „Tratatul de agro-- tehnică" — perioadă de lucru mai intensă —, în ultima vreme stau tot mai puțin în casă. Mă plimb mult prin parcuri, simt nevoia de aer curat. Altfel zis, acumulez rezerve de energie pentru cînd va veni momentul să mă apuc iar de lucru.

— Este impresionantă vitali
tatea dumneavoastră.— Dragul meu, am avut, toată viața, un regim extrem de echilibrat M-am trezit mereu la 6 dimineața, am lucrat în timpul zilei, aici, în biroul din care n-am fost izgonit nici pînă azi, din Institutul agronomic, sau la Institutul de cercetări. Niciodată n-am muncit noaptea.

— Ce-ați simțit — iertați-mi 
întrebarea eare ar putea să vă 
întristeze puțin — atunei cînd, 
rind pe rind, a trebuit să re
nunțați la o serie de activități 
cu care vă obișnuiseți, care vă 
alcătuiau, în fond, viața de fie
care zi ?— Nu mă întristez deloc. Uite, în 1975 — la 70 de ani, deci — am primit din partea secretarului general al O.N.U. de atunci, Kurt Waldheim, o scrisoare care, citește și dumneata, începe așa : „Scumpe profesore Staieu, a- cum, cînd activitatea dumneavoastră ca membru al Comitetului consultativ pentru aplicarea științei și tehnologiei s-a încheiat, doresc să-ți adresez mulțumirile mele călduroase și ale Națiunilor Unite pentru valoroasa participare la lucrările acestui Comitet". Un fel de adio. Dar . iată că, patru ani mai tîr- ziu, am fost iar invitat la conferința internațională „Știința și tehnologia în slujba dezvoltării" de la Singapore, unde am 

fost ales vicepreședinte al secțiunii pentru educație și instruire. Mai mult, de curînd am primit o diplomă de onoare din partea lui American Biographical Institute, prin care mi se recunosc merite deosebite în studierea genezei și utilizării solurilor hidromorfe. Membru al Academiei de Științe din New York am fost ales la 77,de ani. Cred, așadar, că — dacă va mai fi nevoie de mine — voi fi chemat și vreau să pot răspunde acestor solicitări.
— Răsfoind albumul pe care 

vi l-au trimis în acest an foștii 
dumneavoastră studenți de la 
Timișoara, astăzi specialiști de 
renume în științele agricole, 
m-am oprit Ia cuvintele așter
nute de prof. dr. Georgeta Ni- 
chita și pe care vreau să le re
produc, ele sintetizînd, de fapt, 
toate lucrurile adevărate care 
s-au spus despre dumneavoas
tră : „Profesorul-model, cerce- 
tătorul-creator de școală și 
omul-om".— M-ațî lăudat destul. Eu n-am fost și nu sînt decît un om care muncește, dorindu-și mereu să facă acest lucru și fără gîndul de a-și abandona, tocmai acum, la vîrsta înțelepciunii, modestul său ideal. Mă simt încă în putere, iar faptul că mă aflu și acum în biroul meu îmi dă sentimentul că timpul n-a fost chiar așa de rău cu mine. Am fost și sînt ocrotit de șansă. Am avut părinți, profesori și prieteni admirabili, am doi băieți care și-au aflat calea dorită de ei și de mine în viață, mă simt încă în putere — chiar dacă nu tocmai ca pe vremea cînd jucam fotbal, pentru că am fost și un portar, se zicea, bun — așa încît nu vreau altceva decît să privesc lumea, natura, să studiez și să lucrez. Vîrsta mea, de care mi se tot vorbește, e o vîrstă ca oricare alta. Ea e trecătoare, cum au fost și celelalte vîrste. Eu rămîn, și acesta e lucrul de căpetenie. Să fim sănătoși și harnici !— Sănătate și mulți ani, profesore Staieu !

DAN MUCENIC S
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Am stat de vorbă îndelung 
eu mama ta. Mă simt obligat 
să-ți scriu, chiar dacă sînt sigur 
că mult mai tîrziu vei înțelege 
in totalitate ce vreau să-ți 
spun, și chiar dacă, peste ani, 
se va găsi în mod sigur cineva 
care să-ți spună mai altfel ace
leași lucruri. Nici nu contez pe 
faptul că vei păstra aceste rin- 
duri — și nici nu cred că ți-ar 
folosi ta ceva.

Un lucru simplu, dar atîl de 
dramatic il vei îi observat și 
iu ; mama ta merge, calcă, pă
șește — cum vrei să spui — 
mai altfel decît tine, decît cei
lalți oameni. lartă-mă că-ți 
atrag atenția asupra acestui lu
cru. Poale ai auzit de o boală 
— poliomielita. Ea, această boa
lă, i-a „secerat" mamei tale 
mersul, la o vîrstă, un an și 
ceva, cînd un copil normal încă 
nici nu merge. Era în 1956, an 
în care a bîntuit o molimă a 
acestei boli.

Povestea e mai veche. începe, 
ca de obicei, înainte de a te fi 
născut.

S-au cunoscut într-o excursie 
la Iași, în vremea liceului. Ea 
era intr-a IX-a, El în a XH-a. „M-am împiedicat de el cu o bandă de magnetofon, pe care i-am cerut-o sau pe care mi-a cerul-o, nu mai știu exact. La cîteva zile după ce ne-am întors m-a căutat. Era emoționat, tremura, avea brațele pline cu flori, am stat de vorbă. De-atunci ne-am întîlnit zilnic, cumpăra flori de la toate florăresele. După vreun an am aflat de la altcineva că el se căsătorește, că ar urma să devină tată. Mult mai tîrziu aveam sâ mă conving că era o minciună, . că era o primă verigă din lanțul de intrigi care ne-a însoțit prin viață. Dar atunci am lua- t-o de bună și. cu toate insistențele lui, am refuzat să-l mai văd, să ne mai întîlnim. Credeam că m-a mințit, trebuia să-mi spună el câ se căsătorește, nu altcineva. Sînt alergică la minciuni, cînd sînt minți- tă, mă simt umilită — și nu am nevoie de umiliri în plus. In orice caz, de-atunci nu l-am mai văzut vreme de vreo doi ani".„în anul absolvirii liceului n-am dat admitere. Eram conștientă de situația mea fizică și nu voiam să mă expun inutil, în plus, de mic copil visam să devin medic, poate tocmai datorită bolii de care suferisem. Or, la Iași, de la prima vedere mi se spusese că nu sînt aptă penlru această profesie. Asta m-a ambiționat și mai mult. Cu multe peripeții, în anul următor, 1975, mi s-a admis dosarul la înscriere. Trecusem prin zeci de cabinete și comisii, fusesem examinată ca o moluscă, pînă cînd s-a dat verdictul că pot candida la medicină. Bineînțeles că am reușit ; devenisem studentă ! Nu peste multă vreme, l-am reîntîlnit întîmplă- tor. Era seară, trecea printre blocuri. Și el era student, la Biologie. Se căsătorise... Atunci 

a început povestea cea frumoasă și aventuroasă..."„Ne simțeam foarte vinovați. Au început tot felul de presiuni și amenințări... jigniri in față... telefoane de scandal... în jocul ăsta intraseră părinții, prietenii, toată lumea... îmi spuneau în față că nu e penlru mine, câ nu văd cum arăt, că d e bărbat bine... Pe de altă parte, alții-mi ziceau despre el că nu e serios, că ar fi zis că renunță la mine... Totul se transformase intr-un calvar, cu largă participare publică ! în vara de după anul II de studii ne-am hotărît să plecăm din oraș, să scăpăm de toată lumea. Am pornit spre Brașov, dar pe drum am cirmit-o spre Petroșani, cu intenția de a ne angaja — el la mină, eu, operatoare chimistă la Livezeni : condiția libertății, poate chiar prețul ei, era să mă întrețin singură. Pe el nu l-au primit la mină pentru că purta ochelari. Am rămas, totuși, acolo o vreme. După tot balamucul ce-1 lăsasem in urma noastră, eram in sfîrșit singuri, într-o oază de liniște. Urcam în fiecare zi pe munte, îmi plac munții pentru că acolo ești cu adevărat singur și liber. Eram fericiți.Intîi a fost o joacă, apoi o ambiție dar acum între noi era chiar dragoste".„Am plecat spre București, pentru că trebuia, totuși, să ne cîștigăm existența. Ne-am angajat la o întreprindere de prefabricate din Berceni. Stăteam la cămine de nefamiliști — eu, în Ferentari, el, în Vitan și apoi Popești-Leordeni. îmi era foarte greu, mă tratau ca pe-o servitoare pînă n-am mai rezistat și m-am mutat la punctul termic. Intre timp, și el a început să aibă necazuri. Pentru că nu suporta fumatul, ceilalți l-au bătut într-o seară cu pătura în cap și i-au aruncat actele. Visul nostru că am putea să ne descurcăm singuri începea să se năruiască. A trebuit să ne facem din nou bagajele și-am plecat la bunicii iui, la Caracal, unde, bineînțeles, c-am primit iar palme morale pe vechea temă că el e frumos și că eu nu văd cum arăt ? 1Am plecat din nou la București, nu era de demnitatea mea să mă întorc învinsă acasă 1 Am închiriat, o garsonieră în Rahova. El s-a angajat la Cinescoape, eu m-am dus la fabrica de covoare. în hală, mai toți mi-au vorbit foarte urît, nu întotdeauna lumea are timp și răbdare pentru suferințele altora. Noroc că m-a întîlnit inginera, care a intuit întreaga poveste. M-a impresionat foarte mult, mi-a vorbit ca o mamă, a avut răbdarea să asculte că venisem să muncesc și să învăț o meserie".„A apărut tata. Era disperat că nu eu i-am spus că stăm împreună, ci aflase asta de la mama lui. Pe de altă parte,, el era disperat că tata mă va lua acasă. Tata era în dilemă : pe de o parte, se gîndea la mediul în care sînt, la situația 

mea neclară, pe de altă parte, știa că nu eram căutată sau curtată de prea mulți ! Nu știa nici el cum să procedeze, și s-a dus la maică-sa, adică la bunica, și i-a spus întreaga poveste. Bunica n-are altă instrucție decît bunul simț și i-a spus lasă fata în pace. Tata s-a întors la București cu ideea asta și a stat în sfîrșit serios de vorbă cu noi, pe ton de împăcare. I-am spus' că vrem să ne căsătorim".„Am trăit fericiți în garsoniera aceea, cu toate că n-aveam nici o mobilă. Aveam impresia că totul devenise ca și oficial, mai ales că el între timp divorțase. Vestea că voi deveni mamă încununase totul : eram amîndoi in culmea fericirii !

Totuși, îmi era foarte greu, nu erau condiții pentru o femeie însărcinată. Am stabilit, de comun acord să mă întorc acasă, aveam alte responsabilități și nu mă puteam descurca singură. Nu după multă vreme a apărut și el — fără mine niciodată nu s-a putut ține de treabă. Am stat fiecare la casele noastre, el avea probleme cu sănătatea lui t.aică-său. Apoi s-a mutat la mine, pînă cînd ș-a certat cu soră-mea cea mare, care-mi vorbise mie urit. Am plecat amîndoi la Vatra Dornei, la o rudă a mamei. Lui i-au găsit un serviciu foarte bun, n-avea nici un motiv să se plîngă. Era foarte fericit că va avea copil. Eu puteam să fac întrerupere legală de sarcină — am vorbit în glumă de două ori despre treaba asta și-a ieșit scandal !Ne simțeam extraordinar, urcam pe munte, jucam șah, discutam nopți întregi ce-o să facem cu fetița, Honei — așa stabilisem c-o s-o cheme —, citeam amîndoi cărți de îngrijire a copiilor.La 17 aprilie 1979 s-a născut băiețelul, scumpul meu Honei!"„După naștere au apărut alte necazuri. El voia să ne căsătorim, tata — la fel ; eu nu voiam să mă căsătoresc. Un act nu conta, era important că ne înțelegeam bine, că reușisem să avem un copil frumos și sănătos. M-am lăsat convinsă cu greu și ne-am căsătorit la 3 iu

nie. Apoi a intervenit minciuna.El era pasionat de lectură, îi plăcea să citească. Are fișe la toate bibliotecile din orașele pe unde a trecut. învățase destul de bine sanscrita și japoneza, era un tip inteligent, dar Slab, in același timp, se lăsa, furat de val, cînd intra în bibliotecă uita de, tot, inclusiv, din păcate, de serviciu. Așa s-a întâmplat și-atunci, la Vatra Dornei : probabil că i-a fost jenă să mai meargă la serviciu după ce lipsise o zi, el mergea de fapt la bibliotecă. Am simțit asta și am încercat să-1 fac să-mi spună el, l-am ajutat să recunoască, dar n-am reușit. Așa de sigur mi-a zis că mă pot interesa la serviciu îneît m-a descumpănit, dar era imposibil să mă înșel — și nu m-am înșelat. într-o zi i-am spus câ, întrucît m-a mințit — și știa câ sint alergică la minciună —, cînd va veni acasă nu ne va mai găsi. Așa a și fost : am plecat acasă, lă Suceava, era iulie. în august a murit tatăl lui, era bolnav de ciroză ; i-am arătat copilul în ceasul al 12-lea, dar n-a mai apucat să ne ierte... Ne-am reîntîlnit, bineînțeles, el jurîndu-mi că va doborî și munții pentru copilul lui.-Nu-i ceream asta, ci doar să înțeleagă noua noastră — deci și a lui — situație, de oameni cu copil mic, să înțeleagă responsabilitățile ce-i reveneau. L-am primit înapoi, dar ceva se rupsese. Nu puteam să fiu ca înainte dacă nu mai simțeam ca înainte. Ajunsese să fie -gelos pe -propriul lui copil, chipurile că el nu mai reprezenta nimic de cînd se născuse Honei — asta m-a înfuriat la • culme... Atmosfera • devenise, teribil de încărcată... In cele din urmă, pe la sfârșitul lui decembrie, a plecat..."„Am rămas cu copilul, trebuia să Iac ceva pentru el. Ai mei au zis că dacă dau la facultate mă vor susține ei. în mai 1980 m-am hotărît. să dau examen, într-o lună am repetat întreaga materie, dar am picat prima sub linie. Mi-am făcut din nou probleme, era un act aproape nebunesc să mai dai concurs de admitere la 25 de ani, să concurezi cu puștii, de 18 ani, care abia terminaseră liceul... Totuși, în anul următor m-am înscris tot la chimie, dar la București. Am reușit. După șase . ani devenisem din nou studentă, dar aveam deja un copil mare, ce să fi făcut cu el ? Mă batea gîndul să renunț din nou la fac.ultate, dar în cele din urmă am zis că-1 iau cu mine. Am venit cu tata să căutăm grădiniță în toată Regia, dări n-am găsit ; la căminul de familiști nu mi s-a aprobat cameră, deși regulamentul îmi dădea dreptul. Am avut noroc cu directoarea căminului P26. -care a fost foarte drăguță și m-a repartizat singură în cameră, dar un activist de asociație, Caragea îl chema, a fost și mai drăguț și a mai adus în aceeași cameră o altă mamă cu un copil, astfel incit ne . era foarte greu la amîndouă — cu 

mîncarea, cu îmbăiatul copiilor și celelalte probleme. N-am avut ce face și am consimțit să-1 las la părinți, era mai bine și pentru el și pentru mine —• nu mă puteam ocupa și de școală și de copil. îl mai aduceam cite două săptămîni, devenise pentru colege un fel de copil al trupei.Așa a trecut timpul... acum sînt în anul IV... puștiul e foarte bine îngrijit de mama... are un fond bun, e receptiv, e bine crescut, deosebit de deștept si prea matur pentru vîrsta lui... îmi scria scrisori cu litere de tipar de pe la patru ani..." „Am dat totul în dragostea pentru el și i-am cerut să facă doar ceea ce trebuie. Și eu eram exact câ el, dar pînă la apariția copilului, cînd datele problemei s-au schimbat complet datorită acestei responsabilități, Pentru copil, în primul rînd, trebuia să-și facă un drum nou în viață. Era necesar să-i aducă lui piine, mașinuțe și ciocolată și nu „Helena Rubinstein" pentru mine. în plus, relația noastră se baza pe încredere, comuniunea pe o aceeași lungime de undă spirituală fiind cea mai trainică, dar cînd a intervenit minciuna totul s-a năruit. Și eu nu pot juca teatru, nu sint omul care sâ poată face ceva împotriva firii". Nici chiar 
atunci cînd e vorba dc copii ? „Tocmai de copil e vorba. Normal era să i-1 dau și pe tai- că-său, dar nu așa, tată pur și simplu, ci unul care muncește, care luptă, pentru că tișa fac și eu. Or, asta era zona lui cea mai vulnerabilă. V-am spus câ era în stare să serie zile și nopți în șir în japoneză, dar nu era capabil să se țină de serviciu... Ciudat, dar așa este..."

Am întrebat-o dacă nu s-a 
gîndit la împăcare. „Nici n-are rost să mă gîndesc, am copilul pe care mi l-am dorit și-mi este suficient". Totuși... „Oricum. nu ne-am fi înțeles, pentru că nu mai simțeam nimic pentru el și nu puteam juca teatru, cum v-am și spus". To
tuși... „Mă’ mai gindcam uneori... după ce termin eu poate ne-am împăca... îl întrețineam eu, dacă-i convenea situația..." 
I-am pus o întrebare care mi 
s-a părul brutală : crezi că tu 
n-ai greșit în vreun fel ? Mi-a 
răspuns cu forța aceleiași ver
ticalități morale cu care trece, 
prin viață : „Eu cred că n-am greșit dar dacă 3 după cum. zice lumea (și părinții), am greșit tot timpul. Știam că nu voi avea un sot pentru toată viata".

Dincolo de toate, pe puști îl 
cheamă chiar Honei ?, am mai 
îndrăznit eu, cu ultimele forțe, 
sperintl să ies învingător. „Da, așa e trecut în certificatul de naștere, se scrie HONEI și se citește Hani, scumpul meu Honei, știți doar engleză, nu ?' Era un nume ce se potrivea, și pentru băiat și pentru fetiță și exprima destul de bine cit valora acel copil penlru noi..."

OCTAVIAN ȘTIREANU ®

Pentru început trebuie să spunem că blocul de pe strada Gura Vadului se află la numărul 6, poartă numele de • G 21—22, s-a dat în folosință în urmă cu doisprezece ani.se află în zona Ozana fiind vecin cu C.A.P.-ul Dudești și chiar cu serele horticole „1 Mai". Altfel zis respectivul bloc este ultimul de pe Gura Vadului, locatarii puțind să privească la crescătoria de păsări a C.A.P.-ului și la florile serelor. Locatarii sînt oameni harnici, de diferite profesii, și care, din cite am văzut, fac ca acest bloc, de la marginea cîmpului, să arate bine. Așa s-a ajuns și la ideea de a gospodări pămîntul din jurul blocului. Fără să mai lungim vorba, gospodarii de aici au amenajat un petic de pămînt dintre bloc și gardul serelor. Locul, o zice lumea, era un fel de maidan care devenise ' și un fel de ladă de gunoi. Și oamenii s-au apucat de treabă. Cîțiva ani buni au muncit, pînă cînd acest pămînt a începui, să rodească. Și s-au strîns mai toți locatarii, au ținut un fel- de sfat, și l-au împărțit la cei care doreau să cultive pe el legume. Așa au devenit cam 15 grădini, de diferite suprafețe, care s-au transformat, fără nici un fel de exagerare, în adevărate oaze de verdeață, unde locatarii, după orele de program, au Știut sâ muncească pămîntul, să valorifice orice centi

metru de pămînt și să-1 cultive cu cele necesare gospodăriilor. Doi, trei ani a fost liniște. Dar ce s-au gîndit patru locatari : ce-ar fi să creștem în grădină și iepuri ? Verdeață era, resturi alimentare se găseau așa că cei patru (Alexandru Chițu — instalator și președintele blocului, Ion Niță instalator, George Ciobunu- Militaru, electromecanic și Nicolae Vlad, rectificator) au început să facă demersurile necesare pentru a crește iepuri. Și fiindcă pentru acest lucru trebuiau și cîteva aprobări respectivii s-au adresat în scris Centrului sanitar antiepidemic ai Municipiului București de unde au primit adresa în chre se spune : „La 
cererea dvs. înregistrată la 
noi sub numărul 3 456 din 
4 IV ’84 vă comunicăm că se 
acordă aviz sanitar favorabil 
penlru amenajarea unei cres
cătorii de iepuri în terenul si
tuat între blocul dumneavoagr 
tră și serele horticole „1 Mai" 
cu condiția respectării distan
ței la 30 de metri de bloc, im- 
permeabilizarca perimetrelor 
în adăposturi, racord Ia apă și 
canalizare, întreținere curentă 
a curățeniei pentru a se evita 
producerea muștelor și roză
toarelor". Semnează inspectorul șef al municipiului București dr. Al. Dobrescu. Și ca totul să decurgă normal și firesc Inspectoratul sanitar veterinar răspunde cu adresa 
numărul 589/25 aprilie ’84 :

„La cererea dvs. din 14 IV ’84 
vă facem cunoscut că sintem 
de acord cu creșterea iepurilor 
de casă în cuști instalate la 30 
de metri distanță de bloc resr

declamație 

împotriva 
iepurilor

pectîndu-se condițiile deciziei 
C.P.M.B. nr. 608/1982 modifi
cată prin decretul nr. 211/3 II 
’83“. Semnează inspectorul veterinar șef dr. Gheorghe Sîrbu. Mai mult decît atît : dr. Gheorghe Sîrbu se deplasează la fața locului unde indică locul pentru cuști și dă consultații asupra modului de creștere a iepurilor, ce rasă să folosească și îi asigură că de fiecare dată cînd vor avea 

nevoie de asistență medicală el, doctorul, va fi primul care le va da o mînă de ajutor. Pînă aici totul pare să fie bine. Așa că cei în cauză s-au apucat de treabă neuițînd să treacă și pe la Consiliul Popular al sectorului trei unde au depus cererea cu numărul 5011 în data de 5. 05. ’84. Numai că de aici nu s-a primit răspuns nici pînă-n ziua de astăzi. Și-au așteptat ce-au așteptat iar pînă la urmă respectivii s-au prezentat la inspectorul de teren, Alexandru Posmagiu care, după ce le-a ascultat doleanța, le-a comunicat verbal că dacă au toate aprobările de la centru epidemiologie și de la centrul veterinar' pot să înceapă să crească iepuri... Și cei patru s-au apucat de treabă. în scurt timp, în cuști de metal, iepurii au devenit elemente de bucurie și satisfacție pentru gospodari. Mai mult decît atît : în respectivele grădini, frumos a- menajate căștile de iepuri reprezintă puncte de atracție pentru toți copiii cartierului... Totul a mers bine pînă în 24 septembrie 1985 cînd același inspector de teren semnează patru procese verbale prin care se aduce la cunoștință că cei patru gospodari (pentru motivul că au luat în folosință în mod abuziv terenul care aparține C.A.P.-ului Du- dești ?!) au fost amendați cu 3 000 lei (asta înmulțit cu 4) și în cel mai scurt timp să dă- 

rîme cotețele ? !... Președintele C.A.P.-ului Dudești, cu care am stat de vorbă, spune clar că acel petic de pămînt' n-a fost și nici nu este în proprietatea unității pe care o conduce. Mai mult decît atît : cotețele despre care este vorba în respectivele procese verbale sînt de fapt cuști făcute conform indicațiilor. Cuștile nu deranjează vizual pe nimeni și sînt amplasate la ' o distanță mai mare de 30 de metri (sînf spălate zilnic), iar, ca totul să fie legal, consumul suplimentar de apă este plătit de către crescători. Ce ar mai trebui să spunem ? Am explicat situație? și inspectorului de teren Alexandru Posmagiu. S-a arătat foarte mirat cînd a aflat că motivul din procesele verbale nu este real (terenul nu este al C.A.P.-ului iar cotețele sînt cuști). într-un final, a spus adevăratul motiv al amenzilor : „Ce să mai fac și eu ? ! Sînt reclamați. Sînt reclamați de cei care nu fac nimic. De unii dintre vecinii lor. Și ea o soluție ultimă am aplicat amenzile. O să se facă contestații și o să mai vedem ce o să facem..." Comentariile sînt de prisos. încheierea ne-a spus-o chiar inspectorul. Cîți- va inși care nu fac nimic reclamă și batjocoresc munca și bucuriile celor Care vor să muncească.
SORIN POSTOLACHE ■
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SURSA SI RESURSA NOASTRA

• S. O. S. apele minerale • S.O.S. apele

Ce e nou la:

Un palmaresChimistul Cornel M. Dumi
trescu — unul dintre specialiștii ale căror opinii au fost consemnate în paginile noastre anterioare — ne-a vizitat de curînd la redacție spre a ne oferi o-seamă de date interesante cu privire la calitatea deosebită a apelor -noastre minerale, calitate confirmată de numeroasele distincții obținute de ele de-a lungul timpului, fapt ce-1 îndreptățește pe colaboratorul nostru să se întrebe — așa cum și noi ara făcut-o în repetate rînduri — de ce nu se întreprinde mai mult (adică exact ce și cit ar 
trebui) pentru ca mărcile românești de apă minerală să-și afle locul meritat printre celei bune și mai căutate din ie. C. M. Dumitrescu are credința că acei care lucrează în sectorul productiv sau se preocupă (și nu prea) de posibilitățile de export ale apelor noastre minerale nu știu decît foarte puține lucruri sau chiar nimic despre palmaresul internațional al acestor ape pe care, dacă l-ar cunoaște, s-ar simți obligați să-l respecte și să procedeze astfel încît el să fie îmbogățit.Am aflat cu acest prilej că apa de Borsec a fost distinsă cu medalia de aur de expoziția internațională de la Viena (1873) — împreună cu apa de Olănești — cu Diploma de o- noare la Expoziția de la Paris (1878) și cu medalia de argint și Diploma de onoare la expozițiile de la Berlin și Triest

Pe malul Dunării, un izvor de sănătateîntr-unul din cartierele Dro- >etei Turnu-Severin, la Schela Nadovei, în apropierea ștran- iului municipal, se lucrează, n aceste zile, la un foraj de nare adinei me care — alături le alte cîteva care au fost leja finalizate de către Insti- utul de medicină fizică, bal- leologie și recuperare medica- ă — va pune în evidență un 'eritabil izvor de sănătate. Iste vorba de o apă minerală u însemnate calități terapeu- ice, bogată, mai ales, în sulf, od și sodiu, utilă în afecțiu- lile hepatice și în bolile de ri- lichi.Forajele au început (de fapt u fost reluate niște lucrări nai vechi) în 1983, cînd s-a 

de' prestigiu(1876) . Cît despre apa minerală de Căciulătă (medaliată, la rîndu-i, cu aur la Viena, în 1873), ea a primit Diploma Grand Prix și medalia de aur la Expoziția internațională de alimentație și ape minerale din Elveția (1893). Slănic Moldova este, la fel, o apă renumită, primind medalia de argint la Expoziția internațională de balneologie de la Frankfurt pe Main (1881) apoi, trei ani mai tîrziu, pe cea de aur la Viena, urmată de alte două medalii, tot de aur, la Expozițiile Universale de la Paris (1889 și 1900).Mai mult, se pot da numeroase exemple privind căutarea de care s-au bucurat apele noastre, cele de Borsec fiind exportate m Ungaria și Tirol (chiar în ulcioare!), iar cea de Căciuiata fiind trimisă, pentru tratament, lui Napoleon al III-lea și, în primii ani al veacului nostru, președintelui Franței, Emil Loubet. în 1883, dr. Konya (cunoscut pentru analizele chimice efectuate la Baden- Baden) cercetează amănunțit zăcămîntul de la Băl- țătești și afirmă că „izvoarele din această stațiune sînt cele mai bogate în săruri dintre toate apele omologate pînă acum pe continentul european", apa de aici fiind asemănătoare cu acelea de la Vichy, Karlsbad și Marien- bad. Și dr. Konya spunea mai departe : „apele acestea, dacă nu sînt, poate, superioare 
săpat un prim puț cu o adîn- eime de 106 metri. Un an mai tîrziu s-a forat un altul, de 350 metri, care a dovedit, prin apa extrasă, că eforturile depuse au fost din plin răsplătite. Calitatea apei, de-a dreptul excepțională, o face utilă atît pentru cura internă, cît și pentru cea externă (concentrația de săruri minerale fiind foarte mare — 45 de grame la litrul de apă), apropiind-o — .pentru bolile reumatismale — de apele de Herculane, Sova- ta, Olănești, dar și de Govora — cu indicații pentru bolile a- paratului respirator.în prezent, o echipă a I.M.F.B.R.M. lucrează la un al treilea foraj, ajungînd în ju
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celor străine, pot, cu toată siguranța, rivaliza cu ele". Ceva mai tîrziu, dr. Steege, farmaciștii Zotta și Abrahamfi și chimiștii Schnnel și Stenher efectuează un studiu complex asupra iz.voarelor de la Slănic Moldova, cu care ocazie constată similitudinea acestora cu acelea de la Aix-la-Chapelle, Spa, Karlsbad ș.a., motiv pentru care mulți bolnavi renunță la a-și continua tratamentul în vestitele stațiuni europene, venind la Slănic.Să mai oferim, în final, încă un exemplu, din multele puse la dispoziție de Cornel M. Dumitrescu : Olănești. Chimistul Berhath Lendway efectuează, în 1868, analize la a- proximativ 40 de izvoare din această stațiune și constată că particularitățile lor sulfuroase le depășesc pe cele de la Baden, Aix-les-Bains, iar cele alcaline pe cele de Vichy, Vals sau Ems. Studiile din acest veac au demonstrat că izvorul 24 de la Olănești se aseamănă, din punct de vedere terapeutic, eu apele de la Evian, Vittel sau Karlsbad, iar izvoarele 3 și 19 cu Erna și Eaux-Bonnes,„Nu avem voie — ne spunea C. M. Dumitrescu în încheierea discuției avute — să neglijăm această importantă avuție, ea însemnând pentru noi — așa cum înseamnă pentru multe țări europene — o importantă resursă ce se cere cît mai grabnic valorificată atît la export, cît și pentru consumul nostru, al cetățenilor". Subscriem acestei opinii și, transcriind cele zise de colaboratorul nostru, așteptăm fapte concrete din partea acelora ce au îndatorirea să administreze, cu simț de răspundere, acest domeniu.
rul cotei 250, urmînd ca, în circa două luni, puțul să fie gata, atingînd și acesta 350 metri adîncime»Cu cîtăva vreme în urmă se preconizase construirea unui staționar balnear cu circa 240 de paturi, există deja două bazine pentru cura externă, peisajul este deosebit de frumos, așa că nu este nevoie, acum, cînd cercetările sînt aproape finalizate, decît de inițiativă pentru ca aceste ape să nu curgă, așa cum se întîmplă cu atîtea altele, zadarnic, ci să fie valorificate conform calităților lor terapeutice, să fie, altfel spus, puse în slujba omului.

DAN MUCENIC ■

BuziașSe recomandă cu aplomb : inginer Carol Moldovan, buzie- san get-beget, șeful secției APEMIN din Buziaș.în curte, frumos aliniate, sute de blocuri eu sticle așteaptă îmbutelierea. Sînt surprins vă- zînd zecile de mii de sticle de un litru „împachetate" în folii de poliester. Cum e posibilă, îmi zic, folosirea unui asemenea ambalaj ? întreb : cred că aveți foarte multe sticle sparte, la fiecare transport ? „Ce să mai discutăm, ambalajul este problema noastră numărul unu. Baloturile pe care le primim de la fabrica de geamuri din Tîr- năveni sînt cum mai sînt, dar cele de la I.A.S.B. ne crează mari probleme, căci nu avem cum justifica sticlele sparte. Nimeni nu ne crede, decît atunci cînd asistă Ia descărcarea unui vagon. Situația este inadmisibilă și nu înțelegem de ce nu se poate rezolvă, căci soluții există afirmă inginerul.Aici, la Buziaș, se lucrează 24 din 24 de ore, adică în trei schimburi . Vorba inginerului Moldovan, lâ ora actuală nici un fir de apă nu se pierde, cu toate că folosim o tehnologie depășită. Și, pentru că nu înțeieg prea bine cum devine cazul, mi se explică : în sezon îmbuteiiem 100 000 de sticle de un litru pe zi, iar media anuală este de 75 000 de sticle îrt 24 de ore, ceea ce ar impune o tehnologie mai apropiată de zilele noastre. Pentru obținerea unei astfel de producții sondele lucrează din plin. Mai mult nu este posibil deoarece „forțarea" unei sonde ar însemna nisiparea apei. Filtrarea se: face prin trecerea apei printr-un rezervor uriaș în care sînt așezate pietre de rîu. Noi avem. trei. Acest procedeu de „spălare" deși depășit, este eficient, deoarece nimic nu întrece natura. Sistemul e însă greoi întrucit la fiecare trefluni, cite un rezervor trebuie oprit, iar
Vatra BorneiCînd intru în biroul directorului Fabricii de ape minerale din Vatra Dornei este ora 7,15. Mircea Popescu ridică pentru o clipă ochii și glumește : „E trecut de ora 7, la noi s-a ridicat condica de prezență". îmi face semn să iau loc, după care își vede de ale lui. Stau așa, cuminte, mai bine de o oră, în- cercind să înregistrez transformările survenite de la ultima noastră vizită.— Constat că în cele șase luni care au trecut, aici, la dumneavoastră lucrurile par a fi neschimbate. Cam tot așa de preocupat v-am găsit și în primăvară.— Par, numai !, îmi servește replica Mircea Popescu. Notați că în dimineața aceasta nu mă doare capul. în problema ambalajelor, problema noastră numărul 1, e de reținut că tovarășii din comerț s-au îngrijit mult mai serios de returnare. N-am mai rămas „în pană" în ultimele luni. Au fost asigurate din punct de vedere cantitativ. Calitativ însă, nu s-a schimbat mare lucru. Ne vin, ca și în primăvară, sticle amestecate, de toate felurile. Sortarea în depozitele lor, lasă în continuare de dorit. Continuăm să le spălăm noi, numai să nu stea fabrica din pricina ambalajelor.— Cum mai stați cu transportul ?— ITSAIA nu ne-a prea ajutat. S-au luat o serie de măsuri la nivelul conducerii județene de partid, pentru planificarea activității pe schimburi. Asta a condus la mărirea capacității transporturilor și la ritmicitate. Se simte, față de anii tre- cuți, o corelare între activitatea unităților prestatoare de transporturi (ITIA și ITSAIA) și beneficiari. în ceea ce ne privește, am reușit să evităm staționarea mașinilor la punctele de încărcare. în ceea ce privește transportul pe calea ferată, am avut tot sprijinul M.T.Tc.-ului șl al Regionalei de căi ferate — Iași. Sperăm să ne aibă în vedere și pentru tri

pietrele curățate, operație deosebit de anevoioasă. Mai avem două decantoare și iarăși niște filtre, de data asta mai moderne. Din aceste motive zicem că avem un sistem de lucru mai greu.La APEMIN, lucrează circa 200 de oameni, dintre care cinci maiștri și trei TESA. Și lucrează bine, căci nu odată, și- în- tr-un singur loc am auzit cuvinte de laudă la adresa muncitorilor de aici pentru felul cum sînt capsulate sticlele. Mă informez dacă nu există vreun procedeu anume de capsulare, și aflu că el se numește competență. Capsulele le primesc din Arad, dar cel care reglează mașina este tot timpul acolo. Laudele ne bucură, dar e bine să știți că, în afara ambalajelor, avem mari greutăți atunci cind îmbuteliem sticle refolosite.De ce ?— Unele sticle au înălțimi diferite. Altele, cum sînt cele de ulei, de multe ori nu pot fi spălate perfect, căci la cele folosite de mai multe ori se depune pe fund un strat gelatinos, care poate strica gustul apei. Laboratorul nostru ia probe din oră în oră, dar asta nu este suficient. Soluția pe care o folosim pentru degresatul sticlelor este încălzită la temperatura indicată, dar mai avem necazuri.— Cu ce mijloace încălziți soluția ?— Avem o instalație modernă pentru producerea aburilor necesari, dar cu consum mare de combustibil lichid. în vederea economisirii acestuia am procurat o locomotivă scoasă din uz, care la ora actuală, cu un consum minim de cărbune, ne dă aburul necesar.In discuție mai intervin doi factori de răspundere : tehnicianul Helmuth Szemenyer și maistrul Emeric Topciov, care își exprimă părerea că fiind afiliate la Centrala berei, apele minerale sînt trecute pe locul secund, mai ales vara, cînd berea devine împărat...
DAN BIRLADEANU Kmestrul IV, să fim asigurați cu vagoane izoterme.— Ce s-a întîmplat cu racordul de cale ferată Floreni-Poia- na Negri, care ar descongestiona depozitul central al fabricii?— Lucrarea a fost avizată de către D.I.A., așa că, încep lucrările de proiectare, după care se va' trece la execuție. Tot la capitolul investiții trebuie trecută și lucrarea de igienizare, modernizare, îmbunătățirea fluxului tehnologic la secția de im- buteliere Poiana Negri, cu o valoare totală de 11,5 milioane lei, din care 6,6 milioane lei lucrări de construcții-montaj. Se urmărește realizarea condițiilor necesare pentru exportul de apă minerală. Trebuie executate igienizările spațiilor de îmbuteliere (faianțări, mozai- cări, pardoseli, vopsitorii), un nou depozit pentru produsul finit și de materiale, extinderea postului trafo și a centralei de aer, dotarea cu diverse utilaje pentru ambalarea sticlelor în cartoane. Lucrarea este contractată cu Trustul de Antrepriză Generală Construcții-Montaj Suceava și ar trebui executată pînă cel tîrziu în trimestrul II al anului viitor. Lucrările sînt foarte mult întîrziate, am făcut intervenții și i-am ajutat cu ce am putut : cu utilaje, cu motorină — în limita posibilităților — cu spații de cazare și cantină pentru muncitori. Centrala noastră ne-a înțeles și ne-a suplimentat numărul mediu scriptic, în condițiile în care productivitatea muncii la valoarea producției marfă a fost depășită cu 5 500 lei pe persoană. Avem posibilități de angajare, dar întîmpinăm dificultăți cu recrutarea oamenilor.— în condițiile acestea, cum stați cu planul ?— Mai avem restanțe, datorită stagnărilor producției în trimestrul I, cînd au fost gerurile mari. Ne-am străduit să ținem cont în lunile acestea de priorități, adică litoralul și capitala. unde am livrat dublu față de ceea ce s-a contractat. Au fost județe cu care ne-am înțeles foarte bine : Constanța, Dîmbovița, Ialomița, Prahova.

LIANA MOLNAR ■
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■ Sîntem două surori, ambele absolvente ale Institutului Politehnic din București, promoțiile 1983 și, respectiv, 1984. Pe baza notelor obținute, am fost repartizate împreună la Combinatul siderurgic din Călărași. Intrucît mama a decedat cu ani în urmă, iar tatăl nostru este bătrân și bolnav, am găsit sprijin la conducerea combinatului și chiar ni s-a repartizat în scurt timp un apartament cu două camere, unde intenționăm să-1 aducem și pe tata. Este vorba de apartamen
tul 10, blocul nr. 9, din cartierul 
„Mircea Vodă" — ne scriu tinerele inginere Emilia și Adria
na Drăgan de la Combinatul si
derurgic din Călărași. Cum se obișnuiește in astfel de ocazii, ne-am cumpărat mobilă pentru a ne muta în casă nouă ! înaă din vina constructorului și a instalatorilor, darea-n folosință a blocului s-a tergiversat nejustificat de mult, astfel că, am fost nevoite să plătim luni întregi chirie pentru depozitarea mobilei cumpărate.

■ Consiliul Popular Județean 
Ialomița răspunde, prin intermediul revistei, scrisorii lui Gheorghe Cotobiță din comuna Dridu : Din verificările efectuate rezultă că Gh. C. este prezent pe fișa de ponta j, în toate zilele lunii în discuție. Suma reținută, reprezintă contravaloarea unei zile de muncă," plus sporul de vechime. Este o măsură nelegală, luată de către Consiliul popular comunal Dridu, care, de altfel, este obligat să-i restituie petentului suma reținută ilegal.■ In nr. 24 al revistei „Flacăra", din 21 decembrie 1984, ați publicat informația cu privire la stadiul final al lucrărilor la statuia „Monumentul eroilor" din satul Topîrcea, județul Sibiu. Intrucît există toate aprobările de rigoare, inclusiv de la Consiliul Național al Culturii și Educației Socialiste, , intrucît, așa cum se spunea în revistă, lucrările la „Monumentul eroilor" sînt în faza de finalizare, iar în cont mai există sumele de 22 243 lei și, respectiv, 11 599 lei — fond bănesc constituit și prin contribuția voluntară a cetățenilor, vă rugăm să interveniiți pe lîngă constructor spre a finaliza, cu adevărat, acest obelisc închinat amintirii eroilor căzniți la datorie pentru apărarea și Întregirea țării.Scrisoarea este semnată de mai mulți cetățeni din satul Topîrcea, județul Sibiu și nu vedem ce-i împiedică pe constructori să-și respecte obligațiile.■ Primim de la întreprinde
rea de construcții, reparații și 
administrație locativă „Colcn- 
tina“ răspuns scrisorii lui Pan- cev Ilie și îl dăm publicității pentru a răspunde astfel și altor semnatari : Intrucît locatarul Ilie Pancev a cumpărat garsoniera în condițiile prevăzute de Legea nr. 4/1973, în ’• baza contractului nr. 123/3 decembrie 1973 — prin care devine proprietar — cu cota parte* — și .asupra _ părții comune din imobil (învelitoare, casa scării, ascensor, uzina termică, curte etc.), are obligația de a contribui — tot cu cotă parte — lâ toate lucrările de revizii, întreținere și reparație ce se execută la aceste pății comune, în condițiile stipulate de Legea nr. 5/1973. In cazul în care proprietarul locuiește la parter și nu folosește ascensorul de persoane — cum' este și cazul susnumitului — n.n. —, acesta este scutit numai de taxele corespunzătoare folosirii ascensorului, conform hotărî- rii nr. 30/1984 a C.P.C.P.■ în preajma Predealului există două localuri deja ce-* lebre : „Pirîul Rece" și „Belvedere". în timp ce „Pirîul Rece" se menține la cote înalte de ■ prezentare, servire și civilitate, localul „Belvedere" trece prin- tr-o grea eclipsă. O stație și un magnetofon care îți sparg timpanele, un șef de unitate, Nicolae Soric, prost dispus și mofluz, o bucătăreasă pe post de observator. Și,; uite așa, o vedere frumoasă spre munții semeți din jur; o priveliște autumnală fără egal, șînt viciate de proastele servicii ale unei unități. (Ioan Alexandru, str. 
Ion Creangă nr. 6/Am bl. 91/20, 
Sector 5 București).

■ Uniunea Județeană a Coo
perativelor Agricole de Produc
ție Dolj răspunde scrisorii lui Oprița Sîrboiu din Piscu Vechi : Din verificările efectuate la C.A.P. „înfrățirea" din Basarabi am constatat că nu s-a operat transferul pensiei, în 

sensul că nu există cerere adresată conducerii C.A.P. și aprobarea adunării generale. De asemenea, nici C.A.P. Piscu Vechi nu a prezentat copie după procesul verbal al adunării generale. Așadar, C.A.P. Basarabi nu se . face vinovată că nu s-a transmis dosarul la casa de pensii.Oare în conducerile respectivelor C.A.P.-uri nu se găsea un om de suflet pentru a-i îndruma pe oameni cum să procedeze ? !
■ Badea Marin Gheorghe, 

cartierul Prundu, Pitești, (bl. 
44, ap. 14,) ne semnalează că la cel mai frumos restaurant din centrul orașului argeșean, „Muntenia", berea se vinde pe terasă, condiționat cu cafea. Șeful de sală a proferat cuvinte grele, pe care hîrtia. le refuză, în momentul în care a solicitat, pur și simplu, bere. în- tr-o situație similară s-a aflat și Dumitru Bubulac din Bucu
rești, str. Rotundă nr. 4, bl. 4, 
ap. 6. Sectorul 3 București, în momentul în care, la complexul alimentar din imediata vecinătate a întreprinderilor „23 August" și „Republica" — la capătul tramvaielor 23, 24 și al liniei de metrou — vânzătorul obliga cumpărătorii să cumpere, în plus —, eîte un pachet de legume cu preparate din carne congelată, la preț de 15 lei. Altfel, nu erai servit. Și mai ciudat e că la pescăria „Gri- vița", unitatea nr. 154 din apropierea Gării de Nord, șefa de unitate, Elena Ioan, vindea, incredibil, în loc de pește, suc de lămîie; Greșim, totuși,' adaugă 
D. Păcurariu din Calea 13 Sep
tembrie, București. Dacă vroiai să cumperi un suc, ți se vindea și o conservă de pește. Cînd am întrebat de vreo dispoziție scrisă, ni s-a "răspuns prin ridicare din umeri. Iar cazurile, din păcate, nu sînt singulare.■ Primim din partea Direc
tei judiciare pentru cauze civile din cadrul Procuraturii Gene
rale a Republicii Socialiste 
România, răspuns la memoriul Anetei Mihalachioiu, din satul Valea Voievozilor, comuna Răz- vad, județul Dîmbovița : La adresa dvs. nr. 4075, din 29 iunie 1985, referitoare la scrisoarea petiționarei Aneta Mihala- chioiu din Valea Voievozilor, vă facem cunoscut că cele sesizate au fost examinate și, constatîn- du-se că sînt întemeiate, s-a declarat recurs extraordinar, care a fost trimis Tribunalului Suprem pentru judecare.

■ Maistrul-instructor Ion Gor- 
noavă de la Școala ajutătoare 
din Tg. Jiu ne semnala, în luna iunie a.c., unele aspecte negative privitoare la secțiile anexă și cantina școlii amintite. Ni s-a expediat și un ziar județean, „Gazeta Gorjului", în care se nota, negru pe alb, că la cantina școlii s-a sacrificat un porc din gospodăria anexă și s-a făcut o masă împărătească, iar oasele și slănina au fost date în consumul elevilor. Nu pare a fi singurul caz de acest fel, ne asigură I. Gornoavă. De toată starea de lucruri din școală, ne scria, petentul, se face vinovat directorul școlii. Constantin Vîl- ceanu, care, în cea 10 ani de cînd se află la conducerea școlii, a desfăcut contracte de muncă și a sancționat persoane nevinovate, care au îndrăznit să-i facă vreo observație.Cu numărul 9 726, din 27 iunie 1985, am expediat memoriul spre dreaptă soluționare Consiliului popular județean Gorj. Din răspunsul primit, răspuns nesemnat, nedatat și neparafat, nu aflăm care este, totuși, situația reală la Școala ajutătoare din Tg. Jiu ? ! .

■ Consiliul Popular județean 
Satu Mare, cu adresa nr, C— 54/11/1985, răspunde scrisorii lui Ștefan Kinal, * str. Vorosmarti nr. 39 din municipiul Satu Mare : Aferent perioadei reclamate, consumul de energie electrică se cifrează la 17 997 Kwh, în valoare de 12 588 lei, din care 4 242 lei a fost achitat de Ștefan Kinal. Din diferența neachitată în sumă de 8 346 lei, este prescris dreptul la acțiune pentru 4 042 lei, plăți' care trebuiau pretinse înaintea datei de 10 iunie 1981 (10 iunie 1984, minus trei ani), rămînînd de plată suma de 4 304 lei raportat la perioada de timp față de care nu operează prescripția.Cum hotărârile judecătorești — sentința civilă nr. 5311/1984 a Judecătoriei Satu Mare și Decizia civilă nr. 152/1985 a Tribunalului județean Satu Mare — sînt definitive și în fază de executare silită, a fost sesizată Procuratura județului Satu Mare de a formula memoriu pentru recurs în supraveghere 

la Procuratura Generală a Republicii Socialiste România.■ Ca cititor al revistei dvs. rog să nu-mi luați in nume de rău propunerea pe care o fac. Prin problematica ei revista cuprinde o gamă largă de subiecte și acoperă spațiul teritorial al țării, în genere, corespunzător. Și totuși, dacă despre Maramureș s-a scris în revistă la modul global, sînt localități splendide cum sînt : Bistra, Petrova, Rodna, Băsești, Sînta- na, despre care nu am citit noutăți de multă vreme. Folo-. sesc acest prilej — ne informează Vasile Anișorac, 
secretar al Consiliului popu
lar comunal Bistra, județul 
Maramureș — pentru a vă informa că se împlinesc 150 de ani de la nașterea patriotului luminat Gheorghe Pop de Băsești. Este de datoria noastră, ca buni cetățeni și patrioți, să-l cinstim pe „badea George" cu tot respectul ce i se cuvine pentru neostoita-i activitate pusă în slujba unirii Transilvaniei cu țara-mumă. Vă promitem să ajungem cât de curând măcar într-una din localitățile menționate.■ Sînt o femele simplă, în sensul că nu am multă carte, ne scrie Alexandra Moroșan din 

'satul Cacica, județul Suceava. Nu cu multă vreme în urmă, am fost internată cu copilul în Spitalul orășenesc din Gura Humorului. Rareori mi-a fost dat să văd, într-un astfel de lăcaș de sănătate atâta dezordine și proastă gospodărire ! Apa curge pe pereți. Murdăria tronează peste tot. La toate acestea se adaugă și lipsa de interes a personalului medical. Am 5 copii și țin la ei ca la luminile ochilor. E normal ca, după două zile de spitalizare," nimeni să nu se uite și la copilul meu 1 !
■ Ștefan Opincă, profesor- 

instructor la Cineclubul „Danu
biana" al Casei pionierilor și 
șoimilor patriei Galați, ne relatează : Mergînd cu un grup de pionieri cineaști-amatori spre Cîmpulung-Moldovenesc unde a avut loc finala celei de-a cincea . ediții a Festivalului „Cântarea României" — finală la care trebuia să ne prezentăm cu cinci filme pe 16 mm, color —, în noaptea de 6 spre 7 august, orele 1,00, la schimbarea de tren. în Ad- jud, in acceleratul 551 București—Vatra Dornei, am rătăcit valiza ou materialul pentru concurs. Aceste materiale realizate în cadrul cineclubului nu pot folosi nimănui și nici nu pot fi valorificate în vreun fel, aparținând creației amatoare și având tematică pionierească. Dînd publicității aceste rânduri, poate ne va ajuta cineva în recuperarea filmelor rătăcite.■ Primim de la întreprinde
rea de legume și fructe din 
Satu Mare, răspuns la scrisoarea Luciei Oșan, apărută în antepenultimul număr al revistei, în cadrul acestei pagini : Susnumita a depus *cerere la conducerea întreprinderii, înregistrată cu nr. 2 060, din 20 aprilie 1985, prin care solicită acordarea concediului fără plată, pe termen nelimitat, pentru îngrijirea și creșterea copilului sub 6 ani, cu data de 11 aprilie 1985. Conducerea întreprinderii a aproba^ această cerere, Care s-a și comunicat înscris, în data de 26 aprilie 1985, adresă prin care se arată că SE DESFACE CONTRACTUL DE MUNCA, conform art. 9, litera „K“, aliniatul 2 din Legea nr. 1/70 pentru îngrijirea copilului.

N.N. Așadar, Luciei Oșan i s-a aprobat cererea conform legislației în vigoare și activitatea s-a întrerupt doar temporar. Oricind își poate relua vechiul loc de muncă.■ în nr. 39 al revistei, din 27 septembrie 1985, pensionara 
Maria Elena Balcă din str. 
Plaiul Muntelui nr. 7, Sectorul 
1 București, solicita să fie ajutată pentru a i se livra canti- . tatea de 2 200 kg de lemne de foc și 1 000 kg cărbuni, cantitate de lemne și cărbuni plătită de altminteri la 24 iunie 1985, la Depozitul nr. 105 din str. Maica Teofana (intrarea prin Șoseaua Chitilei). Șeful depozitului de lemne 105, numitul

• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 
acte originale. Scrie(i-ne cit mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic între orele

Ciorchilă, nu numai că nu a înțeles situația grea in care se află bătrânica Maria Elena Balcă, nu numai că nu a respectat rîndul în livrarea lemnelor de foc, dar s-a exprimat astfel : „Acum să-ți dea ăia de la „Flacăra" lemne pentru iarnă". Sugerăm procuraturii Sectorului 1 să se ocupe de depozitul 105 din . Maica Teofana, din cadrul căruia șoferii nu transportă lemne fără ciubuc gras. Măriei Elena Bălcă i s-a cerut 400 de lei, („două pentru mine, două pentru șefu"), pentru a avea lemnele în aceeași zi la domiciliu.
■ Consiliul popular al jude

țului Cluj răspunde scrisorii lui Vasile Anastase Leoca, încadrat în muncă la Trustul Antrepriză Generală de Construcții-Montaj Cluj-Napoca : Familia Leoca și-a ocupat locuința repartizată cu oarecare întîrziere, datorată evacuării greoaie a celor care au ocupat abuziv o serie de spații locative. Iar întreruperea agentului termic de către unitatea respectivă s-a datorat neonorării facturilor de către asociația de locatari. Fiind sesizate organele competente, vechiul administrator a fost arestat, aflîndu-se în cercetare.■ în anul 1975, deci, în urmă cu zece ani, am făcut cererea pe care am înregistrat-o la nr. 300294, în vederea instalării unui post telefonic. De zece ana sînt amânată mereu pe diferite motive — ne scrie 
Paraschiva Coltaru din Bucu
rești, în etate de 80 de ani, 
(str. Fetești nr. 4, bl. F-5, sc. 
B„ etaj III, ap. 24 din Sectorul 
3). Care sînt motivele ? Firește că unele nejustificate. La 5 metri de scara blocului există telefon public. Apartamentele 80, 89, 66, 117 din același bloc, au telefon. Mai menționez că în grupul numerelor cu 46, în care intră și blocul F-5, la cutia terminală cu nr. 23822 se află perechea 40, care este liberă. Mai mult chiar, cutia terminală cu nr. 23822 se află la ușa apartamentului meu. Ce să înțeleg eu : să fie doar „posibilitățile, tehnice" de vină ?■ Primim de la Procuratura 
municipiului București : Din sesizarea locatarilor blocului D-2 din Drumul Taberei, Sectorul 6 București, rezultă că I.C.V.L.-ul nu a eliberat apartamentele proprietate personală conform clauzelor contractuale, în sensul că unitatea sus-numită nu a e- fectuat practic unele lucrări stipulate în contract. Intrucît faptele sînt de natură penală, s-a trimis o copie după sesizare la Circumscripția de Miliție nr. 12. Menționăm, de asemenea, că mai este pe rol o altă cerceta
Dincolo de aparențe

Modele falseLa drept vorbind, fiecare profesor este pentru elevii săi și un părinte spiritual. El transmite nu doar noțiuni de cultură generală, ci și idei formative privind ansamblul personalității umane ; imprimă și dezvoltă calități de importanță vitală pen- Jru tânărul cetățean, pe primul plan situîndu-sa corectitudinea, demnitatea, omenia, comportarea civilizată în orice împrejurare. Profesorul teste — trebuie să fie — un model de conduită civică.Cu atît mai de neînțeles, de condamnabile, de nocive sînt abaterile de la acest postulat.Firește, nu-i este nimănui îngăduit să încalc^ legea sau morala. Darmite unui «educator...Pe ziua de 7 septembrie a.c. Miliția județului Iași este încu- noștințată de un cetățean indignat de apucături meschine, că un cadru didactic din localitate s-ar preta la acte inadmisibile privind probitatea profesională. „Dacă acționați urgent și cu priceperea care vă este caracteristică — insista acesta — 6 veți prinde pe profesoara R.P. de la Liceul industrial nr. 3 în timp ce primește suma de bani pretinsă de la o elevă în schimbul promisiunii de a-i 

re într-o altă cauză, ca urmare a sesizării făcute de același comitet de bloc, cu privire la un minus în gestiunea asociației.
■ Asociația de locatari din a- 

leea Ariniș nr. 1, Sectorul 6 
București, ne informează că, în chiar fața blocului, s-a postat un așa-zis parc de distracții, cu tot calabalâcul caracteristic. Cetățenii se întreabă : de ce nu se instalează acesta în parcul din cartier ? De altfel, un parc de distracții similar se află postat în apropiere, în piața „Ilie Pintilie". Nu știm cine a dat — dacă a dat !? — aprobarea ca acest „circ" să funcționeze sub ferestrele caselor și blocurilor noastre ?■ Centrul de colectarea sticlelor nr. 315, din Șoseaua Giurgiului nr. 210, unde este gestionară Constanța Bădăran, e de mai multă vreme închis din cauza neridicării ambalajelor. Am sesizat despre aceasta și la I.R.V.A., dai’ nimeni nu vine să ridice ambalajele. Tot în Șoseaua Giurgiului, în spatele cofetăriei „Toporași" — ne Scrie 
Victor Cerght, din Șos. Giurgiu
lui nr. 122, bl. 5, ap. 145 — există un alt centru de colectare a sticlelor și borcanelor, care centru este de asemenea în’ permanență închis, pe motivul că nu primește sticle decit în cantități mari, adică, de la aceia care a- duc sticlele cu căruța. Să ne fie cu iertare, dar este sezonul sticlelor și borcanelor, iar de la alimentara ești îndrumat să predai sticlele la centrele special amenajate în acest sens, care centre însă, se vede treaba, ori sînt închise ori au un orar în general nerespectat.■ De mai larg interes ni se pare și răspunsul Tribunalului 
județean Dîmbovița la scrisoarea petiționarului Laurențiu Cosmescu din București, răspuns din care spicuim : Pentru intrarea în posesia sumei reclamate, petiționarul trebuie să se prezinte la Judecătoria Gă- ești — serviciul executori judecătorești, unde i se va elibera reciplsa nr. 269641. In urma intervenției executorului, debitorul s-a obligat să achite în continuare cite 500 lei lunar, pînă la acoperirea completă a debitului. In situația în care nu-și va respecta obligația a- sumată, petiționarul are posibilitatea să-1 urmărească pe debitorul Mihaiu Petre la Șantierul Antrepriză Construcții Tîrgoviște, cerând înființarea popririi asupra retribuției pe care acesta o primește de la unitatea menționată.

Pagină realizată de 
DORIN SÂLĂJAN ■

facilita absolvirea examenelor de corigență...".Nu este simplu să dai crezare unei asemenea sesizări, dar nici nu poți s-o ignori. Mai există și denunțuri calomnioase, mai există și fabulații, dar nu sînt excluse nici asemenea realități detestabile și principala îndatorire a celui învestit să primească și să verifice, astfel de sesizări este aceea de a proceda fără întîrziere, dar cu maximum de tact, pentru stabilirea adevărului. Cadre de la miliție și de la procuratură analizează operativ și cu toată răspunderea datele de care, dispun și hotărăsc să procedeze la realizarea prinderii în. flagrant a celei în cauză.Un epilog penibil pentru cea care ani de zile întruchipase în fața elevilor săi modelul de conduită civică : profesoara R.P. este surprinsă in momentul în care primea suma de 10 000 lei, în schimbul promisiunii mai sus amintite, fiind reținută imediat pentru cercetări.Cum va privi un asemenea om în ochii^celor pe care i-a indus în eroare în privința celei mai de preț calități pe care o imprimă un părinte spiritual și care este corectitudinea ?
MIHAI GROZAVU ■
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A căuta și a găsi soluții
„Putem atirma că politica externă a României, de pace, de afirmare în relațiile cu toate statele a principiilor deplinei egalități în drepturi, respectării suveranității și independenței naționale, neamestecului în treburile interne și renunțării la forță și la amenințarea cu forța, se bucură de o înaltă apreciere și a făcut ca țara noastră să dezvolte relațiile de colaborare cu toate națiunile lumii, să se bucure de stimă și să aibă prieteni’pe toate meridianele", spunea nu demult tovarășul Nicolae Ceaușescu. într-adevăr, în anii socialismului, și cu deosebire în ultimele două decenii, România și-a. cîștigat în lume un binemeritat prestigiu prin acțiunile șale în favoarea păcii și securității, prin întreaga sa politică externă, al cărei artizan este secretarul general al partidului, președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Sînt bine cunoscute și larg apreciate pe toate meridianele consecvența cu care conducătorul României socialiste acționează în slujba idealurilor celor mai scumpe ale umanității, fermitatea cu care el militează pentru edificarea unei lumi mai drepte, fără arme și fără războaie. Președintele României impresionează de fiecare dată prin aprecierea clară a evoluției situației mondiale, prin analiza științifică și cunoașterea profundă a vieții și a năzuințelor poporului român și ale celorlalte popoare ale lumii, în strînsă legătură cu situația internațională, prin capacitatea sa extraordinară de a dezvălui sensurile și tendințele principale ale raporturilor internaționale și de a oferi soluții juste, realiste, prin activitatea sa neobosită, teoretică și practică, în favoarea păcii, consolidării securității și dezvoltării colaborării între toate națiunile.Cu privire la toate aceste aspecte s-au pronunțat oameni politici de seamă, specialiști, comentatori de politică externă din țară și de peste hotare, numărul lucrărilor și al articolelor apărute pe această temă fiind impresionant. în șirul acestor exegeze se așază și cartea, apărută recent la Editura politică,

„România — 20 de ani de diplomație multilaterală", datorată lui Constantin Ene, lui Romulus Neagu și lui Radu Bogdan, cu o prefață de Ștefan A. Andrei.Cu toate că autorii nu și-au propus să epuizeze materia, structurarea lucrării dovedește preocuparea de a cuprinde direcțiile esențiale ale activității diplomației Românești în ultimele două decenii.Cartea scrisă de Constantin Ene, Romulus Neagu și Radu Bogdan evidențiază cu pregnanță rolul de promotor al României, al președintelui Nicolae Ceaușescu în eforturile privind rezolvarea tuturor acestor probleme, contribuția României, în ultimii 20 de ani, la organizarea de acțiuni și activități menite să ducă la găsirea de soluții adecvate. In acest scop, se arată în lucrare, România a desfășurat și desfășoară o largă și susținută activitate la O.N.U. și în alte organizații^ și organisme internaționale, conlucrînd strîns cu celelalte țări socialiste, cu țările în curs de dezvoltare, nealiniate, cu toate țările lumii. Din lucrare rezultă că în întreaga ei activitate de politică externă țara noastră s-a situat constant de partea tendințelor pozitive care se manifestă în lume, a forțelor progresiste, acționînd cu perseverență pentru așezarea relațiilor dintre toate statele, indiferent de mărime, potențial economic sau orînduire social-politică, pe fundamentul noilor principii de relații dintre state, pentru eliminarea confruntărilor militare din viața internațională, pentru pace, dezarmare, progres social și cooperare fructuoasă.Datorată unor condeie de prestigiu, temeinic alcătuită, cu informația la zi, „România — 20 de ani de diplomație multilaterală", oferind o imagine de ansamblu a politicii externe a României socialiste, elaborate și promovate cu consecvență de președintele Nicolae Ceaușescu, este o apariție valoroasă, o carte care se citește cu mult interes.-

Bani aruncațiJaponia a provocat, încă o dată, frisoane. Cu cîțiva ani în urmă, America și Europa occidentală aflau cu neliniște că în arhipelagul nipon era lansat, cu sprijin guvernamental, un program avînd acest o- biectiv, crearea computerelor din generația a cincea. Un institut specializat în tehnologia noilor generații de computer, supervizează programul japonez care este altfel așezat pe umerii formelor particulare și nu unele oarecare — Fujitsu, Hitachi, NEC — acestea punînd la punct instalațiile.Inițiativa japoneză a provocat imbolduri similare în alte părți. Piața Comună a pus pe roate proiectul „Esprit" căruia i s-au alocat 1,1 miliarde de dolari pentru următorii cinci ani. Guvernul vest-ger- man a procedat similar des- chizînd un cont special, de peste trei miliarde mărci în același scop. Britanicii au pus pe picioare programul „Al- vey“, născut la confluența dintre fondurile guvernamentale și particulare. Sînt angajate sub aceeași umbrelă, în acțiuni de cooperare, cincizeci de companii și 41 de universități și politehnici. Cei mai mulți bani sînt cheltuiti pentru cercetări în tehnologia se- miconductorilor de tip integrare pe scară foarte largă.

ION D. GOIA &

In clipele de răgaz, ori în timpul unor treburi casnice radioul ne ține compania ca un prieten fidel. Nu știu cită vină să-i atribui, dar în ultimele zile ne-a adus numai vești triste. Ieri a anunțat că s-a stins Yul Brinner, magnificul (unul din. cei 7), care în filmul lui J. Struges se afla într-o continuă atitudine de sfidare față de doamna în negru. Acum, l-a așteptat la capătul drumului și i-a dat un pașaport pentru eternitate. Astăzi, prietenul meu, radioul, a anunțat că a trecut în neființă și marele Welles. Se vede că dînsa, tot aflîndu-se în America, s-a gîndit să le ofere celor doi același scenariu, așa cum făcuse în 1969, regizorul Bulajici, cînd i-a reunit pe genericul Bătăliei de pe Neretva. Dar înainte de a emi

gra în S.U.A. s-a oprit în Franța, unde a mai făcut o victimă. A răpit unul din marile nume ale filmului francez și mondial, Simone Signoret. O boală necruțătoare (așa o numim cînd vrem să-i ocolim numele) se in

te care-au întristat pe cinefili și nu numai pe ei.Simone Signoret a dispărut fără vîrstă discret, în liniște, tot așa cum a trăit, timp de 34 de ani ca jumă- tate-demnă a unui cuplu renumit.
înalta societate a filmuluistalase, după bănuielile artistei, care nu i-au fost confirmate, încă din 1981, cînd a trebuit șă fie operată de vezica biliară. Această toamnă blinda s-a dovedit a fi cinică, iar radioul... Ce trebuia să ne amintească despre perisabilitatea condiției unjane ? Rog să fie scuzat tonul puțin moqeur. dar n-am avut alt mijloc de a protesta împotriva a- cestor trei evenimen

Fără intenții neapărat comemorative, niște oameni de' bine mi-au înlesnit să revăd într-un mic studio, de ocazie, filmul DRUMUL SPRE ÎNALTA SOCIETATE, pentru care în 19S9 a luat OSCARUL — primul Oscar oferit unei actrițe europene. La trofeu, în acel an favorită era Elisabeth Taylor. Mai candidau Doris Day și cele două Hepburn. Jack

Clayton i-a oferit un rol de excepție și un partener pe măsură, Laurence Harvey, dispărut și -el, din păcate, la 45 de ani. Cred că în alegerea făcută, juriul a fost cucerit de felul cum și-a pus în valoare vocea și privirea. Se zice că vocea avea ceva din Gabin, iar privirea era pătrunzătoare, ca o rază de laser. Inegalabile și inconfunda- bile.^Desigur, nu este ca- zdl să amintim filmo- grafia marii dispărute. Ce dor ne este de Vrăjitoarele din Salem, de Cetățeanul Kane, de Cei 7 magnifici, ca și de Vară și fum, după piesa lui T. Williams, în care a strălucit Laurence Harvey !Creații de neuitat ca și cei -care le-au dat viată.
MARIAN 
TEODORESCU ■

Inventatori de...

nonsensîntre farsă și absurd, iată domeniul în care și-au propus să-și situeze „creațiile" cinci austrieci cu tendințe pronunțate spre amuzament facil, deși cu profesii dintre cele mai serioase — agricultor, sculptor, student la bele-arte, ziarist și inginer constructor de nave. „Cvintetul vesel, cum i-a numit presa de la Viena pe cei cinci, nu s-a mulțumit să se amuze în cercul îngust, ci și-a expus produsele fanteziei la un palat din capitala austriacă, unde în mod obișnuit se organizează manifestări literare și muzicale. Și ce nu le-a trecut prin cap inventatorilor de nonsens ?! Vizitatorul originalei expoziții poate admira, dacă are dispoziția necesară, o lume a absurdului în variantă veselă. De pildă, i se propune o pereche de mănuși pentru „cîntat la pian". Firește, alternînd un deget alb cu altul negru... pentru ca începătorii să poată nimeri mai ușor notele 1 Posibilitatea de a face pe solidul într-o sală de sport este asigurată printr-un „biceps cu cataramă" ! Iar pentru ca jucătorii de tenis să poată ajunge orice minge li se propune „pantoful cu telescoape". Cei care nu știu prea bine să danseze au posibilitatea de a-și procura pantofi cu anexe pe care sînt desenați pașii mai importanți!Desigur de aici nu putea lipsi „ceasul etern", de fapt lipsit de arătătoare, o „trecere de pietoni portabilă", o folie de plastic cu dungile reglementare ce poate fi întinsă pe carosabil pentru a trece strada la discreție, și o „a treia mînă“, destinată doamnelor ce țin cu o mînă sacoșa și cu a doua copilul... Inventatorii de nonsens au demonstrat multă fantezie și în ce privește domeniile menajului, grădinăritului gospodăriei. De

Ar trebui spus poate, în paranteză măcar, că sînt destule voci care consideră că proiectele de acest tip sînt, în cazul europenilor, bani aruncați. Decît să încerce să concureze pe americani și japonezi în investiții de cercetare — dezvoltare, Europa ar trebui să folosească acești bani pentru educație și dezvoltarea sectorului software, este de părere o competență britanică în materie.Cuvinte izvorîte probabil șl din constatarea că în timp ce japonezii lasă de înțeles că au cașcavalul pe colțul mesei, ei, englezii, se găseau încă în faza tatonărilor, a aprobărilor de principii. Indecizie ? Circumspecție ? Pesimism ? Profesorul John Searle la Berkley se găsește în cea din urmă categorie. Fenomenele mentale, susține el, ca fenomene biologice produse ale creierului, nu pot fi reprezentate în programe abstracte. Numai că de un sfert de secol de cînd inteligența artificială bîntuie visele oamenilor de știință, s-a parcurs distanța de la „calculatoarele-joacă-șah" la calculatoarele făcute să ghideze — Dumnezeule ! — sistemele de rachete nucleare.Cu al său „Gîndesc, deci exist !“, Descartes nu avea în vedere inteligența artificială. Dar asta era atunci la el în secolul al 17-lea.
NEAGU UDROIU ■

lll■llllllll^■lll■^ll II II II ■! I.l-.l. I nil IIHMIITnpildă un „cric pentru farfurie" care se pune sub marginea ei și o înclină pe măsură ce aceasta se golește, iar pentru cei care țin dietă se recomandă o veselă adecvată : un castron cu găuri în pereți și o farfurie fără... fund. Celor interesați li se propune și un ciocan cu dispozitiv de siguranță împotriva lovirii peste deget, ba chiar în două modele : primul face ca înainte de lovire să sune un clopoțel pentru a atrage atenția că degetul celui care acționează ciocanul este în pericol, iar al doilea constă într-o pîlnie de cauciuc care preia șocul. De un mare succes s-a bucurat și hîrlețul cil brațe laterale pentru ca grădinarul să-și poată odihni mîinile și picioarele. Nu se știe dacă unealta respectivă mai și funcționează sau este destinată exclusiv poziției de repaus. Nici funcționarii cu muncă de birou nu sînt uitați : un creion cu perniță de vată în partea superioară ferește pe cel ce îl folosește să-și scoată din greșeală ochiul !Ideea de a-și expune „operele" absurde a fost determinată de faptul că unul din inițiatorii acestei expoziții originale prezentase antertoi cîteva din exponate în curtea unui agricultor de la periferia capitalei austriece. Și dacă el se aștepta ca numărul vizitatorilor să nu depășească totalul de 37 de prieteni și cu- noscuți invitați personal de „creator", surpriza t a fost foarte mare cînd peste 5 000 de persoane s-au deplasat pentru a admira mostrele de nonsens. Să fie oare adevărat ceea ce susținea Anatole France în una din operele sale cele mai îndrăgite de cititor, și anume că „lucrurile absurde sînt singurele agreabile, singurele frumoase, singurele care dau har vieții și ne împiedică să murim de plictiseală !
ROMEO NĂDAȘAN H

TRADIȚIE ÎNCĂLCATĂCelebra echipă de' baschet „Harlem globe trotters" a achiziționat doi jucători noi. Unul' din jucători este de fapt... jucătoare și se numește Lynette Woodard, 26 de ani, 1,80 m șl a purtat banderola de căpitan al echipei de baschet a Statelor Unite, campioană olimpică în 1984. Ea este prima femeie recrutată de celebra formație și 
a fost aleasă dintre zece candi
date după luni întregi de deliberări. Al doilea jucător coptat, un apărător new-yorkez, este 
Ernest Augburns, are 22 de

ani, 2,03 m. Echipa „Harlem globe trotters" înființată în 1927, a evoluat în 101 țări în fața a aproape 100 milioane de spectatori și a milioane de telespectatori. La 17 octombrie, ea va începe al 60-lea sezon spbrtivo-artistic, în localitatea Brisbane (Australia).
MUSTĂTI Șl BĂRBI 

LA CONCURSO competiție Internațională Insolită s-a desfășurat de curînd la Bergamo (Italia) — concursul pentru desemnarea campionilor purtătorilor de mustăți

și bărbi. Sarcina juriului de-a alege cele mai falnice mustăți și bărbi din cele peste 500 pre-
Accente în lume

zențe n-a fost deloc ușoară. La categoria „mustăți" a ieșit învingător suedezul Erick Ho- ker, purtătorul unei mustăți de 259 centimetri. Rivalul său, italianul Giuseppe Scabo a fost descalificat în ultimul moment

deoarece și-a rupt mustața prinzîndu-și-o cu portiera propriului automobil. La categoria „bărbi", cîștigător absolut a fost desemnat tot un italian, Giuseppe Limonta. El s-a prezentat cu o „podoabă" așa de frumoasă, îneît nici nu a mai fost măsurată.
NĂSTRUȘNICII 

CARE PLACNu demult, pe scena Teatrului de operă și balet din Hamburg a avut loc o premieră neobișnuită. John Neumeier, realizatorul spectacolului, a pus în

scenă teme ale piesei shakespeariene „Cum vă place", pe muzică de Mozart. în. pofida u- nor inovații oarecum surprinzătoare — personajul Jacques își rostește una din replicile celebre venind în avanscenă pe bicicletă — spectacolul are marea calitate de a îmbina sensul replicilor pline de spirit și profunzime, cu ritmurile unor pagini din primele simfonii ale lui W.A. Mozart, alături de ce- le mai cunoscute partituri (Divertismentul muzical opus 522). Admiratorii celor doi mari titani 
nu au fost șocați de „inovație".

ELENA GRECESCU S

anul XXXIV Nr, 42 (1 583) 18 octombrie 1985 21



IlimWI-iuu^ • SPORT IH H H IU H11H H H1111H HIII11HIIM H J H If H i HIH H HIH11H1111H H11 j HIH H11111111H H jNici o justificareNaționala noastră de fotbal a ratat meciul cu Irlanda de Nord. A dezamăgit firește eșecul, dar și mai tare a mihnit modul in care el s-a produs. Dacă irlandezii au cîștigat și și-au atins scopul fără să fi tras, după pauză, fie și un singur șut pe poarta -lui Lung, noi am pierdut pe mina antrenorilor și a jucătorilor aleși de ei, adică a acelorași oameni care, înaintea partidei, se ■întrecuseră în declarații și promisiuni! Parcă și eram ajunși Mexic, iar acum, iată, ne-am întors de acolo! Echipa de care au răspuns (sau ar fi trebuit să răspundă) Lucescu și Rădulescu n-a avut nici o concepție, nici o idee, nici o lumină. E adevărat că, în calitate de gazdă, ea a atacat mai mult, dar cu ce s-a ales ?! Cu o „ploaie" de cornere (raport 21—0 !) și atit, deși pînă și un profan știe că o mie de cornere, unul mai spectaculos și mai dramatic decît celălalt, nu Valorează nici cît un gol întîm- plător. în fața unei defensive robuste și înalte, jucătorii noștri s-au complăcut să forțeze haotic, Ia nesfirșit pe sus și pe centru, comprimând spațiile și ușu- rind astfel. simplă judecată, sarcina apărătorilor irlandezi. Antidotul ar fi fost aerisirea jocului, pe aripi, cu pătrunderi din lateral, cu învăluiri, dar el n-a fost găsit. S-a bătut monedă tot pe centrări, pradă ușoară pentru oaspeți, circulația atacantilor români (cu Hagi pe dreapta și retras) fiind ușor de ghicit și de dejucat. Nu doar forța lipsea, necesară pentru a „sparge", ci lipsea și fantezia, arma noastră tradițională care pe-a adus atâtea izbînzi. Nici după 0—1, gol primit, la capătul unui șir de nepermise ezitări, echipa nu s-a trezit. limitîn- du-se la o dominare oarbă, prea puțin amenințătoare pentru poarta lui Jennings.în tribune sau în fața televizoarelor. am sperat că pauza va fi un sfetnic înțelept pentru Lucescu și Rădulescu. dar am sperat degeaba. Meciul a continuat după aceeași „schemă", păguboasă pentru noi,

Domide, în ciuda celor 25 de ani ai săi, era un tînăr serios, parcă prea sobru pentru vîrsta șa, respectat atît in comună, cît și la autobaza unde lucra ca șofer. își întemeiase o familie la care ținea mult. Imediat după terminarea programului, fără să zăbovească o clipă, tî- nărul se îndrepta în marș forțat direct acasă. Plăcerea lui deosebită era să-și petreacă timpul ajutîndu-și soția la gospodărie și jucîndu-se cil fiul său, Cătălin, un puști dolofan Cu părul blond, cîrlionțat, de patru ani. Nu prea era agreat de colegii ale căror oferte de a participa la „șprițul de chenzină" erau cu regularitate respinse. „Du-te, Domide, cu ei, măcar o dată pe trimestru, ii sfătuia Sofica, nevastă-sa, altminteri or să creadă mai știu eu ce despre tine". „N-au decît să creadă ce vor. Și cu ce mă aleg după un chef cu ei, So- fico ? Cu o noapte pierdută, după care nu pot munci ca lumea două zile, cu bani aruncați pe fereastră. Nu trece nici o oră de la începerea «intîl- nirii» și fiecare vorbește, în legea lui, tot felul de bazaconii. Asta numesc ei «întâlnire» între bărbați. .Ca să nu mai vorbesc de certurile și ciocnirile cu care se termină nu rareori asemenea faimoase petreceri «nevinovate»; Nu, mersi, prefer să citesc o carte sau să mă joc cu Cătălin".Coborînd panta de pe traseul arhicunoscut, bătut nu de sute, ci de mii de ori do el. mai cu seamă la vremea culesului. Domide se gîndea la Sofica. Prea întorceau bărbații capul după eș. „D-aia, spunea Toader, un c<ț>leg, nu mi-am luat femeie prea frumoasă,, cum a. făcut Domide. Să stau tot timpul cu gîndul la ea? Eu umblu de dimineață pînă noaptea pe toți cdclaurii ăștia cu. camionul, la zeci de kilometri de casă și ea... știu eu ce face în timpul ăsta? Pot s-o controlez ? Câteodată te mai ajută și prietenii, și Toader trăgea mercii cu ochiul spre Domide, zîmbind cu șiretenie. Domide citise . destul de mult îri scurta lui viață. .„Parcă lui Othello nu-i fusese infiltrat în suflet, pe nesimțite, încetul cu încetul, veninul neîncrederii în credincioasa lui soție ? Ce tot căuta la ei, aproape seară de seară, Vladimir, prieten din co

fiindu-ne tot mai limpede, pe măsura scurgerii timpului, că antrenorii, pe lingă că n-au pregătit întîlnirea cu discernă- mînt și luciditate, la obiect (și cite asigurări ne-audat!). nicinu sînt capabili să-i schimbe cursul din mers. După atîtea , greșeli (nesincronizarea fundașilor centrali, direcționarea tuturor ba- loanelor către un. Hagi căutînd ceva și negășind, în multe momente depășit de miză etc), ei au gafat o dată în plus, scoțîndu-1 pe Negrilă, cel mai activ și. mai penetrant dintre fundașii noștri în prima repriză ! în schimb, a fost menținut în teren, încă un sfert de oră, Coraș, căruia tricoul lui Cămă- taru, de vârf, i s-a potrivit. precum o nucă într-un perete (n-au intuit asta antrenorii ?!), el fiind, de departe, cel mai greoi și mai neinspirat dintre toți. Nici Geolgău (autorul cîtorva ratări) și nici Pițurcă, introdus spre sfîrșit, n-au adus revirimentul scontat. Partida s-a mutat, definitiv, în jumătatea de teren irlandeză, au abundat loviturile de colț, Jennings a parat cîteva mingi extrem ...de grele, s-au înmulțit ocaziile, dar golul, mult doritul gol, n-a venit, atacurile noastre „telefonate" neieșind dintr-un ritm lent, fără explozie. Se juca parcă un meci pe care îl mai văzusem ! Probabil că, pe asta pedala Lucescu după meci, Cămătaru și Ștefănescu ar fi adus un plus de vigoare și, ultimul, de calm. Dar ei n-au jucat, din motivele cunoscute, iar situația trebuia și trebuie analizată în funcție de ce-a fost, nu de ce-ar fi putut să fie ! Scuzele invocate legate, de aceste absențe nu pot fi. sub nici o formă, acceptate, ele urmărind să acopere un lanț întreg de erori și „sentimentalisme" de care se fac vinovati cu gravitate atît tehnicienii amintiți, ei în primul rînd. cît și toți ceilalți, care s-au ocupat (evităm ghilimelele !) de meciul cu Irlanda de Nord. Pentru că numai așa, printr-o optică eronată, putem explica prezența în

pilărie cu Domide, dar neînsurat ? Acum începea el să se dumirească. Chipurile, căuta la el sprijin să devină șofer. Numai că ochii îi alunecau neîncetat spre Sofica. Nu-i vorbă, că ea nu-i dădea nici o atenție. Dar nu cumva atitudinea ei era premeditată ? Mai bine însă să i-o reteze. Să-i dea de înțeles că nu mai are ce căuta pe la ei. Culmea ! Cum nu mi-a dat prin cap că Toader e prieten cu Vladimir? Nu cumva ăsta era tîlcul apropourilor ? Nevastă frumoasă, imposibilitatea controlului, ajutorul priete-
Cronica șoselei

nilor... Aha, acum înțeleg de ce colegii care îl ascultau pe Toader mă priveau ironic și mustăceau ! Cuiul din sufletul lui Domide fodea, rodea adînc. „Oare ce-o fi făcînd acum Sofica ?“: L-a trezit din gîndurile negre căruța de - care nu-1 despărțeau mai mult de 20 de metri. Cum de n-o observase mai devreme ? După virajul destul de. brusc la stînga, pentru depășirea atelajului, autobasculanta a intrat în derapaj. „Aha. criblura nestabilizată, presărată pe asfaltul proaspăt așternut. Și doar instructorul ne-a spus, nu o dată, lâ Școală : Feriți-vă. mînjilor, să mergeți cu viteză pe pietricelele astea parșive, care din banale bucățele de 

formația noastră a unui singur atacant „de meserie" (Pițurcă), și acela doar 30 de minute, în conjunctura unui meci acasă, cînd se presupune că tocmai de atac ai nevoie, ca să poți marca !încă după partida cu Anglia de la București, al cărei rezultat a fost supralicitat la nivelul conducerii tehnice a naționalei, a federației, s-a atras atenția asupra unui mod de a gindi superficial, asupra unei automul- țumiri în nici un fel justificate și, sub toate aspectele, dăunătoare. Lucrurile păreau să se fi înțeles, dar n-a fost așa. Infrîn- gerea de miercuri a pus în evidență la tehnicienii echipei reprezentative și la majoritatea jucătorilor o inadmisibilă lipsă de îndrăzneală, de convingere, de încredere. Pentru culorile țării, am scris-o și o repetăm, nici un efort nu e prea mare, nici un sacrificiu nu e destul. Or. în întîlnirea cu irlandezii, lucrurile n-au stat deloc așa. Spre regretul milioanelor de iubitori ai fotbalului, al opiniei publice, care au constatat că încrederea învestită în fotbaliștii tricolori și în antrenorii lor (cărora li s-au creat toate condițiile) n-a fost răsplătită cum s-ar fi cuvenit, dezamăgirea provenind mai ales din maniera pleziristă, subminată de jumătăți de măsură și lipsită de o totală angajare. de responsabilitate, în care a fost abordată și tratată o confruntare cu caracter decisiv în bătălia calificării la mondiale. Cum comportarea de miercuri și, ca o consecință a ei, rezultatul în sine nu-și pot găsi nici o justificare, considerăm că e momentul unei analize aprofundate la echipa națională, pentru ca deficiențele manifestate miercuri, atît în privința pregătirii (la ce-o fi servit amicalul de-acum o săptămînă de la Cluj-Napdca ?!) cît și a mentalității, să fie grabnic înlăturate. luîndu-se măsurile care se impun.
OVIDIU IOANIȚOAIA ■

piatră se transformă în niște veritabili rulmenți, pe care derapați de parcă ați fi pe gheață ori polei". Domide nu s-a speriat. Cunoștea tehnica ieșirii din alunecările astea laterale. Manevrează ușor volanul, dar nu reușește să evite lovirea stîlpului de beton din apropierea acostamentului, care susține rețeaua electrică. Nu se aștepta la figura ăsta. Inima-i bate cu putere. Următoarea manevră prin care încearcă să revină pe șosea e ceva mai bruscă. Evită totuși frinarea care ar avea efecte catastrofale. „Am intrat în panică. Eu, calmul și echilibratul Domide ?“. Viteza mașinii e acum mai mare. Plus recului, ca urmare a acroșării stîlpului. Pe neașteptate, puternica basculantă intră in balans, lovește al doilea stîlp de beton. Cei doi elevi pe . care îi luase în cabină la pune- ’ tul de încărcare, se string unul în altul. Reușește să le strige. „Nu vă speriați, băieți!". Forța de coliziune cu stîlpul al doilea a fost infinit superioară celei cu care l-a lovit pe primul. Puternicul turn de beton e retezat și cade cu un zgomot surd. înăbușit, pe asfalt. Parcă a fost tăiat cu briciul. Domide nu mai poate controla .mașina care, de la înălțimea drumului, se prăvale pe panta abruptă, cu iarbă uscată și de aici ajunge cu recile în sus într-un pîrîu care colectează cîteva izvoare. In mod normal, în acest loc are cam un metru adincime. Acum nu depășește glezna. Răsturnarea s-a produs lent și cei din cabină n-au pățit nimic. Ocu- panții sînt doar puțin speriați. „Abandonați nava", pare a zice șoferul, precum căpitanul crucișătorului „Indianopolis". leș din cabină mai întîi copiii. Acum sînt perfect lucizi. Cu precauție. ocolesc sîrmele ne-' izolate, căzute la pămînt și întinse ca niște liane în junglă, și se feresc de apă. Un salt, și sînt pe partea cealaltă a micului curs de apă. Domide face câțiva pași pe uscat, făcînd slalom printre sîrmele aflate sub tensiune, după care pătrunde cu picioarele în apa pîrîia.șului. Cade fulgerat. Nu observase un conductor căzut pe o porțiune do 2 — 3 metri în apă. Pasul în apă i-a fost fatal.
VICTOR BEDA ■

—P 1 Mandat nevalidatȘi chiar.dacă să zicem calificarea ar mai fi posibilă, nu de ăsta este vorba. Și cel deal doilea-test important (primul a fost cu Anglia tot la București) s-a soldat cu un eșec.. După’ meciul cu Turcia de Ia Craiova se văzuse limpede că antrenorii ne cumpără cu bomboane înfășurate în hârtie strălucitoare de staniol. Trei fundași dreapta (lo- van, Negrilă, Rednic) într-o formație care viza o victorie concludentă. Trei mijlocași — Rednic, Mateuț, Klein — sub valoarea a cel puțin trei linii de mijloc din campionat. Cînd crainicul stadionului a anunțat. formația am trăit sentimentul, încercat și mai înainte de altfel, că ea are o singură menire : aceea de a asigura un post pentru Rednic. Cuminte și binecres- .cut, el a tot alergat o primă repriză fără să- știe ce caută încurcînd pe unul și pe altul, mai puțin pe jucătorul irlandez care l-a driblat în careu . și a înscris pe sub Lung. Singurul jucător care a luptat exemplar o repriză întreagă, Negrilă, a fost schimbat la pauză, tot pentru a permite rămînerea in formație a lui Rednic.Repet : nu de necalificare este vorba. Problema este ce ne facem cu o echipă care n-a ajuns nici pînă azi - la lecția victoriei ? Se invocă absența lui Ștefănescu și a lui Cămătaru. Dar încă de- acum un an ne întrebam în paginile revistei ce se va întâmpla cînd Ștefănescu, Cămătaru sau Bolbni vor primi două cartonașe galbene sau vor fi accidentați ? Să mizezi totul pe excepționalul jucător care este Hagi, uitînd că nu are decît 20 de ani, cople- șindu-1 pe deasupra și cu misja de căpitan de echipă, înseamnă o totală lipsă da inspirație, dacă nu chiar de răspundere. Denotă criză de competență, de imaginație.Vorbeam rindul trecut, de validarea mandatului încredințat. Lucescu și Mircea Rădulescu au gindit o echipă cuminte, silitoare și obedientă și au reușiț-o. Formația în întregul ei are structură de luptător .Nu ne poate face de rîs nici pe noi, nici pe alcătuitorii ei cu o singură condiție . să se sacrifice apărin- du-se. Spiritul de sacrificii,

Victorie detașată
în BulgariaPrin 22 de partide decise și 14 remize, scor final 25 : 11, s-a încheiat o nouă confruntare din cadrul meciurilor amicale devenite tradiționale dintre echipele feminine ale României și Bulgariei, ambele medaliate la Olimpiada de la Salonic. Dorința- de revanșă față de înfrîngerea suferită acasă, cu un an în urmă. a constituit pentril echipa noastră națională (D. Nuțu, E. Polihroniade. C. Bâdulescu, V. Ionescu, G. Olărașu, M. Mure- șan — in ordinea tragerii la sorți) forța mobilizatoare de-a lungul celor 6 runde disputate în sistem Schewenningen.S-a jucat în tensiune și nu ‘în cele mai bune condiții de joc. împotriva „rețetelor teoretice" pregătite de tehnicienii bulgari, antrenorii Șerban Neamțu și Traian Stanciu au găsit căi de combatere a deschiderilor „la modă". Uneori s-a riscat prea mult, șansa noastră zbătîndu-se pe marginea prăpastiei. Cu toate acestea, cele șase runde s-au încheiat, fără excepție, cu scor favorabil șahistelor românce. Ceea ce părea imposibil, s-a realizat : doi cai „țintuiți în tranșeele proprii" de bătaia lungă a perechii de nebuni au ajuns „nărăvași" prin tenacitatea și iscusința combinatorică a Cristi- nei Bâdulescu (autoare a 5 puncte din 6 posibile), un atac decisiv a fost respins (și cu ajutorul adversarei) de Viorica .Ionescu și puțin a lipsit ca aceasta să înscrie mai mult de o jumătate de punct într-un finali de turnuri. Tot atît de bună în apărare cît și în atac. V. Ionescu a încheiat la capătul unor 

pare-se, a constituit criteriul fundamental al selecției, condiție sine-qua-non, dar cum se zice, insuficientă. Spirit de sacrificiu se mai poate găsi și Ia Minerul Cer- tej, ca să ne folosim de un exemplu celebru. într-un fel se sacrifică totuși un om de talent și. cu totul altfel un ins care se străduiește numai. O posibilă calificare mă îngrijorează mai mult decît absența noastră la mondiale. La campionatele mondiale sau europene au mai participat și altă dată echipe care bateau la poarta consacrării. Mă refer la Polonia, de pildă, sau mai recent la Danemarca. Dar cîtă diferență, dacă raportăm jocul acestora la jocul văzut de noi miercuri pe stadionul 23 August ! Așa mi-am închipuit eu cînd Lucescu a venit la cîrma na- jionalei : că într-o ordine cronologică binemeritată vom face figură, cu un joc inventiv. colectiv, fantezist...Ce-avem ? Nici nu-mi vine să mai spun. Scriu imediat după acest meci și mă căznesc să nu le uit pe celelalte ea să nu fiu nedrept, și tocmai faptul că mi le amintesc îmi întărește convingerea că nu greșesc, cu toate că m-âm rugat să fiu un profet mincinos.Antrenorii trebuiau să înțeleagă că ceea ce au făcut pînă acum n-au făcut rău Și că pe noi tocmai asta ne deranjează : că ei s-au străduit să nu facă rău cînd noi am fi dorit, de data asta întemeiat, să dea expresie artistică creatoare, potențialului crescând al fotbalului nostru. Nu puteam învinge Anglia imitînd-o, străduindu-ne să jucăm cît m^i bine. Noutățile de ordin tactic, al concepției de joc sînt, ca să mă exprim elegant, minime. Minima fiind desigur zero. Și am avut destule prilejuri ca să le demonstrăm, în cazul că le-am fi avut. Mă refer la meciurile cu Turcia și Finlanda care n-au tras semnalul cuvenit de alarmă. Ce-am jucat noi cu Turcia, inclusiv introducerea la Craiova a lui Bălăci, amintea de tradiționalele șușe ale unor impresari vicleni și docți.Destul, zic eu.
NICOLAE CRISTACHE ■

combinații mai multe partide cu poziții de diagramă, fiind autoare a 5 puncte. Solid, constant și bine jucat, Gabriela Olărașu, neînfrîntă în meci, realizatoarea a 4 victorii, dintre care una, adevărată miniatură în partida susținută împotriva unei vechi adversare la vîrsta junioratului, I. Vifanova.Fără drept de apel a fost învinsă de E. Polihroniade-Rusu jucătoarea bulgară I. Jovkova în Atacul Panov, deși cu o rundă înainte aceasta reușise, cu negrele, o nesperată izbîndă în fața Danei Nuțu. In poziție copleșitoare, maestra internațională din Timișoara a neglijat planul de contrajoc al adversarei și în plin atac a rămas fără piese active care să justifice materialul sacrificat. Fosta noastră campioană a evoluat mult sub posibilități, fiind singura jucătoare din echipă ce a obținut doar 50% din partidele jucate.Adversarele noastre (V. Siko- va, R. Bojadjeva, I. Vitanova, L. Nestorova P. Anghelova, I. Jovkova) au fost imbatabile în faza de deschidere, demonstrând din plin rolul pregătirii specifice, dar în continuare au fost depășite de forța de joc a șahistelor- românce. Probabil că proporțiile victoriei erau cu totul altele dacă în echipa Bulgariei ar fi jucat proaspăta candidată la titlul de mare maestră, Margarita Voiska, și componenta echipei olimpice, Ștefanka Savova.Junioarele noastre Smaranda Boicu și Nadejda Mitescu au susținut un „duel" cu surorile Pecek. Sub'valoarea obișnuită a jucat Ș. Boicu, dovedind că nu știe să abordeze lupta sportivă în deplinătatea forțelor fizice și, ca urmare, a obținut un rezultat slab de 2,5 puncte din 6 posibile. Nesperat de bine s-a comportat N. Mitescu. A luptat din răsputeri, la nesfirșit aproape, trecînd prin mai multe întreruperi și a adus victoria în meci prin cele 4 puncte culese. Astfel junioarele românce și-au adjudecat victoria prin scorul 6,5 ; 5,5.
MARGARETA MUREȘAN ■
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Tîrgul international BucureștiO nouă ediție a Tîrgului internațional București va fi inaugurată mîine în cadrul Complexului expozițional din Piața Scînteii. Această a Xl-a ediție, care va fi găzduită de capitala țării între 19 și 27 octombrie, este organizată sub deviza „Comerț — Cooperare — Dezvoltare — Pape".Edițiile precedente au consacrat Tîrgul internațional București, prin participarea numeroasă și prin calitatea produselor prezentate, ea o manifestare economică internațională de prestigiu. An de an a sporit numărul firmelor și țârilor reprezentate, an de an au crescut valoarea tranzacțiilor comerciale încheiate și ecoul stîrnit peste hotare de acest eveniment economic găzduit în fiecare toamnă de capitala țării noastre. în aceeași măsură, Tîrgul internațional București a oferit vizitatorilor săi o mărturie tot mai pregnantă a dezvoltării ascendente a economiei românești, 

istoria celor zece ediții de pînă acum fiind și o istorie în imagini a progresului fără precedent înregistrat de economia noastră în acești ani, a creșterii competitivității produselor industriei noastre.Anul acesta oferta românească de la T.I.B. va fi prezentată de circa 690 de întreprinderi, fabrici, uzine, institute de cercetări și proiectări, 300 de unități ale cooperației meșteșugărești, 56 de centrale industriale și 42 de întreprinderi de comerț exterior.Alături de întreprinderile românești, la T.I.B. ’85 vor participa peste 400 de firme din 36 de țări. Demn de menționat este faptul că 26 de țări participă cu pavilioane naționale. Este vorba de Angola, Australia, Austria, Belgia, Bulgaria, Canada, Cehoslovacia, R.P.D. Coreeană, Cuba, Egipt, »R.D. Germană, R.F. Germania, Grecia, India, Israel, italia, Iugoslavia, Japonia, Maroc, Norvegia, Pakistan, Polonia. Statele Unite ale Ame- ricii, Turcia, Ungaria, Uniunea Sovietică.

Săptămma

între 25 și 31 octombrie. Casa da Economii și Consemnațiuni va organiza, ca în fiecare toamnă, „Săptămîna economiei". Ultima zi ă acestei săptămîni coincide cu „Ziua mondială a economiei" care se sărbătorește în numeroase țări ale lumii.Casa de Economii și Consemnațiuni va stimula — am fost informați — dezvoltarea în continuare a spiritului de economie în rîndul cetățenilor printr-o mai bună organizare a activității de la ghișee și sporind operativitatea informării depunăto-
• Dierna. Acesta este numele primei nave de, pasageri costieră- construită în țara noastră, la Șantierul naval din Oltenița. Ea se află acum în probe de mare. „Cea mai tînără lebădă

economîdrilor în ce privește operațiile de economisire. Do altfel, ea un prim pas, Ia sediul filialei sectorului 5 din București a fost instalat un terminal de calculator care'Oferă rapid informații privind rezultatele tragerii la sorți pentru obligațiunile CEC și libretele de economii cu dobîn- dă și cîștiguri în autoturisme. La aceeași filială evidența conturilor curente personale se ține integral pe calculator, confirmările de sold făcîndu-se practic instantaneu grație unui terminal instalat la ghișeu.
a Mării Negre", a numit-o un confrate care a admirat de pe faleza Cazinoului constănțean silueta zveltă a noii nave ce va intra în dotarea flotei maritime românești.

Porumbei, campioni 
olimpiciDe.cîțiva ani, columbofilii români obțin frumoase succese în confruntările internaționale. La Olimpiada de la Amsterdam, din 1979, ei au ocupat locul trei. In 1981, Ia Tokio, locul doi, iar la Olimpiadă organizată în acest an la Porto, locul întîi, cu lotul de masculi. Participarea la o olimpiadă, fie ea și columbofilă, presupune antrenamente prealabile serioase. Dr. I. Seve- reanu ne-a informat că în vara acestui an au fost organizate 85 de concursuri de „viteză" 151 de concursuri de „demifond", 57 de concursuri de „fond" și 7 concursuri naționale, la care au luat startul zeci de mii de porumbei. De unde se vede că nici pentru porumbei nu e ușor să devină „campioni olimpici".• Se grăbesc lucrările de executare a primei centrale termoelectrice pe cărbune din Iași. Cînd va fi pusă în funcțiune ea va produce jumătate din necesarul de energie termică al municipiului.
LipsuriColegii noștri de la ziarul „Unirea" din Alba Iulia au făcut împreună cu lucrători ai Inspecției comerciale de stat un test prin cîteva unități -comerciale din Abrud, Cîmpeni, Roșia Montană și Zlatna. Pe scurt, în calitate de simpli cumpărători au solicitat diverse produse care, după aceea, au fost recînțărite comparîndu-sa costurile reale cu cele cerute de vînzători. Testul a scos la iveală destul e abateri do la etica lucrătorului din" comerț : cîntare care aveau o „curioasă" bătaie, responsabili nedumeriți, „mă mir fata nu ne-a creat pînă acum nici o problemă !“, produse de patiserie păs- trînd doar o vagă amintire a rețetei obligatorii, încercări de „îmblînzire" a controlului „no poftim după bar s-o tomnim cumva", standarde, respectate în funcție de clienți sau cînd se semnalează un eventual „pericol", sau alte năravuri aducătoare, evident, de mai mult cîș- tig, dar dc mai puțină cinste.® Am primit la redacție (și ne-a plăcut) un pliant editat lunar de întreprinderea cinematografică a județului Botoșani, „Ecran botoșănean". El cuprinde programul lunii următoare al cinematografelor din cîteva localități, prezentarea filmelor românești în premieră, un bilanț al succeselor cinematografiei noastre,, o pagină despre cea de a doua parte a lucrării lui Tu-

La munte au căzut primii fulgi ! Este, firește, 
o invitație

Fotografie de VICTOR RÂDULESCU B

dor Caranfil „Vîrstele peliculei — O istorie a filmului în capodopere", o filă de album dedicată actorului Ion Caramitru, cîteva glume și un careu în temă. (R.V.).
Un fruct de sewn 
care deține cîteva 
„recorduri" absoluteBiologul Mircea Alexan de la Trustul Plafar ne-a vorbit cu entuziasm despre măceșe, pe care Ie numește „un adevărat dar al toamnei". Iată argumentele sale :Cunoscute și utilizate încă din antichitate, măceșele au un conținut ridicat în vitamine, deți-

ULTIMA ORĂ
«ManBiasDiCHaHnBnnBMBBKBBonKaM

nînd cîteva recorduri absolute în lumea fructelor, care par la prima vedere greu de crezut, dar care au fost evidențiate prin minuțioase analize chimice. Ele conțin, de pildă, de 4 pînă la 16 ori mai multă vitamină C decît citricele, iar față de alte fructe raportul este încă și mai mare întrecînd de 80—100 de ori cireșele și vișiriile, de circa 120 de ori piersicile și caisele și aproape de 200 de ori merele, perele, prunele și pepenii. La vitamina A măceșele de asemenea nu au egal cu cele 2,5—6,5 mg. la sută, depășind de două ori caisele, considerate ca fiind cele mai bogate în această vitamină, de 10 ori afinele (și ele considerate bogate) și de peste 20 de ori merele. Aceste dafe se referă la 

măceșele proaspete; dar, printr-o uscare corectă la peste 60—65"C (pentru a se întrerupe procesele enzimatiee) vitaminele se conservă bine. Măceșele mai conțin, e adevărat în cantități mai reduse, și alte vitamine : B|, Ba P, K, PP, E, precum și zaharuri, acid citric, acid malic, pectine, tanin, caroteno'ide, iar în achene (popular semințele) un procent mare de ulei gras și lecitine. Compoziția lor chimică explică foarte convingător utilizarea principală a măceșelor ca excelente tonice, vitaminizante, recomandate mai ales copiilor și convalescenților, sau în cazuri de avitaminoză. Datorită conținutului lor în vitamina P, măceșele pot ajuta permeabilitatea și elasticitatea capilarelor, contribuind la normalizarea circulației sîngelui. Ele sînt indicate de asemeni în stări iritative ale intestinului, în colite și afecțiuni hepatice. Achenele sînt un diuretic deosebit de eficace, fiind recomandate în cura de lungă- durată deoarece nu sînt iritante. După unii autori efectul ar fi și mai marcat, cura respectivă ducind chiar la eliminarea cal- culilor renali.ȘL fiindcă am vorbit despre proprietățile terapeutice ale acestui fruct, să nu omitem felul în care el poate fi utilizat. Forma de bază este ceaiul, preparat din pulpa mărunțită de măceșe din rețeaua Plafar, sub formă de infuzie sau decocție cu 2 linguri la o jumătate de litru de apă, cantitate care se bea în cursul unei zile. Și mai Pagină realizată de 
ALEXANDRU ȘERBAN 0

utilă este asocierea cu fructele de cătină. Pentru eopii este foarte bun siropul, fie procurat ca ■ atare, fie preparat în casă din- tr-un sfert de kilogram de pulpă de măceșe peste care se toarnă o jumătate de litru de apă în clocot, lăsîndu-se la macerat 12 ore. Apoi se filtrează și se adaugă o jumătate de kilogram’ de zahăr și se fierbe pînă capătă consistența specifică siropului.
Album despre 
un monument 
al naturiiUn imens „abces" pe un relief parcă selenar, straniu, tainic, neverosimil, fără nici un fir de vegetație, un strigăt încremenit în singurătate. în jur, totul dă impresia că ar fi alcătuit din pietre -neregulate, perfect îmbinate, ca pe vechile șosele romane. Cam așa arată unul din vulcanii noroioși de la Berea, din Subcarpații Buzăului, prezentați de cercetătorul Vasile Sencu, de la Institutul de geografie, într-un album apărut în aceste zile în Editura Sport-Tu- rism. Vulcanii noroioși de la Berea (acești vulcani n-au nici o legătură cu vulcanii pro- priu-ziși), veritabile monumente ale naturii, și declarați de altfel ca atare, se situează, prin originalitate, pe locul al doilea în Europa. însoțite de o prezentare științifică riguroasă, cele 90 de fotografii artistice alb albumului reușesc să dea o imagine extrem de sugestivă a acestor creații ale naturii pentru care localnicii au găsit numiri’ poetice : „Pîclele Mari", „Pîclele Mici", „La Fierbători".
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Reporterul ILIE PURCARU 
și fotoreporterul PAUL AGARICI 

vâ prezintă :

E foarte frumoasă Jilava, comuna din marginea Bu
cureștilor — primărița Ileana Vișu are de ce să fie 
mindră ! —, cu industriile ei moderne, dominate de 
Combinatul de cauciuc, articulate ca o șiră vertebrală 
a așezării si flancate de esplanade de blocuri și edi
ficii social-culturale de cea mai contemporană ținută 
arhitectonică. Motivele civilizației citadine migrează 
sau se revelează simultan, fără nici o opreliște și une
ori fără nici o deosebire, între metropolă și mica așe
zare de grădinari și de crescători de vite.

In scriptele primăriei din Jilava, străzii din titlul nos
tru i se spune „Strada Ciulini®. Toponomastică veche, 
nume care s-a desprins de mult de purtător, palid e- 
cou din bărăganele lui Panait Istrati, din lumea cărora 
n-a mai rămas nici amintirea amintirilor. E o stadă nu 
foarte lungă, dar cu o densitate de case frumoase, de 
gospodării țărănești împodobite cu scumpe adaosuri de 
uz tîrgoveț, care, fără s-o singularizeze în peisaj, îi dau 
totuși un „ce" aparte. Ca să n-o mai lungim, acestei 
străzi i se mai spune azi și „Ulița tractoriștilor", căci 
mulți dintre locatarii ei, stăpînii unora dintre cele mai 
tefere și mai arătoase gospodării, sînt tractoriștii Secți
ei de mecanizare a locului, aparținătoare de S.M.A. 
Măgurele, și tractoriștii-rutieriști ai C-A.P.-uiui din co
mună. Ei se numesc Ion Vlăduț, Ilie Ene, Stan Pîrvan, 
Marin Stancu, Marin Dobra, Gogu Gîrbăceanu, Petre 
Ciobanu, Ion Negoiță, Mihai Andronic ș.a., iar poves
tea lor și a caselor pe care le stăpinesc iese din gra
nițele obișnuitului, propuriîndu-se ca o inedită pagină 
despre viața mecanizatorilor din Cîmpia Română.

RMMMMI

ale cîmpieiO stradă de sat românesc — o poartă deschisă spre nesfîrșirile

S-a întîmplat în urmă cu vreo .15 ani; 
Pe vremea aceea, președintele C.A.P.- 
ului din Jilava, Vasile Voicu, era, am 
însuși ne povestește, „nou in funcție", 
și, printre multele și aprigele probleme 
de care se tot ciocnea (de fapt se. iz
bea, și incă la modul crunt, făcîndu-și, 
zice, cucuie, in timp ce „problema" ră- 
minea in picioare, ca o. piatră legală 
de picioarele obștii), era și cea a for
ței de muncă, a mecanizatorilor in pri
mul rind. Cine să se facă tractorist a- 
ici, pe asfalt, la o bătaie de praștie 
de inima Capitalei ? Cine să zică da, 
aferim, e mult mai bine să călărești 
tractorul zi-lumină, prin arșițe și prin 
ploi, decit să lucrezi legiuite opt ore. 
intr-o hală industrială, cu leafa leafă, 
nesupusă regiei capricioase a anotim
purilor? Dezbătută pe toate fețele și la 
toate nivelele (primărie. Trust S.M.A. 
Consiliu popular al municipiului Bucu
rești), problema n-a lăsat să se stră
vadă decit o singură, și pentru mulți 
subțire, dacă nu chiar părelnică rază de 
rezolvare : „import" de tractoriști din 
alte locuri și stabilizarea lor în Jilava. 
Stabilizare insemnind, nu în ultimul 
rind, loc de casă (pus la dispoziție de 
C.A.P.) și ajutor cu meșteri și materi
ale de construcție. Acestea fiind zise 
și mai ales hotărite și parafate, s-au 
trimis emisari buni de. gură, înarmați 
și cu acte doveditoare că vorbele nu 
le sînt numai vorbe, spre alte zări 
ale țării, spre locuri cu pămînt mai 
puțin, mai sărac și mai rece, dar cu oa
meni mai mulți și cu inimi arzind pen
tru viața cîmpiei. Așa au apărut in 
Jilava un Ion Vlăduț și un Ilie Ene, de 
fel din Stoenești, o comună dinspre 
partea Giurgiului, așa a apărut un Pe
tre Ciobanu, venit tocmai din obcinele 
Sucevei, un Mihai Andronic, tot moldo
vean ; au mai picat apoi și niște arde
leni, alcătuindu-se o Secție de meca
nizare cu oameni netemători de muncă 
și nesimțitori la ispita orașului. „Ulița 
tractoriștilor" s-a născut odată cu sec
ția și. cu rezultatele ei. Adică noii ve
niți, văzind că pămîntul Jilavei le 
răsplătește eforturile s-au decis sa 
rămină aici.

E frumoasă și totuși bizară această 
uliță, in care, case cu idilice cerdacuri 
de lemn ori cu „moderne" verande de 
sticlă, cu largi grădini și cu „Dacii" în 
curte (ca la Vlăduț, pa la Stancu Marin 
și ca la alții), cu acareturi masive, cu 
grajduri și cu cotețe, se încheagă intr-o

surprinzătoare unitate stilistică, ținină 
de canonul arhitectonic al locului, deși 
stăpînii sînt veniți din toate cele pa
tru vinturi. Dar ei s-au ' și constituit 
de-acum într-o familie, o familie cu 
tradițiile și cu legile ei,în care particu
laritățile, culorile și accentele s-au 
convertit intr-o calitate nouă.

Și aceasta a fost doar începutul. O- 
dată rezolvată „criza tractoriștilor" _ a 
răbufnit, nu mas puțin acută intr-un 
C.A.P. cu destule vite, și incă dintre 
cele mai spornice și mai scumpe (Bru
ne de Maramureș și Siementhal), 
„criza zootehniștilor", și ei greu de 
găsit pe asfalt. Un bloc cu etaj, ridicat 
chiar vizavi de grajduri, a adunat în 
apartamentele lui 33 de familii de 
îngrijitori și de mulgători, aduși din I 
locuri in care nevoia lor se simțea mai | 
puțin. S-a alcătuit deci și aici o fami- I 
lie, familiuțe și neamuri ; doar ghi- - 
vecele cu flori de la geamuri ce mai | 
dau seama despre obîrșia locatarilor, | 
unii veniți din Oltul cu mușcate și nai- - 
be (că Zaharia Asan), alții de prin » 
Vasluiul cu iriși și cu bujori (ca Emilia 
Apreotesei), alții de prin Ardealul in g 
care la preț sînt mai ales tufănicile și 
trandafirii (ca familia Maria și Viorel fi 
Covaci). De fapt, această ultimă fami- 1 
lie aici s-a constituit, Maria fiind de i 
fel din Bihor, Viorel din Cluj. Au cinci I 
copii, doi băieți și trei fetițe, cu acte ~ 
de naștere înregistrate la Jilava.

Și lucrurile nu. se sfirșesc nici aici. ■ 
Chiar lingă sediul C.A.P.-ului e in | 
plină construcție un cvartal de blocuri- ■ 
vile (84 de apartamente vor fi gata I 
anul acesta, alte vreo 20 la anul), ar- 
hitecturi zîmbitoare, răsfățate în mo- | 
tive și forme tradiționale,fde fapt niș- 9 
te —» „vile rustice", cu ziduri de cără- f 
midă, cu acoperișuri „în patru ape" și I 
balcoane din lemn lăcuit și fier ondu- 9 
lat. Vor locui și aici, cadre calificate, ■ 
de trebuință unei mari și ambițioase I 
comune cum e Jilava.

Orice poveste ascunde în ea o mora- g 
lă, iar morala poveștii noastre — I 
ghici ciupercă ! — nu poate fi decit ■ 

■ aceea pe care ne-o spune cel ce ne-a t 
însoțit prin comună, inimosul și compe- 9 
tentai inginer șef al C.A.P.-ului, 1 
Petru Cesni : că, dacă vrei, poți să te I 
plingi că n-ai forță de muncă, specia- | 
liști în viața pămîntului și a satului. 1 
Iar dacă nu vrei, iei măsurile care 1 
trebuie și nu te plingi.

MMMMMMMl

Maria (din Bihor) și Viorel (din Cluj) au înte
meiat o familie aici, în inima Bărăganului

,Raportăm : 84 de noi apartamente pentru specialiștii comunei vor fi gata pînă 
la sfîrșitul anului 1“

Pe „Ulița tractoriștilor**, în acest ceas de cumpănă a zilei și a trudei, au rămas 
numai ei, cei prea mici sau prea vîrstnici
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